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حکم تتلو چیست؟
بازتاب بازداشت امیرحسین مقصودلو

8

اول: در حالــی کــه در ســرمقاله ی 
روزگذشــته ی آفتاب یزد متذکر شدیم، 
برخورد با اختلاس ها اگر درست و بنیادین 
صورت پذیرفته بود، اولین اختلاس، آخرین 
اختلاس قلمداد می شد، امروز و در کمال 
تعجب، تیتر روزنامه ای بازهم برای مقابله 
با اختلاس و اختلاسگران، اعدام را تجویز 
کرده بود؛ موضوعی که به نظر می رســد 
عده ای با این تفکــر که: »با اعدام، پرونده 
اختلاس برای همیشــه بسته خواهد شد« 
تلاش می کنند بررســی ها و رسیدگی به 
پرونده ی اخیر)اختلاس در پرونده واردات 
چای( را با یک اعدام متوقف و پرونده را 

مختومه کنند!
دوم: مقامات به بهانه ی روز دانشــجو به 
این دانشگاه و آن دانشگاه رفتند و در متن 
سخنرانی خود چنین مدعی شده اند که مبارزه 
با اژدهای هفت سر فساد را با جدیت دنبال 
می کنند. برای نمونه فقط به گزارش های پی 
در پی آفتاب یزد پیرامون سرنوشــت تلخ 
چای سنواتی تاریخ گذشته اشاره می کنیم؛ 
موضوعی که بارها در روزنامه به آن اشاره 
کردیم حدس و گمان زدیم در پرونده ی 
فساد بزرگ »واردات چای«، رد و نشانی از 

چای سنواتی تاریخ گذشته هویدا است؟
ســوم: از فاضل خداد کــه در پرونده ی 
معروف به »اختلاس 123 میلیارد تومانی« 
اعدام شد تا همین اواخر که »مه آفرید امیر 
خسروی« و »سلطان سکه« به دار مجازات 
آویخته شــد گاهی » اعدام مفســدین و 
اختلاســگران، پاک کردن صورت مسئله 
اســت!« چون اعتقاد داریــم باید عوامل 
حاشــیه ای که باعث پــرورش تخلفات 

می شوند شناسائی و مجازات شوند. 
چهارم: حالا که بازار گمانه زنی ها و بازی با 
عدد 3.7 میلیارد دلاری گرم است بد نیست 
رئیس کل  بهمنی،  کنیم، محمود  یادآوری 
پیشــین بانک مرکزی و عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس دهم، تیرمــاه 1397 در 
مجلس چنین گفت: »دو سال ارز ناشی از 
صادرات به ایران بازنگشــته است. امروز 
اعلام می کنند 1۴۸ میلیارد دلار موجودی 
حســاب آقازاده ها در بانک های خارجی 
اســت. ذخایر ایران این قدر نیست. این 
موضوع نشان می دهد بیش از ذخایر ارزی 
موجودی حساب آقازاده ها در خارج است. 
 این ۵ هزار آقازاده در خارج چه می کنند؟ 
گفته می شــود 3۰۰ نفــر از آنها درس 
می خوانند. بقیه آنها چه می کنند؟ دولت باید 
به این موضوع رسیدگی کند. قانون، تکلیف 
را روشن کرده است. نظارت بر موسسات 
پولی و بانکی با بانک مرکزی است و مسئول 
نظارت بر دولت نیز سازمان بازرسی و دیوان 
محاسبات است، باید گزارش شفاف در این 
خصوص ارائه شود.« ناگفته پیدا است، 3.7 

میلیارد دلار کجا و 1۴۸ میلیارد دلار کجا!
پنجم: این یک واقعیت است؛ هر مفسد و 
اختلاسگر و سلطانی که دستگیر، زندانی و 
حتی اعدام شد، اوضاع وخیم تر از قبل شد 
کافی است امروز سری به بازار سکه و ارز 
و شــکر و قیر و باقی اقلام بزنید تا متوجه 
شوید درســتی این واقعیت تا چه اندازه 

استخوان سوز است.
ششم: بگویید ما نیز بدانیم؛ در کدام دولت 
مفسد و اختلاس و اختلاسگر نداشته ایم، در 
چه زمینه ای می توان بررسی کرد و به فساد 
و اختلاس نرسید؛ مدیران دولتی، بانک ها، 
پتروشیمی ها، برداشت های ارزی، صندوق ها، 
مؤسسات اعتباری، شــهرداری ها، فولاد، 
خودرو، واردات، صادرات، ورزش، دارو، 
سیمان، نفت، گاز، قراردادهای بین المللی، 
زمین، دقیقاً دســت روی چه موضوعی 

بگذاریم که فساد در آن رخ نداده باشد؟!
هفتم: هر انحصاری فی ذاته، فسادزا است، 
هر رانتی که بدهند در نهایت سر از ناکجاآباد 
درمی آورد حال می خواهد ارز ۴2۰۰ تومانی 
و دولت روحانی باشد یا ارز 2۸۰۰۰ تومانی 

و دولت رئیسی. 

اعدام مفسدین و اختلاسگران
پاک کردن صورت مسئله است!

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله

صفحه 3

در موضوع فساد در واردات چای،
خود دولت شناسایی، پیگیری
و دست اندرکاران را عزل کرد

8ماجرای »حلزون نخ کش« در اصفهان چیست؟

ادامه در صفحه 7

حســابتان را از بادمجان دور قاب چین ها جدا 
کنید لطفا.اصلا بیایید از دریچه واقعیت به کالبد 
فوتبالی بنگریم که ادعایش جهان را برداشته، 
اما در میانه کارزار دســتمال سفید را بالابرده و 

خاکسترنشین شده است. 
این همه فوتبال ماست. آینه ای تمام قد روبروی 
این محتضرِ پرملال که روز به روز حالش بدتر 
و روانش کسل تر می شــود. فقط چند روز از 
زمین گیر شدن تیم ملی در تاشکند می گذشت 
که جشــن و سرور دوآتشه های سرخ در هوای 
بــس آلوده و ناجوانمردانه جای خود را به عزا و 
 اندوه داد تا با ســوت آخر داور چشــم فندقی، 
ارتــش مغموم، ســوگمندانه با قاره ســترگ 

خداحافظی کند. 
در شبی که شــعار »حیا کن، رها کن« گوش 
آزادی را کر کرد و توپچی های مغبون در فاصله 
چمنزار تا رختکن باران تند بطری را با سرهای 
خویش لمــس کردند، هیچ کــس به براهین 
مستدل فکر نکرد و هیچ کس نگفت وقتی در 
برابر سعودی ها به کیسه شن بدل می شویم و 
برابر قطری ها در خانه زمین گیر، لابد می توان 
به این برداشــت ساده رسید که عبور از میدان 
مین بــرای این لعبت تریلیاردر کار ســاده ای 
نیســت و باید بپذیریم کــه از کورس رقابت با 

دشداشه پوش ها جا مانده ایم. 
سرجوخه های قرمز در دیگ جوشان پایتخت 
تنبیه می شوند و با تراژدی ناکامی دست و پنجه 

نرم می کنند تا... 

فوتبالِ خاکسترنشین 
در میدان مین! 

امید مافی
روزنامه نگار 

یادداشت-3
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رئیس جمهور:

پوتین در ریاض، زلنسکی پشت دیوارهای کاخ سفید

اوکراین صلح را 
می پذیرد؟!

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

عضو کمیسیون آموزش:

نایب رئیس کمیسیون عمران:

عضو کمیسیون صنایع:

اعضای کمیسیون آموزش 

از گزارش مسئولان صندوق 

ذخیره فرهنگیان قانع نشدند

باید همه 

منابع درآمدی دولت 

در بودجه دیده شود

دست دولت 

برای واردات خودرو 

باز است

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

خبر بازداشت مدیرعامل گروه کشت و صنعت 
دبش با وثیقه ۵۰۰۰میلیاردی با همه خوشایندی 
که از اجرای عدالت توسط قوه قضائیه حکایت 
دارد حاوی پیغامی دردآور وغم انگیز اســت که 
به سهولت اشخاص و افرادی اموال بیت المال را 
عین آب خوردن به یغما میبرند و به تاراج رفتن 
اموال بیت المال واعتمادعمومی به امری عادی 
و تکراری مبدل شــده است. اگرچه در مجتمع 
قضایی ویژه مبارزه با جرائم اقتصادی پرونده های 
مشابه و متعددی مطرح و درحال رسیدگی است 
و قوه قضائیه با تمام توان و قوای موجود انسانی 
و حقوقــی و قضایی و با همیاری همه نهادهای 
اطلاعاتی و امنیتی درپی کشف جرم و تعقیب 
کیفری مجرمین و متهمین احتمالی این موضوع 
هستند ولیکن تازمانی که در انتخاب مدیران و 
مسئولین سازمان ها و نهادهای عمومی و دولتی 
و خصوصی مماشات و سهل انگاری و رانت خواری 
و رفیق بازی و روابط شخصی حاکم بر ضوابط و 
معیارهای قانونی و  ارزش های اخلاقی و توانمندی 
تخصصی افراد باشد کماکان شاهد وقوع اینگونه 
جرائم و تخلفــات خواهیم بود، متاســفانه در 
سیستم اجرایی کشور همیشه و در زمان کشف 
جرم و برخورد با مجرمین مدیران فعلی، مدیران 
قبلی را مقصر جلوه می دهند و مدیران قبلی هم 
مدیران فعلی را مقصر می شمارند و آنکه متضرر 
می گردد جامعه است و مردم و اعتبار حاکمیت 
با وجود اینگونه دزدان دانه درشــت خدشه دار 

می شود و...

دبش 
با طعم درد

دکتر انور خیرآبادی 
وکیل دادگستری و مدرس دانشگاه 

یادداشت-1

انتقاد محسنی اژه ای از تعداد عناوین مجرمانه؛ 
»تلاش کنیم عناویــن مجرمانه را کم کنیم« 
»همیشه این حجم کار از ما جلوتر است، حجم 
کار هم هر گاه فراتــر از عده و عده و قدرت ما 
باشد نارضایتی ایجاد می کند«، »باید عده و عده 
را توســعه بدهیم و تقویت کنیم اما باید کاری 
کنیم که بالاخره حجم ورودی ما کم شــود«، 
باید مســیرها را کوتاه کنیم، سالیان زیاد است 
می گوییم همه چیز را جــرم انگاری نکنیم یا 

اینکه قضازدایی کنیم«. 
اگر قانون اساسی جمهوری اسلامی را نگاه کنیم 
قوه قضائیه دو ماموریت اصلی دارد که اولین آن 
ایجاد بهداشت قضائی و پیشگیری از وقوع جرائم 
است که این وظیفه برعهده دادگستری و قضات 
آن نمی باشد بلکه دومین وظیفه یعنی مجازات 
یا درمان مجرمان و متخلفان درحیطه مسئولیت 
قوه قضائیه می باشــد. به علاوه اگر قانون ثبت 
اسناد مصوب ۱۳۱۰ و قانون دفاتر اسناد رسمی 
مصوب ۱۳۵۴ مطالعــه گردد متوجه خواهیم 
شد که مسئولیت انجام وظیفه سترگ و خطیر 
ایجاد بهداشــت قضائی و پیشگیری بر عهده 
ســردفتران  اسناد رسمی می باشد. به شرط آن 
که نظام آموزش و گزینش و فعالیت و معیشت 
و چارچوب دفترخانه اصلاح و سردفتران از میان 
نخبگان جامعه حقوقی کشــور با سخت گیری 
انتخاب و به این مقام منصوب شــوند و وظیفه 
قانونی خود را به درســتی و برابــر قانون و نه 

دستورات اداری به انجام برسانند. 

وظایف 
قوه قضائیه 

خسرو عباسی داکانی

یادداشت-2
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در گفتگوی آفتاب یزد با متخصصان 
یکی ازمشکلات کودکان بررسی شد

راه های جلوگیری از 
»آفت دهان کودک«

4

2

*

آگهی مناقصه عمومی 
دو مرحله ای  10    /1402  

بانك صادرات ايران
رجوع به صفحه 3

 آمریکا که این روزها نیز نتیجه اش قابل مشــاهده اســت 
مسئلۀ برده داری است. نتیجۀ این چالش را هنوز نتوانسته اند 
کاملاً حل کنند. تظاهرات مربوط به کشتن جرج فلوید و 
کشتارهای فجیعی که در شهرهای دیگر شده و دستگاه 
پلیسِ گاه نژادپرســتانه ای که در بسیاری از شهرها حاکم 
است و نظام اقتصادی نژادپرستانه ای که مثلاً سبب شده 
سیاه پوستان آمریکایی خیلی بیشتر از سفیدپوستان از کرونا 
بمیرند؛ به گمان خیلی ها )عباس میلانی، دربارۀ تجدد و 
سیاست و فرهنگ، ص.۵۰( پیامد همین آغاز نادرست در 
تاریخ آمریکاست.  وقتی در آمریکا قانون اساسی را تنظیم 
و تدوین می کردند، در جملۀ اول می گویند ما مردم معتقد 
هستیم همه باهم برابرند. این آرمان بود ولی دروغ هم بود؛ 
زیرا همان زمان کســانی که این اصل را نوشــتند برده دار 
بودند. تامس جفرسون؛ که تجسم لیبرال دموکراسی است، 
برده دار بود و با خواهر ناتنی زن خودش؛ خانم سلی هِمینگز 
)Hemings( که برده اش بود رابطه داشــت و از او شش 
فرزند داشــت؛ ولی او کماکان ازلحاظ قانونی برده بود. این 
یعنی اساس اصل برابری همه درواقع بر یک دروغ استوار بود 
و درزمانی که این قانون اساسی تصویب می شد، یک پنجم 
جمعیت آمریکا از بردگان بودند و هیچ حقی نداشتند. در 
دوران برده داری که مبدعش بریتانیا، پرتغال، اسپانیا، بلژیک 
و سپس آمریکا بودند، دوازده و نیم میلیون انسان بی گناه 
سیاه پوست را در غل  و زنجیر کردند و به کشورهای غربی 
آوردنــد. دو میلیون نفر را به آمریــکا می آورند و دو و نیم 
میلیون نفر نیز درراه کشته می شوند. وقتی که ارقام برده ها 
و کشته های آن هایی را که در مسیر آمدن به آمریکا در این 
کشتی های وحشتناک کشته شدند، بخوانید درمی یابید که 
واقعاً چه جنایت عظیمی به وقوع پیوسته است. در این میان 
کسانی که قانون اساسی ایالات متحده را تنظیم می کردند، 
به رغم اینکه آمال و ایده آل های لیبرالی داشــتند، واقعیت 
زندگی و سیاسی زمانۀ آن ها و گاه منافع شخصی شان، اجازه 
نمی داد به آن آمال عمل کنند. آنان وقتی تدوین جزئیات 
قانون اساسی را آغاز کردند، دیدند یک پنجم جمعیت برده 
است. معضل این بود که نمی دانستند باید با این ها چه کرد. 
ایالت های غیربرده داری نمی خواســتند این ها را در شمار 
شهروند بیاورند، چون سیستمی که شکل می گرفت مبتنی 
بر این اســاس بود که تعداد نمایندگان مجلس مبتنی بر 
تعداد شهروندان است. از همین رو، شمار سکنۀ ایالت هایی 
که برده داشتند زیاد می شد و نمایندگانشان در مجلس هم 
به همین نسبت بیشتر می شد و این دعوای بزرگی بود که آیا 
سیاه پوستان را به عنوان سکنه یا شهروند قبول کنند یا آن ها 
را یکسر نادیده بگیرند. درنهایت به نتیجۀ شرم آوری رسیدند 
معروف به مصالحۀ ســه پنجم. اگر به قانون اساسي امریکا 
نگاهي بیاندازید، در فصل اول، بخش دوم، پاراگراف ســوم 
همچنان خواهید دید که افرادی )بخوانید آفریقایي-امریکایي 
 تبارهای غیرآزاد آن موقع( ســه پنجم یک انسان هستند: 
»تعداد نمایندگان و میزان مالیات های مستقیم ایالت هایی 
که به اتحادیه ملحق می شوند برحسب تعداد جمعیت آن ها 
تعیین می شود. تعداد جمعیت با افزودن سه پنجم سایر افراد 
به کل افراد آزاد معین می شود. افراد آزاد شامل کسانی است 
که برای یک دوره چندساله تعهد خدمت داشته باشند ولی 
سرخپوســتان معاف از مالیات را در برنمی گیرد«.  گفتند 
آفریقایی برَده شــده را نه به عنوان یک انســان کامل؛ بلکه 
به عنوان سه پنجم یک انسان به رسمیت می شناسیم و در 
محاسباتی که آن زمان صورت گرفت برای تعداد نمایندگان 
مجلس، به این شکل عمل کردند. این سه پنجم انسان ها که 
یک پنجم کل جمعیت آمریکا بودند از بدیهی ترین حقوق 

شهروندی محروم بودند: برده بودند و ارباب هر رفتاری که 
می خواست با این ها می کرد. می توانستند برده ها را بکشند، 
به آن ها تجاوز جنســی بکنند و صاحب برده هم مجازات 
نمی شــد. هیچ برده ای هم نه حق مقاومت و نه حق دفاع 
داشت و این ســنگ بنای ناپایدار شکل گیری نظامی بود 
که از یک جنبۀ مهم، به غایت غیردموکراتیک بود. با پایان 
جنگ داخلی آمریکا و آزادی میلیون ها برده رهایی یافته از 
 نظام برده داری دولت فدرال برای حل معضل جدایی نژادی

 )Racial Segregation(، اصلاحیه سیزدهم قانون 
اساســی ایالات متحده آمریکا را در سال ۱۸۶۵ به تصویب 
رساند. براســاس این اصلاحیه »بردگی و کار اجباری جز 
به عنوان مجازات جرمی که شــخص، طبق مقررات به آن 
محکوم شده باشد، در ایالات متحده یا هر مکان دیگری در 
حوزه قضایی آن ها« ممنوع شــد. این قانون سه سال بعد 
با اعطای حق شهروندی به کلیه اتباع ایالات متحده آمریکا 
فارغ از نژاد و رنگ پوست بر اساس اصلاحیه چهاردهم قانون 
اساسی، تکمیل شد. بدین ترتیب این که یک فرد غیرآزاد 
)بخوانید سیاه پوست های غیرآزاد آن موقع( سه پنجم یک 
انســان آزاد )بخوانید سفیدپوست( محسوب می شود و از 
حقوق طبیعی برخوردار نیست، در متن قانون مرجع آمریکا 
به نگارش در آمد و روابط در تمامی سطوح اجتماعی این 
کشــور در اســتناد به آن هویت یافت و هنوز هم در متن 
قانون اساسی آن قابل رؤیت است؛ اگرچه با اصلاحات دیگر 
این قانون امروز مصداقی برای آن وجود نداشته باشد. سنگ 
بنای غیردموکراتیک دیگری نیز که در تاریخ آمریکا وجود 
داشت به مسئلۀ بومی هایی برمی گردد که از پیش در آن قاره 
بودند و زندگی می کردند و بعدها اسمشان را سرخپوست 
گذاشــتند. آنان؛ همان طور که در فصل اول، بخش دوم، 
پاراگراف ســوم قانون اساسی این کشور آورده شده، حتی 
موقعیت سه پنجم سیاه پوستان را هم نداشتند. در ذهن این 
غربی های به اصطلاح متجدد، سرخپوست ها، نیمه حیوان و 
نیمه انسان بودند و در آمریکا قتل عامی غم انگیز از آن ها شد؛ 
چه به لحاظ اینکه می خواستند آمریکا را از شرق به غرب 
گسترش بدهند و چه به لحاظ بیماری هایی که اروپایی ها با 
خود به آمریکا آوردند و بومی ها در مقابل آن ایمنی نداشتند 
و عدۀ زیادی جان باختند. این مسیر برخلاف روحیه ای بود 
که در متن اعلامیه استقلال نهفته بود. بسیاری که نقش 
تعیین کننده در انشای اعلامیه استقلال در ۱77۶ داشتند و 
با افتخار در آن اعلام کرده بودند این اصلی بدیهی و مسلم 
است که انسان ها برابر آفریده شده اند، در کنوانسیون حاضر 
بودند و پذیرفتند سیاهان یک انسان کامل نگریسته نشوند 
و فاقد حقوق در نظر گرفته شــوند. سی وسه نفری که با 
امضای خود به قانون اساسی حیات اجتماعی اعطا کردند در 
توجیه این که چرا در قانون اساسی کشور بخشی را از حق 
طبیعی لیاقت انسان بودن به شکلی آگاهانه محروم کرده اند 
به واقع گرایی سیاسی پناه بردند. با توجه به این که ایالات 
جنوبی و جنوب شــرقی کاملاً متکی به اقتصاد کشاورزی 
مبتنی بر نهاد بــرده داری بودند و با در نظر گرفتن این که 
رأی نمایندگان این ایالات در کنوانسیون برای تصویب قانون 
اساســی یک »باید« محسوب می شد، در تعارض آشکار و 
بنیادی با روحیه اعلامیه استقلال نژاد پرستی و این که رنگ 
پوست تعیین کننده جوهره انسانی است در چارچوب اصول 
قانونی، نظم دهنده روابط انسانی و عملکرد ساختار سیاسی 
شد. واقع گرایی سیاسی ســال ۱7۸9 منعکس در قانون 
اساســی آمریکا به تاریخ این کشور برای همیشه استعداد 
غلتیدن در منازعات اجتماعی اعطا کرد و جراحتی دائمی 

بر بدنه اجتماع به جای گذاشت.

پاسخ آموزش و پرورش 
به دو گزارش آفتاب یزد
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به راستی چرا رؤسای خودکامه تمایل دارند نمایش دهند؛ 
نگاهی به رفتارهای پوتین و »کیم جونگ اون« در سفرهای خارجی
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 2241- سال قبل مردم اصفهان به خاطر مشکل 
آب درگیر مش��کلات زیادی ش��دند. امسال هم 
مطالبات آبی دارند و درخواست رسیدگی به این 

مطالبات را دارند. 
1011- روزنام��ه جهان صنعت در آمار و ادعایی 
عجیب نوشته با توجه به آمارهای پزشکی قانونی 
مردم بسیار غمگین و عصبانی هستند. در کوچه و 
خیابان و بازار به بهانه هایی با هم درگیر می شوند. 
1950- خبر می رس��د دوباره پاندمی ویروس در 
چین شکل گرفته. وقتی در چین پاندمی می شود 
یعن بسیاری از مناطق باید نگران و مراقب شیوع 

باشند! 
2101- باورکنید وقتی کیفیت سطح چمن های 
استادیوم های کشورهای عربی را تماشا می کنیم 
حسرت به دل می شویم سالهاست آرزوی داشتن 

چنین چمن های ورزشی داریم. 
1845- ای��ن درآمدهای میلیاردی ش��هرداری 
تهران از درخت کش��ی )قط��ع درختان( چقدر 

صحت دارد؟ احتمالا تا حدودی اغراق شده! 
1901- چ��را مدیرعام��ل خانه هنرمن��دان در 
سخنانی عجیب گفته بود برخی از مردم ما لقمه 
مشکل دار به خانه می برند؟ منظورشان چه بوده؟! 
1815- پس از سالها که مردم دیدند نمایندگان 
مجلس چندان دفاعی از مردم نمی کنند و نقش 
خود را به عن��وان وکلای مردم به جا نمی آورند 
دیگر مثل سابق به انتخابات اهمیت نمی دهند. 

کسی را هم نمی شناسند که به او رأی بدهند. 
1821- در برخ��ی خبرها عنوان ش��ده بی آبی 
دریاچه چیتگر را هم تهدید می کند. آیا حقابه این 

دریاچه هم مشکل دارد؟ 
1805- مسئولان مالیاتی کشور توجه کنند به 
بهانه گرفتن مالیات و افزایش مالیات ها حالت یک 

نوع زورگیری دولتی نشود! 
1705- اینک��ه پیوس��ته ی��ا ب��ه نوع��ی برخی 
دولتمردان بخواهند مشکلات را به گردن دولت 
قبل بیندازند اگر در زم��ان اولیه روی کار آمدن 
دولت قابل توجیه بود اما حالا پس از چند س��ال 
هیچ فایده ای ندارد. حداقل بهانه های جدیدتری 

پیدا کنند. 
1720- آق��ای قالیب��اف می گویی��د نباید مردم 
را به س��یاه و سفید و خاکس��تری و بالا و پایین 
تقس��یم بندی کنیم. آقاجان دیر گفتید! برخی 
بدجور دنبال تقسیم بندی و قطب بندی هستند! 

1631- با آن جراحی اقتصادی که کردند و حذف 
ارز ترجیحی قیمت ها چند برابر شد. تورم بیشتر 
شد. این چه جور جراحی بود که بیشتر به مردم 

آسیب زد! 
1650- دول��ت از ه��ر طریق��ی ک��ه می توان��د 
می خواهد بودجه خود را تأمین کند اخیرا هم که 
افزای��ش مالیات ها حتی عوارض تردد به ازای هر 

کیلومتر را مطرح کردند. 
1605- گاهی برخی افرادی از تریبون ها طوری 
حرف می زنند انگار برای مردم حرفی ندارند فقط 
حرف خودشان و ایده های خودشان را از تریبون ها 

مطرح می کنند که باب دل مردم هم نیست. 
1620- یاد نمازجمعه های زمان مرحوم آیت الله 
طالقان��ی ی��ا آیت الله هاش��می به خی��ر. چقدر 
پرش��ور بود. چقدر اینان از این تریبون حرف دل 
م��ردم را می زدند چقدر مردم را به نمازجمعه ها 

می کشاندند. 
1521- برخی کس��انی ک��ه دنبال حذف رقیب 
هستند و دنبال تنگ تر کردن حلقه خودشانند. 
در واقع با این کار حتی بین خودشان هم مخالف 

و دشمنی ایجاد می کنند. 
1541- کرسی های مجلس و پست و مقام ها یک 
ارث اس��ت که فقط باید بین برخی آقایان مثل 
جبهه پایداری ها تقسیم شود؟ هیچ کس دیگر هم 

چنین حقی از این ارث ندارد!؟ 
1445- وقتی یک روزنامه حامی دولت می نویسد 
مشکل تورم هنوز به دولت قبل بازمی گردد یا یک 
رس��انه دیگر می گوید مردم وضع خود را باید با 
بنگلادش مقایسه کنند یعنی قرار به بهبود اوضاع 

مردم نیست! 
1505- یکسری آدم های بدون برنامه و تخصص 
وارد پست و مقام ها شدند. برنامه های اصولی برای 
بهبود اقتصاد نداشتند. نتیجه هم همین اقتصادی 

شد که امروز شاهد آن هستیم.
1415- کاش ش��هرداری ته��ران در درجه اول 
فکری برای ترافیک تهران معضل آلودگی هوا و 
آبگرفتگی ها هنگام بارش های ش��دید بکند. این 

مسائل خیلی برای مردم مهم است. 
1421- تصاوی��ر ماهواره ای نش��ان می دهد آب 
دریاچ��ه ارومیه کاهش 80 درصدی داش��ته. در 
واقع انگار امیدی به احیای این دریاچه زیبا نیست. 
1431- معاون ش��هرداری ته��ران می گویند در 
تابستان شبانه روزی خیابان ها آسفالت میکردیم. 
انصافا خیابان ه��ای زیادی که نی��از به ترمیم و 
آسفالت بود آسفالت کردند که جای تقدیر دارد. 

1405- برخ��ی کارشناس��ان معتقدن��د در تله 
مالیات��ی در بودجه 1403 حقوق بگیران ممکن 

است نقره داغ شوند! 
1410- ب��ه گزارش برخی رس��انه ها و آمارهای 
منتشر شده حذف ارز ترجیحی سرانه مصرف غذا 

و مواد خوراکی را کاهش داده!
1420- ظاه��را در بودج��ه س��ال 1403 درآمد 
مالیات��ی را دو برابر درآمد نفتی در نظر گرفتند. 
خدا می داند چقدر افزایش مالیات و فشار به مردم 

در راه است؟ 
1301- چرا با وجود هشدارهای هواشناسی برخی 
کوهنوردان بی توجهی می کنند. به کوه می روند 
که دچار حادثه بش��وند و بعد خانواده هایشان را 

عزادار کنند. 
1221- صددرصد افزایش فشارهای مالیاتی در 
س��ال 1403 افزایش قیمت ها و گرانی بیشتر را 

دربرمی گیرد. 

پیامهای مردمی در صفحات 7-2
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آفتاب یزد ـ رضا بردستانی: محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در 
بخشی از سخنرانی خود در مراسم گرامیداشت روز دانشجو در واحد علوم تحقیقات 
دانشگاه آزاد اس��لامی گفت:»به من می گویید لیست انتخابات شورای ائتلاف چطور 
نوش��ته می ش��ود، منِ محمدباقر قالیباف که با لطف مردم تهران نمایندگی آن ها را 
برعهده دارم و 12 س��ال س��ابقه نوکری آن ها را داش��تم اگر در سال 98 اسم خودم 
را می نوش��تم و 29 نفر دیگر را براس��اس سلیقه خودم داشتم و می گفتم من به هیچ 
گروهی وابسته نیستم تمام آن لیست به مجلس راه پیدا می کرد، اما من چنین کاری 

نکردم و قدرت طلبی نکردم.«
عارضیم خدمت ریاس��ت محترم پارلمان که؛ در یکی از اس��تان ها، در دوران ریاست 
جمهوری حس��ن روحانی، مسئول یکی از احزاب گفته بود:»مردم آن قدر ما را قبول 
دارن��د که برای انتخابات مجلس حتی اگر یک تکه »چوب خُش��ک« به عنوان نامزد 
 معرف��ی می کردیم همه ب��ه او رأی می دادند« بگذریم از کارنام��ه ی آن نماینده ی 
نگون بخت که از بعدِ این ادعا، معروف ش��ده بود به »چوب خُش��ک«، کار به جایی 
رس��ید که در اواخر دوران نمایندگی وی، حزب حامی حتی به تلفن های آن نماینده 

نیز پاسخ نمی داد.
در مقام ادعا، مدعی مجاز است هر مطلبی را با هر غلظتی بیان کند اما برخی ادعاها 
یک نشانگر و یک سنجه ی بیرونی نیز دارد و آن افکار عمومی است. در چنین مواقعی 
اگرچه نمی توان و نباید نقض ادعا را به بوته ی آزمایش سپرد اما با یک بررسی ساده 

می توان بطلان آن ادعا را در ابعاد مختلف اثبات کرد.
با توجه به ش��ناختی ک��ه از طیف های اصولگرا داریم به خوب��ی می دانیم محمدباقر 
قالیباف حتی در بین هم طیف های خود نیز مخالفینی جدی، منتقدینی سرس��خت 
و مطالب��ه گرانی تا بنُ دندان مس��لح دارد که اگ��ر روزگاری کار به چنین مواجهه ای 
بینجامد فقط خدا باید به داد شهردار پیشین تهران و رئیس فعلی مجلس برسد. در 

مجموع و از آن جایی که به شدت به آزادی بیان و اعلام مواضع سیاسی � اجتماعی 
اعتقاد داریم به طور طبیعی، جدلی با آقای قالیباف و ادعای مطرح ش��ده نداریم اما 

توصیه می کنیم نه حالا و نه هیچوقت برای هیچ انتخاباتی لیست ندهد چون نتیجه 
مش��خص خواهد بود. لازم به ذکر ش��اید نباش��د اما در یک فقره )بررسی استعفای 
»الیاس نادران« از نمایندگی مجلس( کار به غیر علنی شدن مجلس کشید و همه نیز 
دلیل آن را خواس��ت شخص آقای قالیباف و حامیان وی دانستند و این یعنی؛ وقتی 
ب��رای گفته های تلخ احتمالی، هراس دارید چگونه به این درجه از اطمینان و اعتماد 
رسیده اید که مردم تهران به شما و 29 فرد مورد نظر شما حتماً اعتماد خواهند کرد؟!

مضاف بر رد و قبول این ادعا، علم جامعه شناسی سیاسی در یک بررسی اجمالی در 
روزگار فعلی چنین به نتیجه رسیده است که منهای اشتباه بودن انتخابات بر اساس 
لیست، تحقیقاً هیچ حزبی نمی تواند در یک انتخابات، یک تنه پیروز میدان باشد چرا؟ 
از آن جهت که اجماع بر س��ر یک حزب، تفکر و ایده ی سیاس��ی در فضای به شدت 

خاص فعلی )از منظر سیاسی و اقتصادی( امری محال تر از محال است.
ب��ه درس��تی نمی دانیم آقای قالیباف براس��اس کدام بررس��ی و پژوه��ش میدانی و 
دانشگاهی و جمع بندی های سیاسی به این نتیجه رسیده که او و 29 نفرِ معرفی شده 
از سوی او می توانستند تمام سی کرسی تهران در مجلس را از آنِ خود کنند اما با نیم 
نگاهی به تمام انتخاباتی که قالیباف یک پای آن بوده، از تلاش برای ریاست جمهوری 
ت��ا تقلا برای ریاس��ت بر مجلس، هرگز چنین فضایی نه ب��ه وجود آمده و نه حس و 
 لمس ش��ده است. ناگفته پیدا اس��ت حتی در بین اصولگرایان)فارغ از طیف بندی ها 
و ایده ها( نیز قالیباف چنین جایگاهی ندارد حال چگونه به این نتیجه رسیده که اگر 
در سال 98 خودش و 29 نفر را می توانسته راهی مجلس کند باید از خود او پرسید.

نکت��ه ی مه��م این که به آقای قالیباف می گوییم؛ چه خوب که در س��ال 98 چنین 
خطایی را مرتکب نش��دید و چه خوب تر این که هرگز چنین ریس��ک خطرناکی را 
مرتکب نش��وید زیرا دم دس��تی ترین نتیجه، احتمالا تلخ خواهد بود. خلاصه این که، 

آقای قالیباف؛ هیچ وقت لیست ندهید، نه حالا و نه بعدها!

 فوتبالِ خاکسترنشین در میدان مین!
ادامه از صفحه اول:

 ... ای��ن پالس مهم به دس��تمان برس��د ک��ه ترکتازی در آس��یا دیگر به س��ادگی
  آب خ��وردن نیس��ت و ب��ا این برنام��ه ریزی کت��ره ای و این لی��گ یلخی و این 

س��تاره های پوش��الی گریز و گزیری جز زانو زدن و غرقه شدن در حوض کم عمق 
شکست نداریم. 

چش��م ها را باید شس��ت... ج��ور دیگر باید دید. گاهی اس��کناس ه��ای تانخورده 
نی��ز ب��ه داد فوتبال��ی که با تبختر ب��ه ملاقات حریف��ان می رود و ب��اور ندارد که 
در لای��ن س��بقت پنچر ک��رده، نمی رس��ند. ما به کج��ا می روی��م؟ مقصد نهایی 
 ای��ن لکوموتی��و از ریل خارج ش��ده کجاس��ت؟ آیا با این بس��اط قادری��م در جام 

ملت ها گریبان رقیبان تا بن دندان مس��لح را بگیریم و طلس��م کهنه را بش��کنیم. 
آی��ا در پی این روزهای خزانی، فوتبال ایران به تماش��ای به��اری فرحناک خواهد 
نشس��ت؟ آی��ا آب در هاون می کوبی��م؟ آیا با این س��ربازانِ نه چن��دان باصلابت 
م��ی توانی��م از میدان مین دوحه به س��لامت بگذریم.آیا...؟ لطف��ا با عینک منطق 
 ب��ه پیرامونت��ان بنگرید و به وقت پاس��خ دادن یک کلاه خالی کن��ار حرف هایتان

 بگذارید.

 آقای قالیباف؛ هیچ وقت لیست ندهید!

< اعضای کمیسیون آموزش از گزارش مسئولان صندوق ذخیره فرهنگیان
 قانع نشدند

یک عضو کمیس��یون آم��وزش و تحقیقات مجلس گفت: گ��زارش مدیران صندوق  
ذخیره فرهنگیان بعد از بررس��ی اعضای کمیس��یون آموزش، رضایت مندی لازم را 
کسب نکرد و از آنجایی که بیش از 50 نماینده درخواست این تحقیق و تفحص را 
داش��تند، باید به صحن ارجاع شود تا مجلس درباره اش تصمیم گیری کند و کمیته 
تحقیق و تفحص ش��کل بگیرد. محمد وحیدی درباره تحقیق و تفحص از صندوق 
ذخیره فرهنگیان گفت: تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان در کمیسیون 
آموزش مطرح ش��د. بعد از جلس��ه ای که با مدیران صندوق برگزار ش��د، 2 دسته 

گزارش تا الان دریافت کرده ایم.
این عضو کمیس��یون آموزش و تحقیقات مجلس ش��ورای اسلامی خاطرنشان کرد: 
این 2 دس��ته گزارش را اعضای کمیس��یون بررس��ی کردند ول��ی رضایت مندی از 
گزارش��ات وجود نداش��ت؛ یعنی توضیحات قانع کننده نبودند. وی افزود: بر همین 
اس��اس در جلسه آتی کمیسیون در خصوص این موضوع تصمیم گیری می شود که 
گزارش دریافتی باتوجه به اینکه پروژه تحقیق و تفحص در صحن ثبت ش��ده است 

و تعدادی زیادی از نمایندگان امضا کرده اند، به صحن ارجاع شود.
ای��ن عضو کمیس��یون آموزش و تحقیقات یادآور ش��د: از آنجای��ی که بیش از 50 
نماینده درخواس��ت این تحقیق و تفحص را داش��تند، باید به صحن ارجاع شود تا 

مجلس درباره اش تصمیم گیری کند و کمیته تحقیق و تفحص شکل بگیرد./ایلنا
 

 <باید همه منابع درآمدی دولت در بودجه دیده شود
 نایب رئیس کمیس��یون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: بیش از نصف بودجه 
کش��ور در دس��ت س��ازمان ها و نهادهایی اس��ت که دولت خیلی به آن ورود ندارد 
و مجل��س نیز اصلا نظارتی بر ای��ن منابع ندارد. کمال علیپ��ور خنکداری با تاکید 
بر ض��رورت همخوانی منابع و مصارف بودجه 1403، بی��ان کرد: بنده اعتقادی به 
ناترازی بودجه ندارم. تا به امروز همه دولت ها اعلام کردند که ما ناترازی در بودجه 
داریم. دولت ها درآمدهایی که از مردم اخذ می شود مانند مالیات را در قالب بودجه 

عمومی در نظر می گیرند اما منابع دیگر خود را در نظر نمی گیرند.
نماینده مردم قائمش��هر در مجلس ش��ورای اس��لامی در ادامه اظهار کرد: در عین 
حال بنده اعتقاد دارم که دولت باید این جس��ارت را داش��ته باش��د که همه منابع 
س��ازمان ها و ش��رکت های درآمدی خود را در بودجه عمومی لح��اظ کند. قطعا با 
لح��اظ این منابع هم می توان پروژه ها را به خوبی پیش برد و هم ناترازی بودجه به 
حداقل می رسد و هم نظارت مجلس بر سازمان ها و نهادها افزایش پیدا می کند. از 
سوی دیگر بودجه ای واقعی نوشته می شود. علیپور با تاکید بر اینکه قطعا همخوانی 
بین منابع و مصارف بودجه حائز اهمیت اس��ت، تصریح کرد: بیش از نصف بودجه 
کش��ور در دست س��ازمان ها و نهادهایی است که نه دولت خیلی به آن ورود دارد و 

نه مجلس اصلا نظارتی بر این منابع ندارد. وی گفت: با اصلاحاتی که در آئین نامه 
مجلس انجام شده است مجلس جداول بودجه را نیز با دقت بررسی می کند./ایسنا

 <دست دولت برای واردات خودرو باز است
 یک عضو هیئت رئیسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی، با انتقاد 
از روند کند واردات خودرو گفت: مجلس دس��ت دول��ت را برای واردات خودرو باز 
گذاشته است و لزومی ندارد که بحث واردات در لایحه بودجه دیده شود. الله وردی 
دهقانی درباره گمانه زنی ها در خصوص حذف واردات خودروهای کارکرده از لایحه 
بودجه 1403، بیان کرد: دیگر نیازی نیست که موضوع واردات خودروهای کارکرده 
در لایحه بودجه دیده ش��ود چراکه ما قانون منع واردات خودرو نداریم و مصوبات 

مجلس را برای تسهیل واردات خودروهای نو و کارکرده داریم.
وی در ادامه تاکید کرد: فلذا دس��ت دولت برای واردات خودرو باز اس��ت و لزومی 
ندارد که این موضوع در لایحه بودجه س��ال آتی دیده ش��ود. نماینده مردم ورزقان 
در مجلس ش��ورای اس��لامی، تصریح کرد: از نظر ما تا به امروز واردات خودرو روند 

خوبی نداشته است اما دولت گام هایی برداشته است.
ای��ن عضو کمیس��یون صنای��ع و معادن مجلس گف��ت: وزیر صمت ای��ن هفته در 
کمیس��یون صنای��ع اعلام کرد که در تلاش هس��تند تا پایان ای��ن هفته آئین نامه 
واردات خودروهای کارکرده نهایی ش��ود اما ما گله مند هس��تیم. مجلس در عرض 
ی��ک هفته قان��ون واردات را نهایی کرد اما اکنون حدود 6 ماه اس��ت که در دولت 
معطل مانده اس��ت. دهقانی در پایان تصریح کرد: بر اس��اس قانون، مجلس دس��ت 
 دولت را برای واردات خودرو باز گذاش��ته اس��ت و از نظر ما زمان بر بودن تصویب

 آئین نامه واردات قابل قبول نیست و باید سریع تر اقدام شود./ایسنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

در یک فقره )بررسی استعفای »الیاس نادران« از نمایندگی مجلس( 
کار به غیر علنی شدن مجلس کشید و همه نیز دلیل آن را 
این  و  دانستند  وی  حامیان  و  قالیباف  آقای  شخص  خواست 
 یعنی؛ وقتی برای گفته های تلخ احتمالی، هراس دارید چگونه 
 به این درجه از اطمینان و اعتماد رسیده اید که مردم تهران

 به شما و 29 فرد مورد نظر شما حتماً اعتماد خواهند کرد؟!

< قالیباف: رفتار من سیاسی نبود
 رئیس مجلس شـورای اسـلامی گفت: من شـخصا به عنـوان محمدباقر 
قالیباف نماینده مردم تهران در خصوص شفافیت آرا، قول دادم ولی همه 
نماینـدگان این قـول را نداده بودند. با این حال به نظر من شـفافیت یک 
ضرورت اسـت. شما می گویید رفتار سیاسـی کرده ام؛ اما اینگونه نیست. 
به گزارش ایسـنا، محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی که به 
مناسـبت روز دانشجو، در دانشـگاه آزاد علوم تحقیقات سخن می گفت، 
با بیان اینکه 16 آذر، روز دشمن شناسـی و به نوعی تبیین مناسـباتمان با 
دشمن است، بیان داشت: امروز زیبایی هایی را در جمع دانشجویان حاضر 
دیدم و شـنیدم که در محافل دانشـجویی دیگری که حضـور پیدا کرده 
بودم، به این شـکل ندیده و نشـنیده بودم. وی ادامه داد: باید به صراحت 
در این فضای دانشجویی مورد نقد برخی دانشگاه های دیگر برای انتخاب 
دانشـگاه آزاد جهت حضور در مراسم روز دانشجو قرار گرفتم؛ اما امروز و 
با حضورم در این جمع یقین پیدا کردم که این انتخاب درست بوده است. 
قالیبـاف با بیان اینکه من به یکایک شـما افتخار می کنم، آرمان خواهی و 
مطالبه گری رسـالت تمام شما است، تصریح کرد: امروز مسئولان باید این 
توجه را داشـته باشـند که آرمان گرایی توأم با واقع بینی و شجاعت است 

که کشور را نجات می دهد.

<طرح شفافیت آرای نمایندگان به سرانجام رسید
رئیس مجلس دهمچنیـن درباره طرح شـفافیت آرای نمایندگان تصریح 
کرد: موضوع طرح شفافیت آرای نمایندگان در مجلس به سرانجام رسیده 
اسـت و در حال حاضر بیش از 220 نفر از نمایندگان آرای خود را شـفاف 
اعـلام می کننـد و ما در ادامه راه بازهم همچون گذشـته مسـیر قانون را 
طی می کنیـم. قالیباف یـادآور شـد: آیین نامه مجلس نیازمند دو سـوم 
آراسـت که رأی گیری آن سخت اسـت وقتی طرح شفافیت را در مجلس 
به رأی گذاشـتیم از دو سوم تنها سه رأی کمتر آورد. من شخصاً به عنوان 
محمدباقر قالیباف نماینده تهران قول دادم؛ ولی همه نمایندگان این قول 

را نداده بودند؛ بااین حال به نظر من شفافیت یک ضرورت است.

<سیاسی کاری نکردم
رئیس مجلس ادامه داد: شما می گویید رفتار سیاسی کرده ام؛ اما این گونه 
نیسـت؛ بلکه این مسـیر را به علـت اهمیت آن در کشـور دنبال کردیم. 
می دانیـد هر رأیی که بـه مجلس بیاید و رأی نیاورد نمی توان آن را مجدد 
مطـرح کـرد و باید 6 ماه از آن بگذرد؛ اما همان قانـون تبصره ای دارد که 
می گوید اگـر چنانچه ضرورتی پیش آمد که حـدود 100 نفر از نمایندگان 
مجـدد آن را درخواسـت کننـد، قابل طرح اسـت کـه با پیگیـری آن را 

اصلاح کرده و در صحن رأی تصویب آن را گرفتیم.

<صنعت خودرو رانت دارد
 قالیبـاف همچنیـن در خصوص موضوعات مربوط بـه مجلس مثل خودرو 
گفت: خودرو رانت دارد، انحصاری اسـت، 4۵ سـال از عمر صنعت خودرو 
می گذرد؛ اما خروجی آن نسبت به قبل سیر صعودی نداشته است، آن هم 

در شـرایطی که ممنوعیت واردات خودرو را تصویب شـده بود تا کیفیت 
تولیـد داخلـی افزایش یابد. وی افـزود: در مجلس ایـن موضوع تصویب 
شـد؛ اما مجمع تشـخیص به علت اینکه واردات مخالف اقتصاد مقاومتی 
اسـت با آن مخالفت کرد که ما این بحث را داشـتیم که باید شـفاف شود 
ما اسـتدلال های خود را به صورت شفاف در مجلس بیان کردیم؛ اما اکنون 
بر اسـاس اصل 110 به مجمع رفته اسـت و ما خواستیم از نظرات و رأی ها 
در مجمع هم مردم مطلع شوند که چه کسی به چه دلیل مخالف یا موافق 

بوده است.
 رئیس مجلس شـورای اسـلامی ادامه داد: آیا این سیاسی کاری است؟ ما 
نمی گوییم همه مسائل شفاف شـود. مجمع نیروهای عزیز و نخبه ای دارد 
که رهبری بر اساس قانون اساسی انتخاب شده اند که ما نباید براین اساس 
در آیین نامـه داخلی آنها دخالت کـرده و تعیین تکلیف کنیم؛ اما بحث ما 
این اسـت اگر اختلافات مجلس با شورای نگهبان بر اساس قانون اساسی 
به مجمع می رود و تا قبل آن همه مردم از روند اطلاع داشتند، چرا از بعد 

آن مطلع نباشند؛ لذا معطلی آن به دلیل همین فراز و نشیب ها بود
 قالیباف با بیان اینکه در نهایت مصوبه شـفافیت در مجلس تصویب شد، 
امـا چون هنوز در شـورای نگهبان تأیید نشـده، تبدیل به قانون نشـده 
اسـت. تصریح کـرد: با نظر نماینـدگان تصمیم گرفتیم بـا توجه به اینکه 
مردم خواستار شـفافیت آرای نمایندگان بودند این موضوع را در مجلس 
پیگیری کرده و آرا را به صورت شفاف اعلام کنیم؛ ما معتقد بودیم شورای 
نگهبان و مجمع هم باید رأی گیری ها را شفاف کنند. ما با مجمع در نهایت 
به این اجماع رسـیدیم که بخشـی از این صحبت ها قابل توجه بوده و قرار 

شد بر اساس منطق موجود، بخشی از آن پیش برود.

<مخالفت با استیضاح وزیر کشور
 قالیبـاف در خصـوص ناراحتی تعـدادی از نمایندگان مجلـس از توصیه 
بـه مداخله نکـردن در روند عـزل و نصب ها در دولت اظهـار کرد: با یکی 
از اعضـای هیئت رئیسـه مجلس که در عزل و نصب هـا دخالت کرده بود، 
برخورد کردم. وی با بیان اینکه سـابقه دوسـتی من با احمد وحیدی وزیر 
کشـور به چهل سـال پیش بازمی گردد. اظهار کرد: طرح استیضاح احمد 
وحیدی، ارتباطی به صدور بخشـنامه ای علیه نمایندگان مجلس نداشت، 
طـرح اسـتیضاح وی، برای 4 ماه قبل و با بیـش از 40 امضا بود و 11 محور 
داشـت و موضوع آن مربوط به اقدام معاون سیاسـی وزارت کشـور نبود. 
البته من یک رأی دارم که هم با طرح استیضاح اول و هم با طرح استیضاح 

بعدی که تدوین شد، مخالف بودم.

<لایحه حمایت از زنان در دستور کار قرار دارد
 قالیباف با اشاره به بررسی لایحه حمایت از زنان علیه خشونت بیان کرد: 
ایـن لایحه در حال پیگیری در صحن مجلس اسـت و ماده یک آن هم در 
صحن مجلس مطرح شـد؛ اما با آغاز بررسـی لایحه برنامه هفتم توسـعه، 

متوقف شد؛ اما در دستور کار قرار می گیرد.

<افزایش ۱۲ برابری حقوق سربازان
وی با اشـاره به مطالبه رهبر انقلاب در خصوص اصلاح شـرایط سـربازی 

اسـت، بیان کرد: ما امروز حقوق سربازان را 12 برابر کردیم و اگر سربازی، 
متأهل باشـد و در مناطق عملیاتی خدمت کند، بیش از 10 میلیون تومان 

حقوق دریافت می کند.

<دریافت سود مرکب ممنوع
 رئیـس مجلس اظهار کرد: تصویب قانون بانک مرکزی یکی از افتخارهای 
مجلس یازدهم است؛ البته اشکالاتی در اجرا داریم. یک رکن بانک مرکزی 
مربوط به فقه است تا مسائل خلاف شرع اتفاق نیفتد. جلوی دریافت سود 

مرکب را در قانون برنامه هفتم توسعه، گرفتیم.

<تعامل مناسب میان مجلس و دولت
 قالیبـاف با بیـان اینکه این مجلس فقـط یک وزیر یعنـی وزیر صمت را 
اسـتیضاح کـرد و موضوع آن هم خودرو بود؛ بیان کـرد: اگر رهبر انقلاب 
می فرماینـد کـه این مجلس، انقلابی اسـت، کارکردش مشـخص اسـت؛ 
دولت سـیزدهم پنج وزیر و یک معاون رئیس جمهـور را عوض کرد و این 
نشـان دهنده تعاملات دقیق اسـت. رئیسـی به مردم وعده داده بود که با 

کسی عهد اخوت نبسته ام و اگر کسی ضعیف باشد، جابه جا می کنم.

<برای پیشرفت در جیب مردم دست نمی کنیم
 رئیـس مجلـس عنوان کـرد: ما تنش سیاسـی ایجـاد نمی کنیـم، وقت 
نمی گیریـم و به حاشـیه نمی رویم و در جلسـات سـران قوا بـا همدیگر 
صحبت می کنیم؛ تأکید می کنم که برای پیشـرفت کشور، دست در جیب 
مـردم نمی کنیم. نمی گویم هیـچ نماینده ای در عـزل و نصب ها در دولت 
دخالت نداشته اسـت؛ این موضوع در حال پیگیری است و هیئت نظارت 
بر رفتـار نمایندگان، بررسـی های لازم را انجـام داده و برخوردهای لازم 

صورت خواهد گرفت.

<اعلام دلایل رد صلاحیت نمایندگان
 قالیبـاف گفت: در قانون جدید انتخابات را در مجلس تصویب و شـورای 
نگهبـان را مکلف کردیـم که دلایل رد صلاحیت ها را بـه داوطلبان اعلام 

کند.

<لازمه جنگ با آمریکا حل مشکلات داخلی است
 وی با بیان اینکه ما امروز در حوزه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی کارنامه 
قابل قبـول و قابل دفاعـی نداریم، بیان کرد: اگر مـا انقلابی و حزب اللهی 
هسـتیم و بـه دنبال ایران قوی هسـتیم، بایـد بدانیم کـه لازمه جنگ با 

آمریکا، حل مشکلات داخلی و کارآمد کردن کشور است.

<شدت بالای مصرف انرژی در کشور
 رئیس مجلس شـورای اسـلامی تصریح کرد: مصرف انرژی در کشـور 4 
برابـر اسـتاندارد اروپا اسـت که باید به بـد مصرفی انـرژی اذعان کنیم؛ 
مـا باید مـردم را در منفعت صرفه جویی، شـریک کنیم؛ هـر فردی با هر 
 رویکـردی اگر اراده کـرد که کار جهـادی کند، باید این فضـا به آن فرد 

داده شود.

 خبر مرتبط 
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 ـرضا بردستانی - خبرنگار بین الملل: نیمه ی مردادماه سال جاری که نمایندگانی از بیش از  آفتاب یزد 
40 کشور در »جده« عربستان گِردِ هم آمدند، کی یف)آندری یرماک، مسئول دفتر ریاست جمهوری اوکراین( 
به این نتیجه رسید:»ضربه ای سخت به مسکو« زیرا بر این عقیده بود؛»در نشست 
آخر هفته جده تنها ابتکار صلح مد نظر اوکراین مورد بحث و رایزنی قرار گرفت 
و همه کشورهای حاضر در مذاکرات به طور کامل از استقلال و تمامیت ارضی 
اوکرای��ن حمایت کردند.« اما این تمام ماجرا نبود. در دو بازه زمانی ش��هریور و 
آذرماه، زلنسکی و محمد بن سلمان طی تماس هایی تلفنی، در باره »راه های پایان 
جنگ« گفتگو کردند. از همان زمان که گفتگو های صلح در جده شکل گرفت، 
رویکرده��ای غرب درباره ی ادامه ی جنگ در اوکراین و تداوم کمک های مالی و 
نظامی به زلنسکی نیز در مسیر کُند شدن قرار گرفت یعنی دو ماه پیش از آغاز 
»توفان الاقصی«، و حالا غربی ها، بی پرده تر از بی فایده بودن جنگ اوکراین، عدم 
توانایی برای استمرار کمک ها به اوکراین و جستجوی راه های صلح سخن می گویند. از این ها بیشتر؛ رایزنی های 
پشت پرده است، یک روز از توافق پنهانی کاخ سفید و کرملین خبر می رسد و روزی دیگر از فشار بر کی یف 

برای پذیرش صلح!

<فشار آلمان و آمریکا بر زلنسکی برای تن دادن به مذاکره صلح با روسیه
شنبه چهارم آذر، ایرنا به نقل از روزنامه دیلی تلگراف نوشت: منابع آگاه دولت آلمان از فشار برلین و واشنگتن 
بر »ولودمیر زلنسکی« رئیس جمهوری اوکراین از طریق کاهش ارائه تسلیحات، برای تن دادن وی به مذاکرات 
صلح با روسیه خبر دادند. بر اساس این خبر، رسانه های آلمانی گزارش دادند که آلمان و آمریکا با کاستن از 
کمک های تسلیحاتی به اوکراین قصد دارند با اعمال فشار بر کی یف این کشور را وارد مذاکره صلح با مسکو 
کنند؛ موضوعی که به نوشته این روزنامه انگلیسی ضربه بزرگی به امیدهای اوکراین برای نیل به پیروزی به 
حساب می آید. روزنامه آلمانی بیلد به نقل از منابع آگاه در دولت برلین با انتشار این گزارش، آن را یک طرح 
محرمانه آلمانی-آمریکایی برای وادار کردن اوکراین به آغاز مذاکرات صلح با مسکو توصیف کرد. بر اساس این 
طرح، مقدار تسلیحاتی که واشنگتن و برلین برای حفظ خط مقدم کنونی به اوکراین در اختیار کی یف قرار 
می دهند برای بازپس گیری سرزمین های اشغالی )توسط روسیه( کافی نخواهد بود.یک منبع آگاه دولت آلمان 
با اش��اره به توقف ضدحملات اوکراین علیه روسیه در جبهه شرقی به این روزنامه پرشمارگان آلمانی گفت: 
»زلنسکی باید متوجه شود که نمی تواند به این شکل ادامه داد. او باید با خواست و اراده خود به مردم اوکراین 
توضیح دهد که باید مذاکره انجام شود.« منابع آگاه دولت آلمان همچنین به بیلد گفتند که کاخ سفید با برلین 
در مورد تغییر رویکرد در ارسال تسلیحات اوکراین با هدف انجام مذاکرات صلح موافق است.این روزنامه در 
بخش دیگری از گزارش خود یادآور شده است که درخواست آلمان و آمریکا به عنوان دو تامین کننده بزرگ 
تسلیحات اوکراین باید از سوی زلنسکی جدی گرفته شود. بیلد همچنین از اختلاف نظر میان اولاف شولتس 
صدراعظم آلمان و بوریس پیس��توریوس وزیر دفاع بر سر محدودیت ارسال تسلیحات به اوکراین خبر داد و 
نوشت: وزیر دفاع دولت شولتس مخالف این طرح بوده و حامی تداوم حمایت نظامی از کی یف است. روزنامه 
تلگراف نیز نوشت: علاوه بر آلمان، سایر اعضای دیگر پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( هم نگرانند که ضدحمله 
اوکراین نتایج مورد انتظار را نداش��ته و از همین رو معتقدند که باید در توقعات خود از نتیجه بخش بودن 
ضدحملات اوکراین تجدید نظر کنند. رابرت فیکو نخست وزیر اسلواکی که به تازگی در انتخابات این کشور 
پیروز ش��ده و در طول مبارزات انتخاباتی خود همواره بر توقف کمک های نظامی به اوکراین تاکید می کرد، 
به تازگی در اظهاراتی اعلام داش��ت که چنانچه مذاکرات صلح آغاز نشود، جنگ اوکراین تا سال ۲0۳0 ادامه 
می یابد. پیروزی اخیر خیرت ویلدرز رهبر حزب راست گرای افراطی برای آزادی در هلند نیز به نگرانی ها در 
خصوص تداوم حمایت این کشور از اوکراین دامن زده است. وزیر دفاع دولت مستعفی هلند روز گذشته در 
سخنانی گفت: حزب برای آزادی هرگز مشتاق حمایت از اوکراین نبوده است. آنها حتی گاهی حامی روسیه 

بوده اند و همین مرا نگران می کند.

<وزیر دفاع آلمان: اوکراین متحد ما نیست
اگر به متن خبر فوق دقت کنیم متوجه خواهیم شد که روزنامه ی دیلی تلگراف در گزارش خود از یک اختلاف 
سخن گفته است، اختلافی که آن را روزنامه ی بیلد آلمان منتشر کرده است. 1۲ روز بعد اما یک مصاحبه با شبکه 
»زد.دی.اف« آلمان، روی دیگر سکه را نشان می دهد و آن این که؛ حتی وزیر دفاع آلمان نیز موافق ارسال کمک ها 
به اوکراین نیست! وزیر دفاع آلمان در واکنش به انتقاد دولت ولودیمیر زلنسکی از کمک های نظامی برلین تاکید 
 کرد، کشورش متحد اوکراین نیست. به گزارش ایسنا، بوریس پیستوریوس، وزیر دفاع آلمان گفت، کشورش

 به رغم پشتیبانی های نظامی و مالی برلین از کی یف، اوکراین را یکی از متحدان خود قلمداد نمی کند.پیستوریوس 
در مصاحبه با شبکه تلویزیونی »زد.دی.اف« آلمان به اظهار نظر درباره ادعای کی یف مبنی بر اینکه برلین کمک 
نظامی کافی به اوکراین عرضه نمی کند، پرداخت. پیستوریوس ابتدا گفت، آلمان هم اکنون بعد از ایالات متحده 
آمریکا بیشترین کمک های نظامی را به اوکراین ارسال کرده است.وزیر دفاع آلمان در ادامه این مصاحبه با این 
پرسش مواجه شد که آیا کشورهای غربی واقعا نمی توانند با روسیه متقابلا بجنگند؟ وزیر دفاع آلمان پاسخ داد: 
»در درجه اول، ما متحد اوکراین نیستیم. این به این معنی است که ما در وضعیتی نیستیم که ملزم به مداخله 
در چارچوب ائتلاف برای اوکراین باشیم.« پیستوریوس خاطرنشان کرد که علاوه بر آن، صنعت نظامی آلمان 
نمی تواند اسلحه و مهمات را با سرعت لازم به اوکراین برساند. وزیر دفاع آلمان متذکر شد، »این امکان وجود ندارد 
که تا مدت نامحدودی بر این وضعیت تأثیر بگذاریم.« وزیر دفاع آلمان اظهار داشت، پیش بینی روند بعدی جنگ 
در اوکراین دشوار است. بخش مهم ماجرا این که:»نارضایتی عمومی اروپایی ها از صرف بیش از حد بودجه های 
شان برای حمایت از اوکراین در حال افزایش است. در مقابل محبوبیت آن دسته از احزاب سیاسی که بتوانند 

یک مسیر جایگزین مناسب را در پیش گرفته و از حمایت از کی یف امتناع کنند نیز در حال افزایش است.«

<پوتین در ریاض، زلنسکی پشت دیوارهای کاخ سفید
4 ماه پس از آن که یک مقام عالیرتبه ی اوکراین، نشس��ت صلح جده پیرامون جنگ در اوکراین را »ضربه  
سخت به مسکو« استنباط کرده بود اما، پوتین راهی ریاض شده است همان جایی که غیبت او در »گفتگوهای 
صلح« در »جده« عربستان سؤال برانگیز شده بود)چین حضور دارد اما مسکو غایب است، این همان تیتری بود 

که رسانه های بین المللی در زمان برگزاری نشست مذکور منتشر کردند!(.

<دیدارهای منطقه ای پوتین همزمان با تنش در اردوگاه اوکراین و غرب
یک رس��انه آمریکایی با اش��اره به این که در س��فر آتی رئیس جمهور روس��یه به منطقه و مذاکرات آتی او با 
رئیس جمهور ایران در مسکو به مسئله جنگ اوکراین نیز پرداخته خواهد شد، با استناد به برخی گزارش ها 
در رس��انه های روسی مطرح کرد که مسکو در شرایط کنونی، با برگزاری مذاکرات صلح با اوکراین مخالفتی 
نخواهد کرد. به گزارش ایسنا،  روزنامه نزدیک به دموکرات های آمریکا، سفر »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور 
روسیه به منطقه را که در آن برای گفت وگو درباره مسائل دوجانبه، بین المللی و نفتی به عربستان سعودی و 

امارات عربی متحده می رود، »سفری نادر« خوانده است. روزنامه نیویورک تایمز نوشته است: این سفر بخشی 
از دیدارهای دیپلماتیک رئیس جمهور روسیه در هفته جاری خواهد بود؛ او قرار است روز پنج شنبه در مسکو، 
میزبان »سید ابراهیم رئیسی« رئیس جمهور ایران باشد؛ کشوری که یکی دیگر از بازیگران مهم منطقه ای 
اس��ت. پوتین که از آغاز جنگ اوکراین در فوریه ۲0۲۲ تنها به چین، ایران و برخی کشورهایی که پیشتر، 
عضو اتحادیه جماهیر ش��وروی بوده اند سفر کرده اس��ت حالا به ابوظبی و متعاقب آن به ریاض سفر کرده 
است.این دیدارها در شرایطی انجام می شود که اوکراین با توجه به بروز نشانه هایی از کاهش حمایت آمریکا، 
به دنبال افزایش کمک های غرب است. »ولودیمیر زلنسکی« رئیس جمهور اوکراین قرار بود روز سه شنبه به 
منظور تاکید بر ضرورت حفظ کمک های مالی و نظامی آمریکا در سنای آمریکا سخنرانی کند که البته لغو 
شد. اگرچه کرملین اشاره ای به مسئله جنگ اوکراین به عنوان یکی از محورهای مذاکرات پیش روی پوتین 
نکرد، اما به نوشته نیویورک تایمز این موضوع بر گفت وگوهای پوتین سایه خواهد انداخت. عربستان سعودی 
در تلاش بوده در این جنگ نقش میانجی را ایفا کند و در ماه اوت از حدود 40 کشور برای شرکت در یک 
کنفرانس صلح دعوت و در سال گذشته نیز به اجرای موفقیت آمیز تبادل زندانیان کمک کرد. »محمد بن 
سلمان« ولی عهد عربستان سعودی برای آزادی این زندانیان که شامل شهروندان انگلیسی و آمریکایی بود، 
میانجیگری کرد.حالا در میان سوال برانگیز شدن دوام حمایت های غرب از اوکراین با توجه به این که مقامات 
کی یف تایید کرده اند عملیات ضدحمله امس��ال موفق به کسب دستاوردهای مهمی نشد، گمانه زنی هایی 
دربار مذاکرات احتمالی صلح در روسیه مطرح شده است. این مطلب می افزاید: روزنامه روسی ایزوستیا روز 
سه شنبه با استناد به اظهارات یک منبع مطلع عالی رتبه روس گزارش داد که روسیه با برگزاری مذاکرات با 
اوکراین در یک کشور اروپایی مانند مجارستان مخالفت نخواهد کرد. »گریگوری یاولینسکی« یک سیاستمدار 
کهنه کار روس که در اکتبر نیز با پوتین دیدار کرد، در گفت وگویی با روزنامه آربی اس روسیه گفت پیشنهاد 
کرده میانجیگری این مذاکرات را بر عهده بگیرد.با این وجود، زلنسکی که وعده داده است اوکراین به مبارزه 
تا آزادسازی خاک خود ادامه خواهد داد، هفته پیش در گفت وگویی با خبرگزاری آسوشیتدپرس گفت که 
فش��اری از سوی متحدان برای مذاکره با روسیه احساس نمی کند، اگرچه »برخی نظرها همیشه به گوش 
می رس��ند.« »شات« که یک کانال تلگرامی روسی است و روز دوشنبه، برای اولین بار برنامه سفر پوتین را 
گزارش کرد، خبر داد پوتین اول به امارات می رود، سپس با محمد بن سلمان دیدار خواهد کرد. در این بین، 
»یوری اوش��اکوف« دستیار پوتین در امور سیاست خارجی به شات گفت که کرملین مذاکرات با ولی عهد 
سعودی را »بسیار مهم« می داند و ابراز امیدواری کرد که این مذاکرات »بسیار مفید« واقع شود.سخنگوی 
کرملین گفته است رئیس جمهور روسیه درباره جنگ میان رژیم صهیونیستی و جنبش مقاومت فلسطین، 
همچنین احتمال اقدامات مشترک برای هماهنگ  کردن تولیدات جهانی نفت به منظور پایدار کردن قیمت ها 
رایزنی خواهد کرد. این تلاش های مشترک، طی چند سال، به ایجاد روابطی قوی میان روسیه و عربستان و 

روابط پوتین و محمد بن سلمان کمک کرده است.

<سفر پوتین به امارات و عربستان نشانه شکست آمریکا در انزوای روسیه است
بلومبرگ در گزارشی سفر رئیس جمهور روسیه به عربستان و امارات را نشان دهنده شکست تلاش های آمریکا 
برای منزوی کردن روس��یه توصیف کرد. به گزارش ایلنا، بلومبرگ در گزارش��ی نوشت که سفر »ولادیمیر 
پوتین«، رئیس جمهور روسیه به عربستان سعودی نشان دهنده شکست تلاش های آمریکا برای منزوی کردن 
مسکو است.در این گزارش آمده است: »این دیدار نشان دهنده اعتماد فزاینده پوتین به سفر به خارج از روسیه 
 به رغم تلاش های آمریکا و اروپا برای منزوی کردن او در صحنه جهانی اس��ت.« بلومبرگ نوش��ت که دلیل 
 عدم تحقق خواس��ته غرب در منزوی کردن روس��یه به موقعیت قوی اقتصاد این کش��ور و همچنین عدم 
موفقیت نظامی اوکراین در سایه حمایت ایالات متحده باز می گردد. در ادامه این گزارش آمده است: »با توجه 
به تقویت روابط پوتین با رهبران کشورهای عربی حوزه خلیج فارس ادامه حمایت آمریکا از اوکراین مورد 
تردید قرار گرفته است.« بلومبرگ تاکید کرد که تقویت روابط با کشورهای حاشیه خلیج فارس نیز با هدف 

تقویت موقعیت روسیه در بخش انرژی صورت گرفته است.

 آفتاب یزد بررسی می کند

پوتین در ریاض، زلنسکی پشت دیوارهای کاخ سفید
اوکراین صلح را می پذیرد؟!

< پسکوف: کاهش کمک های غرب هم اوکراین را راضی به مذاکره نمی کند
دیمیتری پسکوف، سخنگوی کرملین گفت: کاهش کمک های غربی به اوکراین تاثیری بر تمایل کی یف برای 
گفت وگو نمی گذارد چون اوکراین هنوز گفت وگو با روسیه را رد می کند.به گزارش ایسنا، سخنگوی کرملین در 
جمع خبرنگاران گفت: کاهش کمک های غربی به اوکراین اصلا ربطی به تمایل این کشور در گفت وگو با مسکو 
ندارد. چون کی یف همچنان چنین اقدامی را رد می کند. به نقل از خبرگزاری اسپوتنیک، سخنگوی کرملین 
ادامه داد، برای روسیه مهمترین مسئله دستیابی به اهدافش است. دولت مسکو ترجیح می دهد که به این اهداف 
از طریق ابزارهای سیاسی و دیپلماتیک دست پیدا کند و زمانی که غرب و اوکراینی ها این روش ها را رد کنند، 
حملات روسیه ادامه می یابد. در این میان، ماریا زاخارووا، سخنگوی وزارت خارجه روسیه گفت، اظهارات ناتو 
درباره ضرورت جلوگیری از یک درگیری مستقیم با روسیه با هدف تحت تاثیر قرار دادن سران کشورهای عضو 
پیش از رای گیری است. اواخر نوامبر سال جاری میلادی ینس استولتنبرگ، دبیرکل ناتو گفته بود که هدف 
اصلی این ائتلاف نظامی این است که از وقوع جنگ بین این ائتلاف و روسیه جلوگیری کند. ماریا زاخارووا در 
یک نشست خبری گفت: همه چیزهایی که اعضای ناتو از جمله استولتنبرگ می گویند که وظیفه اصلی آنها 

جلوگیری از درگیری مستقیم است، همه ریاکاری است. این اظهارات نوعی بازی برای حواس پرتی است.

< لاوروف به امارات و قطر می رود
سخنگوی وزارت خارجه روسیه از سفر وزیر خارجه این کشور به امارات و قطر خبر داد. به گزارش ایلنا به نقل از 
نووستی، »ماریا زاخارووا«، سخنگوی وزارت خارجه روسیه اعلام کرد که »سرگئی لاوروف«، وزیر خارجه روسیه در 
کنفرانس بین المللی صلح و امنیت که روزهای هشتم و نهم دسامبر در امارات برگزار می شود، شرکت خواهد کرد. 
زاخارووا در ادامه افزود که لاوروف دهم دسامبر به نیز قطر سفر خواهد کرد. وی گفت: »لاوروف روزهای هشتم 
و نهم دسامبر در چهاردهمین کنفرانس بین المللی صلح و امنیت در صیر بنی یاس واقع در شهر ابوظبی شرکت 
خواهد کرد و قرار است دهم دسامبر نیز در بیست و یکمین نشست بین المللی دوحه در پایتخت قطر سخنرانی 
کند.« زاخارووا افزود: » لاوروف در سخنرانی های خود چشم انداز روسیه از روند توسعه جهانی را ارائه خواهد کرد.« 

< چرا سفر ولادیمیر پوتین به امارات و عربستان مهم است؟
بیطرفی کشورهای حوزه خلیج فارس در جنگ اوکراین و عدم حمایت از سیاست متحدان خود در امریکا و ناتو، 
اتخاذ استراتژی نسبتا مستقل در پیگیری منافع و علاقمندی روسیه به همکاری هر چه بیشتر با این منطقه، 
توسعه بیشتر روابط روسیه با حوزه جنوبی خلیج فارس را نوید می دهد. عبدالرضا فرجی راد، استاد ژئوپلیتیک 
دانشگاه و دیپلمات بازنشسته در یادداشت اختصاصی برای جماران به بررسی ابعاد مهم سفر یک روزه ولادیمیر 

پوتین، رئیس جمهور فدراسیون روسیه به عربستان سعودی و امارات متحده عربی پرداخته است: براساس اخبار 
اعلام شده، ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه روز چهارشنبه به دو کشور جنوبی خلیج فارس یعنی امارات 
عربی متحده و عربستان سعودی سفر رسمی خواهد داشت. این سفر از جنبه های مختلف برای پوتین و روسیه 

حائز اهمیت است:
1-رئیس جمهور روسیه از سوی دادگاه بین المللی به جهت حکم صادر شده تحت تعقیب و کشورها موظف به 
دستگیری او هستند. همین مسئله منجر به احتیاط او در سفر به خارج از روسیه شده است. به همین دلیل او 
در نشست سران بریکس در آفریقای جنوبی با توجه به تفاهمی که میان دو کشور به دست آمده، حاضر نشد. 
بنابراین، سفر ولادیمیر پوتین به دو کشور مهم جنوبی خلیج فارس که متحد غرب و امریکا به شمار می آیند، 
دارای اهمیت است. می توان گفت که با این سفر اثرگذاری رأی دادگاه بین المللی تا حد زیادی از بین میرود و 
در آینده شاهد سفرهای بیشتر رئیس جمهور روسیه به دیگر کشورها خواهیم بود. این نکته قابل ذکر است که 
رای دادگاه بین المللی علیه ولادیمیر پوتین به این بهانه بود که در سال اول جنگ اوکراین حدود ۷00 کودک 
اوکراینی از آن کش��ور به روس��یه برده شده و سرپرستی آنها به خانواده های روسی علاقمند واگذار شد. اما از 
سویی کشته شدن ۷ هزار کودک فلسطینی در غزه در مدت ۵0 روز که از جنگ و حمله اسرائیل میگذرد و 
عدم محکومیت اسرائیل در این جنایات از سوی غرب، این تصویر را در سطح جهانی ایجاد کرده که کشورهای 

غربی با رفتاری دوگانه در مسائل حقوق بشری به نحوی عمل می کنند که با منافع آنها سازگاری داشته باشد.
بنابراین، این مسئله هم میتواند در تصمیم گیری میزبان ها در انجام این سفر موثر باشد و پاسخ مناسبی در اختیار 

آنها برای مقابله با فشار سیاسی احتمالی از سوی غرب قرار دهد.
۲-مورد دیگر عدم تغییر سیاس��ت کش��ورهای عربی حوزه خلیج فارس نسبت به رابطه با شرق است. پس از 
بی اعتنایی ایالات متحده به محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان سعودی و عمل متقابل او، بالاخره کاخ سفید 
تصمیم گرفت با هدف کاهش نفوذ چین و روسیه به کشورهای این حوزه و بویژه عربستان نزدیک شود. بهبود 
نسبی روابط دو جانبه این تصویر را به وجود آورد که ممکن است کشورهای عرب حوزه خلیج فارس تا حدی 
در توسعه رابطه با شرق محتاط شوند. اکنون با سفر ولادیمیر پوتین به دو کشور مهم منطقه مشخص شده که 
تغییری در سیاست کشورهای عربی جنوب خلیج فارس و استراتژی ژئوپلیتیکی آنها حاصل نشده است. نوعی 

استراتژی بر مبنای رابطه خوب با همه کشورها و استفاده از همه فرصت ها جهت توسعه سریع و پایدار.
۳-ولادیمیر پوتین در این سفر به دنبال تعمیق روابط و به ویژه هماهنگی در صادرات انرژی است. این سه کشور 
مهم تولید کننده نفت از زمان همکاری در اوپک پلاس توانسته اند با کاهش تولید در مواقع ضروری قیمت را حفظ 
کرده و سود قابل توجهی را از این سیاست و هماهنگی نصیب خود کنند. آنها اخیرا نیز برای کاهش تولید به 
توافق رسیده اند. با نزدیک شدن به انتخابات امریکا ) ۲0۲4(، قطعا امریکا به دنبال افزایش صادرات نفت و کاهش 
قیمت بنزین است. علاقمندی روسیه به پیروزی دونالد ترامپ و احتمالا علاقمندی دو کشور عربی مورد نظر به 

شکست دموکراتها می تواند به همکاری بیشتر سه تولید کننده فوق به حفظ قیمت نفت وزن بیشتری بدهد.
4- چشم انداز جنگ روسیه و اوکراین تا حدی مشخص شده است. وضعیت فعلی جنگ نشان می دهد که 
اوکراین نمی تواند زمین های خود را در ش��رق، جنوب و کریمه پس بگیرد و غرب نیز برای کمک بیش��تر به 
اوکراین دچار اختلاف شده است. جمهوریخواهان در کنگره رقم ۶0 میلیارد دلار کمک به اوکراین را تصویب 

نمی کنند و کاخ سفید نیز اعلام کرده که پولی در صندوق برای کمک به اوکراین باقی نمانده است.
 در اروپ��ا نیز مجارس��تان با کم��ک ۵0 میلیارد یورویی اتحادیه به اوکرای��ن مخالفت می کند و خانم ملونی

 نخست وزیر ایتالیا گفته که اروپا از این جنگ خسته شده است. بنابراین، ولادیمیر پوتین با توجه به بهبود 
وضعیت اقتصادی روس��یه در ماههای اخیر به دنبال این اس��ت که ژئوپلیتیک بسته این کشور را باز کند و 
کشورهای ثروتمند همچون کشورهای جنوبی خلیج فارس را به خاطر این چشم انداز مثبت به سرمایه گذاری 

در روسیه تشویق مرده و مسکو را از وضعیت تحریمی عبور دهد.
۵-رابطه روسیه با جمهوری اسلامی ایران نکته مهم دیگر این سفر است. اخیرا برخی مقامات نظامی جمهوری 
اسلامی اعلام کرده اند بر اساس توافقات به عمل آمده با روسیه تعدادی جنگنده سوخوی ۳۵ و هلیکوپتر از 
همسایه شمالی دریافت کرده اند. با توجه به حساسیت عربستان و امارات به این موضوع که می تواند تعادل و 
توازن توانایی هوایی را در منطقه خلیج فارس تغییر دهد، پوتین در این سفر به دوستان عرب خود اطمینان 
خواهد داد آنچه که از سوی روسیه به ایران تحویل داده می شود نمی تواند به عنوان تهدیدی علیه کشورهای 
جنوبی خلیج فارس به کار رود. ضمن اینکه رئیس جمهور روسیه برای اطمینان بخشی بیشتر به این کشورها 

پیشنهاد فروش سلاح و همکاری نظامی را به آنها ارائه خواهد کرد.
۶-دو کشور امارات و عربستان در سال های اخیر سرمایه گذاری ها زیادی در جذب توریست انجام داده اند. 
روسیه نیز یکی از کشورهایی است که توریست های بسیاری را به سایر کشورها می فرستد. بنابراین همکاری 

در امر مبادله گردشگر می تواند برای هر دو طرف به ویژه جذب توریست بیشتر روسی اهمیت داشته باشد.
۷-در سالهای اخیر کشورهای عربی حوزه خلیج فارس برخی معاملات خود با چین را با ارزهای ملی انجام 
میدهند و دو طرف از این روند راضی هستند که باعث افزایش تجارت بین چین و بعضی کشورهای عرب 
جنوب خلیج فارس شده است. احتمالا ولادیمیر پوتین علاقمند به گفتگو در این زمینه با امارات و عربستان 
است. به ویژه آنکه بخشی از ذخایر دلاری روسیه در جنگ هزینه شده و معامله با ارز ملی میتواند به تقویت 
روبل روس��ی کمک کند. عضویت بعضی کش��ورهای جنوبی خلیج فارس و بویژه عربس��تان در بریکس به 
پیگیری این تفکر کمک میکند. بی طرفی کش��ورهای حوزه خلیج فارس در جنگ اوکراین و عدم حمایت 
از سیاس��ت متحدان خود در آمریکا و ناتو، اتخاذ اس��تراتژی نسبتا مستقل در پیگیری منافع و علاقمندی 
 روسیه به همکاری هر چه بیشتر با این منطقه، توسعه بیشتر روابط روسیه با حوزه جنوبی خلیج فارس را

 نوید می دهد.

اخبارمرتبط

 .)AIO( 1  - موضوع مناقصه: خرید، نصب، راه اندازي و پشتیباني تعداد 5000 دستگاه کلاینت
2 - الزامات مناقصه: ارائه یك نمونه دستگاه و ارائه گواهي سازگاري توسط شرکت برنده مناقصه   

3 - مهلت، محل و نحوه دریافت اسناد مناقصه: از تاریخ انتشار آگهي حداکثر تا ساعت 15:00 روز 
چهارشنبه مورخ 22 /09 /1402 با ارائه معرفي نامه رسمي و فیش واریز وجه خرید اسناد با مراجعه 
به اداره کل تدارکات واقع در تهران، خیابان سمیه، نبش ملك الشعرای بهار،  شماره 85، ساختمان 

سپهر، طبقه4، دایره قراردادها )اتاق 27(، خانم اسداله مراجعه نمایند. 
4 - مبلغ خرید اسناد مناقصه: واریز 000     /000   /5 ریال به حساب 0101540481007 اداره کل تدارکات 

نزد بانك صادرات ایران )غیر قابل استرداد(
5 - مهلت و محل تسـلیم پاکت پیشـنهادها: حداکثر تا پایان وقت اداري روز چهارشنبه مورخ  

06 /10 /1402 ساعت 16:00 به نشاني مندرج در بند3، طبقه 5، دبیرخانه کمیسیون عالي معاملات
6 - تضمین شرکت در مناقصه: ضمانت نامه بانكي )غیر از بانك صادرات ایران( بدون قید و شرط 
با اعتبار 3 ماه )4± روز( و قابل تمدید حسب درخواست بانك، یا چك بانكي بانك صادرات ایران 
)چك تضمین شـده( در وجه اداره کل تدارکات بانك صادرات ایران یا واریز وجه نقد به حسـاب 

واحد برگزارکننده مناقصه )مندرج در بند 3( و ارائه رسید آن به مبلغ 200.000.000.000 ریال.
سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه درج شده است.

آگهی مناقصه عمومي دو مرحله ای  10    /1402
آفتاب یزد : مدیرعامل شرکت گاز استان قزوین، زنده نگهداشتن   بانك صادرات ایران

یاد شهدا به ویژه شهدای امنیت و تداوم راهشان را رسالتی همگانی 
دانست. 

 به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان قزوین؛ آیین اختتامیه 
کنگره ملی شعر شهدای امنیت روز گذشته با حضورحجت الاسلام 
ابوترابی ف��رد امام جمعه موقت تهران ، خانواده ش��هید عجمیان 
از ش��هدای امنیت، خانواده شهید خالقی از شهدای امنیت استان 
قزوین، عباس کاظمی معاون سیاسی امنیتی استانداری، عمیدی 
مس��ئول دفت��ر وزارت خارجه در اس��تان، کوزه گره��ا مدیرعامل 
تأمین اجتماعی، خواجه وند مدیرعامل ش��رکت آب استان قزوین، 
اس��معیلی مدیرکل بنیاد شهید اس��تان، براتی مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد، مددخانی فرماندار آبیک، موسوی مدیرکانون پرورش فکری 
ک��ودکان و نوجوانان ، جمعی از ش��عرا و خانواده معظم ش��هدا و 
 چهره های مطرح ادبی کش��ور همچون اس��تاد رضا اسماعلیلی و 
اس��تاد مصطفی محدثی در س��الن اجتماعات ش��رکت گاز استان 
قزوین برگزار ش��د.   علی حجتی پور در این مراس��م گفت: حال 
خوب امروز ما نتیجه جان نثاری شهداست و در این راستا شهدای 

امنیت نقش اساسی در آرامش مردم داشته اند که زنده نگهداشتن 
یاد آنها رس��التی همگانی اس��ت. وی افزود: این کنگره که حاصل 
یک کار سه ماهه است، با همکاری دبیرخانه کنگره شعر ستاد امر 
به معروف کش��ور و با هدف ادای دین به شهدا و زنده نگهداشتن 
یاد ش��هدا و خاطرات آنها برگزار شد. مدیرعامل شرکت گاز استان 
قزوین تصریح کرد: حدود هزار اثر از ۳۵۶ شاعر از سراسر کشور به 

دبیرخانه این کنگره رس��ید که از آن میان 10 اثر با داوری داوران 
به عنوان آثار برگزیده انتخاب شده است. 

حجتی پور اظهارداشت: هنرمندان و شعرای توانای کشور و استان 
با س��رودن اش��عاری در منقبت ش��هدای امنیت با اب��زار هنر در 
گرامیداش��ت یاد این افراد والامقام مشارکت کرده و آثار زیبایی را 
خلق کردند. حجتی پور ادامه داد: این کار فرهنگی با ارزش در کنار 
رسالت و مأموریت اصلی همکارانمان در شرکت گاز برای رساندن 
این نعمت الهی به ش��هرها و روستاهاس��ت و با ای��ن کار رویکرد 

فرهنگی شرکت نیز نمایان شد.
وی گف��ت: با تلاش همکاران ش��رکت گاز اس��تان قزوین در حال 
حاضر ۹۳ درصد جمعیت روس��تایی و صد درصد جمعیت شهری 
از تس��هیلات گازطبیع��ی برخوردار هس��تند و خدمت رس��انی تا 
بهره من��دی کامل همه مردم از گاز تداوم خواهد داش��ت. گفتنی 
اس��ت این کنگره مورد استقبال هنرمندان و شعرای مطرح استان 
و کش��ور قرار گرف��ت و در این آیین 10 ش��اعر منتخب کنگره و 
همچنی��ن خانواده های ش��هدای امنیت از جمله خانواده ش��هید 

عجمیان و شهید خالقی مورد تجلیل قرار گرفتند.

مدیرعامل شرکت گاز استان قزوین در اختتامیه کنگره ملی شعر شهدای امنیت:

زنده نگهداشتن یاد شهدا و تداوم راهشان رسالتی همگانی است
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آفتاب یزد- نجمه حمزه نیا: آفت دهان کودک بیماری اس��ت که گریبان 
تعداد زیادی از کودکان را می گیرد و مش��کلات زیادی را برای خود کودک و 
والدین او ایجاد می کند. وجود آفت باعث می شود کودک نتواند به درستی غذا 
بخورد و باعث ناراحتی و بیقراری آن ها می شود. اگر شما والدین کودک های 
کم س��ن باشید احتمالاً با این چالش روبرو شده اید یا خواهید شد. از این رو 
بهتر است در مورد این موضوع آگاهی لازم را داشته باشید تا در صورت بروز 
چنین مش��کلاتی برای کودک تان بتوانید خیلی آسان و راحت دوران درمان 
آن را پشت سر بگذارید لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در این باره با 
دکتر پیام حیاتی، دندانپزشک و دکترمهدی افشاری، متخصص اطفال و دکتر 

علی قمری، دندانپزشک گفتگو کرده است.
دکتر حیاتی در این باره می گوید: آفت دهان کودکان، زخم  دهانی نیز نامیده 
می ش��ود. آفت در بچه های زیر ۱۰ سال نادر است اما اگر داخل دهان کودک 
زخمی وجود دارد که به نظر می رسد هنگام غذا خوردن او را ناراحت می کند، 
این امکان هم اس��ت که آفت همان چیزی باشد که باعث ناراحتی کودکتان 
ش��ده اس��ت لذا در این صورت باید حتما به دندانپزشک مراجعه کرده تا این 

مشکل هر چه سریعتر برطرف شود.
وی بیان کرد: به طور کلی آفت  دهانی یک زخم باز گرد و سفید یا زردی است 
که با هاله قرمزی احاطه ش��ده اس��ت. آفت  معمولا در داخل گونه ها یا لب ها 
و همچنین روی زبان، لثه ها و نرم کام یعنی بافت نرم اطراف و پشت قسمت 
سخت سقف دهان ظاهر می شود. آنها معمولاً به صورت تکی بروز می کنند اما 

می توانند به صورت خوشه های کوچک نیز ظاهر شوند.
این دندانپزش��ک مطرح کرد: آفت  های دهانی جدی نیستند اما ممکن است 
دردناک باش��ند، به ویژه هنگامی که کودک چیزی می خورد یا می نوش��د یا 

زمانی که آفت  ها لمس می شوند. 
وی متذکر شد: آفت دهان با تبخال دهان فرق دارد و دو چیز متفاوت هستند. 
آفت ها واگیردار نیستند و در بافت های نرم دهان ظاهر می شوند. ولی تبخال ها 
ناش��ی از ویروس هرپس سیمپلکس هستند که مسری است و معمولاً روی 

قسمت بیرونی لب ها ظاهر می شوند.
دکتر حیاتی عنوان کرد: س��ه نوع آفت اصلی مخصوص دهان کودکان وجود 
دارد که عبارتند از آفت های کوچک تکرار شونده، آفت های بزرگ و آفت های 

تبخالی شکل.
این دندانپزشک ادامه داد: آفت های کوچک تکرار شونده، حدود هشتاد درصد 
آفت های دهانی را تشکیل می دهند. قطر آنها کمتر از ۵ میلی متر بوده و طی 

۱ الی۲ هفته برطرف می شوند.
وی مطرح کرد: آفت های بزرگ، به آفت هایی گفته می ش��ود که قطر بیش از 
ده میلی متر داش��ته و درمان آن هفته ها تا ماه ها زمان می برد و اغلب از خود 

جای زخم باقی می گذارند.
دکتر حیاتی تصریح کرد: آفت های تبخالی ش��کل نیز ش��امل زخم های ریز 
متعددی هستند که طی یک ماه بر طرف می شوند و اغلب روی زبان کودک 

ظاهر می شوند.

<آفت های دهان ممکن است به  صورت ارثی به فرزندان انتقال یابد
این دندانپزشک اذعان داشت: اگرچه آفت های دهان مسری نیستند اما ممکن 
اس��ت به  صورت ارث��ی به فرزندان انتقال یابد. هیچ ک��س دقیقاً نمی داند چه 
عاملی باعث ایجاد آفت می ش��ود؛ اما به نظر می رس��د عوامل بسیاری کودک 
را در معرض خطر آفت دهان قرار می دهد. رژیم غذایی نیز ممکن اس��ت در 

ایجاد آفت نقش داشته باشد. 
وی افزود: کودکانی که کمبود اس��ید فولیک و ویتامین B۱۲ و آهن دارند و 
همچنین کودکانی که آلرژی غذایی دارند به نظر می رسد که بیشتر در معرض 
ابتلا به آفت دهان قرار می گیرند. آفت دهان کودکان همچنین می تواند باعث 

ایجاد مشکل در سیستم ایمنی بدن شود.
دکتر حیاتی خاطرنش��ان کرد: به نظر می رسد آسیب های دهانی مانند گزش 
داخل لب یا حتی مسواک زدن بیش ازحد شدید و آسیب رساندن به پوشش 
ظریف داخل دهان باعث آفت دهان می ش��ود. لوریل سولفات سدیم که ماده 
تش��کیل دهنده  بس��یاری از خمیردندان ها و دهان شویه ها است با آفت دهان 
ارتباط دارد و تصور می ش��ود زمان بهبودی زخم ها را نیز افزایش دهد. حتی 
اس��ترس عاطفی هم می تواند یک عامل باش��د. پس حتم��ا در صورت بروز 
این مش��کل به دندانپزش��ک خود مراجعه کنید.این دندانپزشک ابراز داشت: 
نش��انه های آفت دهان در کودکان همانند نشانه های بروز آفت دهان نوزادان 
می باشد لذا بهتر است به این علایم دقت کنید تا در زمان مشاهده تشخیص 

درستی داشته باشید.
وی ادامه داد: نش��انه های آفت دهان در کودکان عبارتند از اینکه وس��ط این 
زخم های کوچک، سفید و دورشان قرمز است، اندازه آفت دهان معمولا کمتر 
از شش میلی متر است، درون لب و پشت گونه ها ایجاد می شوند، این زخم ها 
بس��یار دردناک هس��تند و حتی گاهی بدون آنکه چیزی بخوریم، معمولا در 
ه��ر نوبت یک آفت به وج��ود می آید؛ گاهی اوقات هم ۲ ی��ا ۳ آفت و تب یا 
نشانه دیگری ندارد.دکتر حیاتی اظهار کرد: گاهی اوقات آفت دهان کودکان به 
وضعیت اورژانسی تبدیل می شود لذا اگر دیدید کودک حرکت نکرده یا آن قدر 

ضعیف است که نمی تواند بایستد، به اورژانس اطلاع دهید.
این دندانپزش��ک یادآور شد: اگر نش��انه هایی مانند اینکه مواد شیمیایی در 
دهان، باعث زخم شوند، مشکوک بودن به کم آبی، اگر فرزندتان خیلی ضعیف 
و بیمار به نظر می رسد، اگر چهار زخم یا بیشتر وجود دارد، پوسته های خونی 
روی لب ها وجود دارد، لثه ها قرمز، متورم و حساس هستند، زخم و آفت روی 
قسمت بیرونی لب هم دیده می شود، روی لثه، کنار دندانی که درد می کند، 
زخم می بینید، کودک تب دارد یا صورتش متورم ش��ده اس��ت، گره لنفاوی 
بزرگی زیر فک ایجاد ش��ده است، آفت پس از مصرف دارو شروع شده است، 

باید سریعا به پزشک مراجعه کنید.
وی بیان کرد: درمان آفت دهان مناسب هر کودک، بر اساس عوامل مختلفی 
تعیین می ش��ود که عبارتند از سن، سلامت عمومی و سابقه دارویی کودک، 
ش��دت بیماری، قدرت تحمل کودک در مقابل داروه��ا و درمان های خاص، 

طول دوره بیماری و نظر شخصی والدین.
دکت��ر حیاتی می گوید: هدف از درمان آفت دهان، کاهش ش��دت علائم آن 
است. از آنجایی  افت دهان، ویروسی یا میکروبی نیست، هیچ آنتی بیوتیک و 

داروی ضد ویروسی روی آن اثر ندارد، 
این دندانپزشک گفت: درمان های مختلفی را می توان برای کودکان مبتلا به 
آفت دهان در نظر گرفت به طورمثال اس��تفاده از دهان ش��ویه جهت کاهش 

سریع درد و التهاب اطراف آفت دهان، می تواند مفید واقع شود.
وی اف��زود: یک تکه یخ به کودک بدهید ک��ه آن را بمکد، این امر به کاهش 

درد و الته��اب آف��ت  ده��ان کمک 
می کند زیرا سرمای یخ جریان خون 
را آهسته نموده و از رسیدن خون به 
این زخم ها درون ده��ان جلوگیری 
کرده و در نتیجه، باعث کاهش درد و 

ورم آن می شود.
دکتر حیات��ی ادام��ه داد: کورتیزون 
موضعی بخ��ش اصلی درم��ان آفت 
دهان ک��ودکان را تش��کیل می دهد 
و می توان��د ب��ه  طور موضع��ی روی 
س��طح داخلی ده��ان مالیده ش��ود 
و برای اغل��ب کودکان موثر اس��ت. 
کورتیزون در قالب دهانشویه، اسپری 
و قرص ه��ای قابل انحلال کوچک در 
دس��ترس اس��ت. داروهای بی حسی 
موضعی مانند بنزوکائین و لیدوکائین 
نیز برای کاهش درد قابل اس��تفاده 
هس��تند البته حتما برای اس��تفاده 
از داروه��ا نظر پزش��ک را هم مطلع 

شوید.
این دندانپزش��ک توصیه ک��رد: اگر 
ده��ان ک��ودک آف��ت زده باش��د، 
می توانید از دهانش��ویه، اس��پری یا 
آبنبات ه��ای مکیدن��ی ب��دون قند 
مخص��وص گلو ب��رای بی حس��ی و 
کاهش درد کودک اس��تفاده نمایید، 
بخصوص اگ��ر قبل از غ��ذا مصرف 
ش��وند، اثر آنها بیش��تر خواهد بود.
وی مطرح کرد: در صورت س��خت و 
دردناک بودن فرآیند مس��واک زدن 
برای کودک، می توانید از ژل، اسپری 
و دهانشویه های بی حسی فاقد الکل 
گلوکونات(  کلروهگزیدی��ن  )مث��ل 
برای کاهش عفونت ثانویه و کنترل 
س��طح ج��رم و پ��لاک روی دندان 
کودک اس��تفاده نمایید. دهانش��ویه 
تتراس��یکلین نیز برای برخی از انواع 
آفت دهان می تواند مفید باشد.دکتر 
حیات��ی بیان کرد: پماد محافظ روی 
آفت دهان کودک س��دی تش��کیل 
می دهند و از مج��اورت زخم دهان 
جلوگیری  تحریک کنن��ده  م��واد  با 
می کن��د. این پم��اد، روی زخم یک 
مانع مکانیکی تش��کیل داده و از آن 
در مقاب��ل عفون��ت ثانویه و تحریک 
بیشتر محافظت می کند. این مواد در 
قالب پماد یا قرص های قابل انحلال 

موجود هستند.
 این دندانپزش��ک گفت: مکمل  زیر 
زبانی ویتامین B۱۲ حتی در افرادی 
که کمب��ود ویتامین B۱۲ ندارند، از 

بروز آفت های دهانی تکرار شونده جلوگیری به عمل می آورد. 
 وی ادامه داد: جهت درمان آفت دهان میزان مکمل آهن مورد نیاز کودک یا 
اصولاً لزوم اضافه کردن آن به رژیم غذایی او، باید زیر نظر پزشک معالج و در 

صورت تشخیص کمبود آهن در کودک انجام گیرد.
دکتر حیاتی می گوید: از دادن غذاهایی که آفت دهان را تحریک و تش��دید 
می کنند، به خصوص غذاهای تند، ش��ور یا اس��یدی که باعث تحریک بیشتر 

دهان می شوند به کودک خودداری نمایید.
 این دندانپزش��ک مطرح کرد: بهداشت مناس��ب دهان و دندان و استفاده از 
خمیردندان درمانی بدون سدیم سولفات می تواند از عفونت ثانویه و تشکیل 

جرم و پلاک روی دندان کودک جلوگیری به عمل آورد. 
وی اظه��ار کرد: درمان های خانگی آفت دهان بدین صورت اس��ت که میزان 
مص��رف آب آش��امیدنی و مایع��ات را در کودک افزایش دهی��د، برای درد و 
تب می توانید به او اس��تامینوفن دهید، با چوب پنبه آغش��ته به نیترات نقره 
س��طح روی آفت را بس��وزانید و به کودک خود در کاهش میزان استرس��ش 

کمک نمایید.دکتر حیاتی خاطرنشان 
کرد: با رعایت نمودن نکات بهداشتی 
ب��ه راحت��ی می توانید از ب��روز آفت 
ده��ان کودک جلوگی��ری کنید زیرا 
پیشگیری بس��یار راحت تر از درمان 
آن اس��ت. از طرفی عواملی که باعث 
تش��دید آفت دهان کودک می گردد، 
می توان به آلوده بودن س��ینه مادر، 
آلوده بودن پستانک نوزاد، سر شیشه 
شیر نوزاد و قاشق غذا خوری او اشاره 
نم��ود اما اگر روز ب��ه روز آفت دهان 
کودک بیش��تر گ��ردد باعث کاهش 
ای��ن  ن��وزاد می گ��ردد. در  وزن در 
مواقع متخصصان نوزاد، برای کودک 
دارو های ضد قارچی  تجویز می کنند.

این دندانپزشک ابراز داشت: درصورت 
بروز آف��ت دهانی بهتر اس��ت که به 
پزش��ک متخصص مراجعه نمایید تا 
پ��س از معاینه و تش��خیص بیماری، 
 ب��رای ش��ما و ن��وزاد ش��ما داروی 
ض��د ق��ارچ تجویز کن��د. در صورتی 
ک��ه به ن��وزاد خود با شیش��ه ش��یر 
می دهید، پس از هر ب��اری که نوزاد 
شیر می خورد، سر شیشه یا پستانک 
را به خوبی بش��ویید. یکی از مواردی 
 که از رش��د قارچ جلوگیری می کند،

 نگه داری شیر درون یخچال است.
وی گفت: با رعایت برخی نکات، آفت 
دهان نوزاد شما هرچه سریع تر بهبود 
پیدا کند که ش��امل اجتناب از دادن 
غذای گ��رم به کودک، غذا را بیش از 
حد تند نکنید زیرا می تواند زخم ها را 
تحری��ک کند، اس��تفاده از برس های 
نرم برای دندان ه��ا، اگر زخم یک یا 
دو هفت��ه یا حتی چند ماه ادامه پیدا 
کرد، با پزش��ک خود مشورت کنید، 
اگر زخ��م همراه ب��ا تب بالا باش��د، 
نی��از به مراجعه به پزش��ک  اس��ت، 
س��عی کنید از اس��ترس جلوگیری 
کنید و  از مص��رف غذاهای آلرژیک 
 مانن��د ش��کلات، پرتق��ال، آجیل و 

گوجه فرنگی جلوگیری کنید.

<اصلًا مشخص نیست که 
     علت آفت  چیست

در ادامه نیز دکتر افش��اری در اینباره 
خاطرنش��ان کرد: به ط��ور کلی آفت  
دهانی یک زخم باز گرد و س��فید یا 
زردی است که با هاله قرمزی احاطه 
ش��ده اس��ت. آفت  اغل��ب در داخل 
گونه ها یا لب ها و همچنین روی زبان، 
لثه ها و نرم کام یعنی بافت نرم اطراف و پش��ت قس��مت س��خت سقف دهان 
ظاهر می شود و معمولاً به صورت تکی بروز می کنند اما می توانند به صورت 

خوشه های کوچک نیز ظاهر شوند.
وی ابراز کرد: آفت  های دهانی ممکن است دردناک باشند، به ویژه هنگامی که 
کودک چیزی می خورد یا می نوش��د یا زمانی که آفت  ها لمس می شوند. آفت 
ده��ان با تبخال دهان فرق دارد و دو چیز متفاوت هس��تند. آفت ها واگیردار 
نیس��تند و در بافت های نرم دهان ظاهر می ش��وند. تبخال ها ولی ناش��ی از 
ویروس هرپس س��یمپلکس هستند که مس��ری است و معمولاً روی قسمت 

بیرونی لب ها ظاهر می شوند.
این متخصص اطفال اظهار کرد: پزش��کان می گویند در واقع اصلًا روش��ن و 
مش��خص نیست که علت آفت  چیست. آفت معمولاً در اعضای خانواده  دیده 
می ش��ود بنابراین به نظر می رسد که زمینه ارثی برای آن وجود داشته باشد. 
برخی افراد وقتی در معرض استرس هستند بیشتر مستعد ابتلا به آفت دهان 
می ش��وند.وی ادامه داد: آفت ممکن است پس از وارد شدن جراحت به دهان 

مثل بریدگی در پوس��ت به خاطر یک پروس��ه درمانی دندان پزش��کی یا گاز 
گرفتن زبان یا گونه ظاهر شود. شواهدی وجود دارد که نشان می دهد آلرژی 
غذای��ی، عفونت های ویروس��ی و نقص رژیم غذایی، به وی��ژه دریافت نکردن 
مقدار کافی آهن، اسید فولیک، روی یا B۱۲ می توانند باعث بروز آفت شوند.
دکتر افش��اری عنوان کرد: اگر مطمئن نیس��تید که زخم دهان کودک شما 
آفت اس��ت یا خیر یا اگر زخم بیشتر از یک هفته باقی ماند، حتماً او را برای 
تشخیص پیش پزشکش ببرید. همچنین اگر کودکتان هر گونه علائم دیگری 
مانند راش، گره های لنفاوی متورم یا تب دارد یا اگر آفت ها نوش��یدن مقدار 
کافی مایعات را برای کودک دش��وار کرده است، به پزشک مراجعه کنید. به 
علاوه، اگر به نظر می رس��د که کودک مکرراً دچار آفت می شود نیز با پزشک 

در این مورد صحبت کنید.
 این متخصص اطفال اشاره کرد: آفت های دهان تقریباً همیشه خود به  خود 
و اغل��ب در عرض یک هفته تا ده روز از بین می روند، گرچه آفت های بزرگ 
ممکن است مدت طولانی تری باقی بمانند و درد این مشکل هم معمولاً طی 

سه یا چهار روز فروکش می کند. 
وی عنوان کرد: راهکارهای درمانی آفت دهان مختلف است به طور مثال اگر 
کودکتان غذاهای کمکی می خورد، خوردن مواد غذایی س��رد یا یخ زده مثل 
بستنی یخی هم ممکن است مانند تأثیر اعمال یخ روی آفت را داشته باشد و 
در بهبودی مفید باشد. غذای داغ، پرادویه  یا مرکبات به کودکتان ندهید، زیرا 

باعث می شود که درد دهانش بیشتر شود.
دکتر افشاری افزود: جهت درمان آفت دهان، مصرف یک ژل یا کرم مخصوص 
دن��دان درآوردن را هم با تأیید پزش��ک امتحان کنید، ام��ا آن را با ملایمت 

استفاده کنید، زیرا لمس کردن آفت می تواند دردناک باشد.
این متخصص اطفال ادامه داد: جهت درمان مقداری ش��یر منیزیم یا منیزیم 
هیدروکساید روی آفت بزنید و این کار را سه تا چهار بار در روز برای تسکین 

ناحیه و کمک به بهبود آن انجام دهید.
وی گفت: اگر کودکتان به دلیل بروز آفت دهان واقعاً ناراحت به نظر می رسد، 
از پزش��ک خود در مورد دادن دز مناس��بی از یک مسکن بدون نسخه مانند 
استامینوفن یا ایبوپروفن سؤال کنید اما هرگز به کودک خود آسپرین ندهید، 
زیرا می تواند یک بیماری نادر اما مرگبار به نام سندرم ری در کودکان مبتلا 

به بیماری ویروسی ایجاد کند.

 <آستانه تحمل کودکان نسبت به آفت های دهانی بسیار پایین می باشد
 در ادامه نیز دکتر قمری در اینباره ابراز داشت: آفت یک بیماری نسبتا شایع 
در بافت های نرم دهانی می باشد که به صورت؛ زخم هایی قرمز، توام با سوزش 

زیاد و دردناک نمایان می شود. 
وی اظهار کرد: از جمله علت های شایع در ایجاد آفت های دهانی می توان به 
بروز اس��ترس و تنش های روحی اش��اره کرد البته باید گفت برخی از شرایط 
که برای افراد بزرگس��ال استرس زا نیستند، می توانند منجر به ایجاد تنش و 
اس��ترس در کودکان ش��وند. به خاطر داشته باشید؛ کودک با قرار گرفتن در 
ش��رایطی مانند جابجایی مکانی )دور ش��دن از دوستان و دلبستگی هایش(، 
دلگیر ش��دن از دوس��تان خود در محیط آموزش��ی و یا تفریحی مانند مهد 
کودک، مش��اجره  لفظی خیلی جزئی و کوتاه بین والدین و…دچار استرس 

می شود.
این دندانپزش��ک افزود: س��رماخوردگی،کاهش قدرت سیستم ایمنی بدن و 
عوامل ارثی و ژنتیکی نیز از دیگر عواملی هستند که ممکن است سبب بروز 
آفت دهان در کودک کرد.  وی می گوید: آس��تانه تحمل کودکان نس��بت به 
آفت های دهانی )که معمولا زخم هایی دردناک هستند(، بسیار پایین می باشد 
تا جایی که ممکن است کودک میلی به غذا خوردن نداشته باشد و ترجیحا 
تنها از نوشیدنی های خنک استفاده کند زیرا تماس ماده  غذایی و چاشنی های 
مورد اس��تفاده در آن، ب��ا آفت های دهان باعث ایج��اد درد در دهان کودک 
می ش��ود لذا به همین دلیل اس��ت که کودکان مصرف نوشیدنی های خنک 
)که گاها باعث بی حسی جزئی در محل آفت می شوند( را خوشایند می دانند.

دکتر قمری خاطرنش��ان کرد: با ادامه روند عدم بهبود آفت دهان درکودک و 
مختل ش��دن برنامه  غذایی کودک به دلیل بروز درد شاهد تضعیف سیستم 
ایمنی بدن وی خواهیم بود و متاسفانه با وارد شدن کودک به سیکل معیوب 
غذایی تعداد آفت های دهانی او بیش��تر می ش��وند، تمایل به مصرف غذا در 
کودک به طور چشمگیری کاهش می یابد و در نتیجه سیستم ایمنی بدن او 
رفته رفته ضعیف و ضعیف تر می شود.این دندانپزشک اضافه کرد که در برخی 
موارد ش��دت عوارض آفت دهان به قدری می باشد که کودک با کاهش وزن 

رو به رو می شود.
وی توصی��ه کرد: روش ه��ای خانگی مختلفی به منظور تس��ریع روند بهبود 
آفت های دهانی در کودکان و کمک به رفع عوارض ناشی از آن وجود دارد که 
شایع ترین آن عبارتند از استفاده از غذاهای بدون ادویه و مصرف مواد غذایی 
کم نمک )در واقع هیچ گونه چاش��نی و ترشی در مواد غذایی مورد استفاده . 
کودک اس��تفاده نشده باش��د.( و دمای غذا مناسب باشد )نه خیلی گرم و نه 
خیلی سرد(.دکتر قمری اضافه کرد: اگر اندازه ی زخم های دهانی در کودک 
بزرگ باش��د و وی حتی میل به مصرف غذاهای بدون چاشنی نداشته باشد، 
لازم اس��ت با مراجعه به دندانپزشکی کودکان، ژل های بی حس کننده را تهیه 
نمایید. ده دقیقه قبل از مصرف غذا، ژل های بی حس کننده را با اس��تفاده از 
گوش پاک کن روی آفت های دهانی بمالید.این ژل ها باعث ایجاد بی حس��ی 
جزئی آفت های دهانی می ش��وند و کودک می تواند به راحتی مواد غذایی را 
مصرف نماید و دچار ضعف در سیستم ایمنی خود نشود.در این حالت؛ شاهد 

تسریع روند بهبود زخم های دهانی ناشی از آفت خواهیم بود.
این دندانپزشک اذعان داشت: همانطور که گفته شد کودک مبتلا به زخم های 
دهانی، استفاده از نوشیدنی های خنک را ترجیح می دهد. بنابراین توصیه  ما به 
والدین این است؛ این نوشیدنی ها را از میوه های طبیعی تهیه نمایید.استفاده 
از آب مرکبات شیرین مانند )آب لیمو شیرین و آب پرتقال شیرین( که منبع 
غنی از ویتامین C هس��تند و برای تقویت سیستم ایمنی بدن کودک بسیار 
مفید می باشند. وی تصریح کرد: لازم به ذکر است که هیچگونه درمان قطعی 
برای آفت های دهانی در کودکان وجود ندارد و فقط با اس��تفاده از روش های 
درمانی گفته ش��ده می توان علائم آفت دهان در کودکان را کنترل نمود و به 
تسریع روند بهبود آن کمک کرد. پروسه  زمانی مورد نیاز برای رفع آفت های 
دهانی در حالت ایده آل حدود هفت الی ده روز می باشد.دکتر قمری در پایان 
گفت: به خاطر داش��ته باش��ید عدم رعایت نکات گفته شده باعث کند شدن 
روند ترمیم و بهبود زخم های دهانی خواهد ش��د و بالعکس توجه و مد نظر 
قرار دادن روش های بیان ش��ده به بهبود هرچه سریع تر آفت دهانی کودک، 

کمک می کند.

محققان دریافتند افرادی که احساس شادی بیشتری دارند، ضریب هوشی بالاتری 
دارند.به گزارش ایسنا، نتایج تحقیقات کنونی نشان می دهد تجربه احساسات مثبت، 
احساس سرزندگی و سرحالی، هوش بالاتر را پیش بینی می کند.این ایده که افراد 
باهوش تر تمایل دارند بدخلق یا ناراضی باشند، احتمالا به طور متوسط درست نیست.

بخشی از این پیوند بین هوش و شادی ممکن است به شرایط زندگی مربوط شود. 
افراد باهوش تر معمولاً وضعیت بهتر، سطح تحصیلات بالاتر و در نتیجه مشاغل 
بهتری دارند.این یافته ها از نظرس��نجی ۶۸۷۰ نفر به دست آمده است که آزمون 
شادی و ضریب هوشی داده بودند. نتایج نشان داد که افراد با ضریب هوشی بالاتر 
)۱۲۰-۱۲۹( شادتر از افراد با ضریب هوشی پایین )۷۰-۹۹( بودند. میانگین بهره 
هوشی در کل جمعیت ۱۰۰ است. محققان این تحقیق اظهار کردند: در این مطالعه 
بزرگ ملی، دریافتیم که ای کیو )IQ( با شادی گزارش شده افراد مرتبط است و از 
فرضیه ما پشتیبانی می کند. سطح شادی پایین در گروه ها با ضریب هوشی پایین تر 

مش��اهده و بالاترین میزان شادی در گروه ها با هوش بالاتر ثبت شد. این مطالعه 
همچنین نش��ان داد که افراد با ای کیو بالاتر از سلامت بهتری برخوردار هستند. 
محققان می گویند که سلامت ضعیف ممکن است با ضریب هوشی پایین به دلیل 
توانایی های یادگیری پایین مرتبط باشد. نتایج تحقیق نشان می دهد که افراد با ضریب 
هوش��ی پایین تر مشکلات سلامتی بیشتری به دلیل کاهش تمایل به یادگیری، 
استدلال، حل مسئله و پایبندی به درمان های پیچیده که اغلب مستلزم پیروی 
 از دستورالعمل های دقیق و نظارت شخصی است را تجربه می کنند. نتایج تحقیق
 دیگری نشان داده است که شادی پایدار نیز نشانه ضریب هوشی بالاتر است. افرادی 
که ضریب هوش��ی بالاتری دارند، در ۳۱ سالگی به همان اندازه که در ۵۱ سالگی 
خوشحال هستند، شاد خواهند بود. افراد باهوش تر در طول سال ها افت کمتری در 
شادی خود تجربه می کنند. در مقابل، شادی افراد با ضریب هوشی پایین تر نه تنها 

به طور کلی پایین تر است، بلکه در طول سال ها بیشتر بالا و پایین می رود.

تحقیقات اخیر نشان می دهد که فواید دویدن 
در هوای سرد بیشتر از دویدن در شرایط گرمتر 
اس��ت.به گزارش مهر، هوای س��رد می تواند به 
دوندگان کمک کند چربی بیشتری بسوزانند، 
وزن بیشتری کم کنند و به طور کلی احساس 
سلامتی کنند.دکتر »جاشوا بلومگرن«، استادیار 
مرکز پزش��کی دانشگاه راش در شیکاگو گفت: 
»ضرورت ندارد در آب و هوای س��رد دوندگان 
در داخل خانه بمانند و من بیمارانم را تش��ویق 
می کنم که با خیال راحت به دویدن در فضای 

باز ادامه دهند. ورزش دارو است، حتی در زمستان.« بلومگرن گفت: »دویدن 
در هوای س��رد استرس گرمایی کمتری را بر بدن ایجاد می کند که می تواند 

دویدن در زمس��تان را آس��ان تر از دویدن در 
تابس��تان کند. دم��ای بالاتر بدن ب��ا افزایش 
فعالیت و فش��ار بر قلب، ریه ها و متابولیس��م 
مرتبط است.« بلومگرن توضیح داد: »همچنین 
دوی��دن در زمس��تان می تواند متابولیس��م را 
افزایش دهد.« بلومگرن گفت: »شواهد علمی 
همچنین نش��ان می دهد که ورزش در دمای 
س��رد می تواند از تبدیل چربی سفید "بد" به 
چربی قهوه ای "خوب" کمک کند. چربی سفید 
می تواند باعث التهاب و مقاومت به انس��ولین 
شود، در حالی که چربی قهوه ای بافت متابولیکی است که به سوزاندن کالری 

کمک می کند.« 

 در گفتگوی آفتاب یزد با متخصصان یکی ازمشکلات کودکان بررسی شد

راه های جلوگیری از »آفت دهان کودک«
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زخم یک  دهانی  آفت   کلی  طور  به  حیاتی:  دکتر   = 
قرمزی  هاله  با  که  است  زردی  یا  سفید  و  گرد  باز 
یا  گونه ها  داخل  در  معمولا  آفت   است.  شده  احاطه 
 لب ها و همچنین روی زبان، لثه ها و نرم کام یعنی بافت

 نرم اطراف و پشت قسمت سخت سقف دهان ظاهر 
می کنند  بروز  تکی  صورت  به  معمولاً  آنها  می شود. 
اما می توانند به صورت خوشه های کوچک نیز ظاهر 
اسید فولیک  افزود: کودکانی که کمبود  وی  شوند. 
کودکانی  همچنین  و  دارند  آهن  و   B12 ویتامین  و 
بیشتر  که  می رسد  نظر  به  دارند  غذایی  آلرژی  که 
قرار می گیرند. آفت  به آفت دهان  ابتلا  در معرض 
 دهان کودکان همچنین می تواند باعث ایجاد مشکل

 در سیستم ایمنی بدن شود

=دکتر افشاری: آفت  های دهانی ممکن است دردناک 

باشند، به ویژه هنگامی که کودک چیزی می خورد یا 
می نوشد یا زمانی که آفت  ها لمس می شوند. آفت 
متفاوت  چیز  دو  و  دارد  فرق  دهان  تبخال  با  دهان 
هستند. آفت ها واگیردار نیستند و در بافت های نرم 
دهان ظاهر می شوند. تبخال ها ولی ناشی از ویروس 
هرپس سیمپلکس هستند که مسری است و معمولًا 

روی قسمت بیرونی لب ها ظاهر می شوند.

=دکتر قمری: لازم به ذکر است که هیچگونه درمان 

قطعی برای آفت های دهانی در کودکان وجود ندارد 
شده  گفته  درمانی  روش های  از  استفاده  با  فقط  و 
می توان علائم آفت دهان در کودکان را کنترل نمود و 
به تسریع روند بهبود آن کمک کرد. پروسه  زمانی مورد 
نیاز برای رفع آفت های دهانی در حالت ایده آل حدود 

هفت الی ده روز می باشد

        راز سالم ماندن دندان کودکان
یک کارشناس سلامت دهان و دندان، در ارتباط با نحوه تغذیه و سلامت دندان ها در سنین کودکی، توضیحاتی ارائه داد.به گزارش مهر، بهناز ولی زاده 
گفت: تغذیه و رژیم غذایی نقش مهمی در رشد و نمو دندان، سلامت بافت لثه و دهان، استحکام استخوان و جلوگیری و کنترل بیماری های حفره دهان 
دارد. وی، کمبود مواد مغذی مورد نیاز در زمان رشد سلولی را باعث ایجاد عوارض غیرقابل برگشت در شکل گیری بافت های دهان برشمرد و تاکید کرد: 
نیاز به ویتامین های A،C،D و کلسیم و فسفر در این دوران برای شکل گیری دندان های مقاوم وجود دارد. به گفته ولی زاده، در صورتی که کودک در 
سال های اولیه زندگی دچار سوءتغذیه شود احتمال ابتلاء به پوسیدگی دندان های شیری بیشتر می شود.وی با اشاره به شکل گیری عادات غذایی در 
زمان کودکی که در سلامت عمومی و سلامت دهان بسیار مؤثر هستند گفت: تغذیه در هر دو مرحله پیش از رویش دندان ها و پس از رویش دندان ها 
در سلامت دهان و دندان اثرگذار است.ولی زاده تاکید کرد: تأثیر رژیم غذایی در ایجاد پوسیدگی پس از رویش دندان ها بسیار با اهمیت است. بعضی 
مواد غذایی از جمله کربوهیدرات ها )مواد قندی و نشاسته ای( نسبت به مواد دیگر خاصیت پوسیدگی زایی بیشتری دارند. این مواد وقتی در تماس با 
میکروب های دهان قرار بگیرند می توانند بزاق را اسیدی کنند. کارشناس سلامت دهان و دندان افزود: دو تا پنج دقیقه پس از خوردن مواد قندی، تولید 
اسید در دهان شروع شده و تا حدود یک ساعت پس از آن محیط دهان در حالت اسیدی باقی می ماند. این اسید کم کم مینای دندان را حل کرده و سبب 
پوسیدگی دندان می شود. ولی زاده ضمن بیان توصیه ها و نکات تغذیه ای برای پیشگیری از پوسیدگی های دندانی گفت: بهتر است بین وعده های غذایی 
روزانه به جای شیرینی از میوه های تازه، سبزیجات، ماست ساده و مغزها )بادام، گردو و…( استفاده شود و در صورت تمایل به مصرف شیرینی بهتر است 
از کشمش یا خرما استفاده شود.وی تاکید کرد: مصرف مواد قندی باید محدود به وعده های اصلی غذایی شده و پس از آن مسواک زده شود. همچنین در 
صورت مصرف هر نوع ماده قندی باید بلافاصله دندان ها را مسواک زد و در صورت عدم دسترسی چند مرتبه دهان و دندان را با آب شستشو داد. اجتناب 
از مصرف روزمره فست فود، نوشابه و تنقلات شیرین به ویژه در کودکان، نوشاندن آب به کودکان پس از مصرف شربت های دارویی و تقویتی شیرین، 
استفاده از آب بین وعده های اصلی غذایی، عدم استفاده از میان وعده های حاوی کربوهیدرات )مواد قندی و نشاسته ای( پس از شام و قبل از خوابیدن از 
دیگر توصیه های وی بود. ولی زاده یادآور شد: استفاده از مواد غذایی خام )سبزی( با غذاهای پخته )وعده اصلی غذایی( علاوه بر پاکسازی غذا از سطح 
دندان ها به افزایش جریان بزاق نیز کمک می کند. وی در ادامه توصیه های خود تاکید کرد: بلافاصله پس از مصرف نوشیدنی های اسیدی مثل آب پرتقال 
نباید مسواک زد زیرا می تواند باعث سایش دندان ها شود. ولی زاده با اشاره به تمایل برخی کودکان به مصرف آدامس توصیه کرد که از آدامس های بدون 
قند استفاده شود و با توجه به اهمیت مصرف لبنیات در سلامت بدن و دندان ها افزود: این ماده غذایی با ارزش در رژیم غذایی روزانه کودکان قرار گیرد.

|

 فواید دویدن در هوای سرد بیشتر استاحساسی که نشانه هوش بالاست
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آفتــاب یزد – گروه فرهنگی: پنجمین جلســه از 
برنامه های »یک سه شنبه کوتاه« با نمایش سه فیلم کوتاه 
»فالگوش«، »سمعک« و »لید« شامگاه سه شنبه 14 آذر 
در خانه هنرمندان ایران برگزار شــد. سوگل ایزدی فرد 
کارگردان فیلم »فالگوش« با تشکر از عوامل و بازیگران 
این اثر اظهار کرد: من ابتدا در انجمن ســینمای جوان 
فیلمسازی آموختم و سپس دوره های فیلمنامه نویسی 
و فیلمسازی را آموختم و برای کسب تجربه بیشتر در 
پشت صحنه دستیاری کردم. ما در پشت صحنه این فیلم 
تجربه کاری زیادی داشتیم، از رفتن سراغ افراد مشهور 

در ســینمای بلند خودداری کردیم و بیشتر افراد گروه در تولید فیلم 
کوتاه شناخته شــده بودند. وی ادامه داد: 90 درصد بازیگران ما بازیگر 
نبودند. وقتی با نابازیگر کار می کنید ایده ای برای اجرا ندارد و خود را در 
اختیار کارگردان قرار می دهد. در واقعیت قرار دادن بچه ها موجب شد 
بازی ها حقیقی باشد. لوکیشن این فیلم در نزدیکی منطقه ورامین بود اما 
فضاسازی به سمت روستاهای اطراف سبزوار بود. ایزدی فرد توضیح داد: 
به واسطه دستیاری در سینما در ابتدا برای تولید این اثر با یک بازیگر 
چهره برای سرمایه گذاری صحبت کردم اما در نهایت در لحظه ساخت 
کنار کشید و با هزینه شخصی این فیلم را ساختیم. ابوالفضل مقیسه، 
فیلمنامه نویس این فیلم نیز اظهار کرد: پروسه طولانی را برای فیلمنامه 
گذراندیم و از تصویر دو کودک که در ذهنم بود به این روایت رسیدیم. 
اصل قصه به زادگاه من برمی گشت و در نهایت قصه تکمیل و به سرانجام 
رســید. تمام جزییات براساس لوکیشن هایی بود که زندگی کردم و در 
نهایت پس از هفت ماه این فیلمنامه به نگارش رسید. دغدغه من کودک 
و نوجوان نبود و در نهایت تصویر ذهنی من برای کارگردان جالب بود و 
به قصه نهایی رسیدیم. سروش طلایی، تدوینگر فیلم کوتاه »فالگوش« 
نیز در این نشست اظهار کرد: در ابتدا در جریان نوشتار این فیلم بودم و از 
کارگردان اثر تشکر می کنم. او پای تدوین من ایستاد چرا که تهیه کننده 
اول اثر به دنبال یک تدوینگر چهره بود. تدوینگری که با ذوق پای یک 
اثر می نشیند نگاه متفاوتی نســبت به تدوینگر با تجربه و چهره دارد. 
سحر عصر آزاد منتقد و مجری این جلسه درباره فیلم کوتاه »فالگوش« 

گفت: فیلم استاندارد و قابل قبول است و قصه انتخابی اثر برای دراماتیزه 
شدن، موجز و به اندازه بود. برای فیلم اول یک فیلمساز، اثر حرفه ای بود. 
فیلم سراغ یک جغرافیای خاص می رود که به یکدست شدن کار کمک 

می کند. نابازیگران کودک و نوجوان بخصوص بسیار خوب ظاهر شدند.
در ادامه حمید یوسفی نیز درباره فیلم کوتاه »سمعک« اظهار کرد: این 
فیلم مربوط به ســال 97 است و سال گذشته فیلم کوتاه »ابوالهول« را 
ساختم که در جشنواره های متعدد این اثر حضور یافت و با موفقیت روبرو 
شــد. اگر امروز این فیلم را می ساختم از نگاه بصری تغییراتی را ایجاد 
می کردم. در مقطعی که این فیلم را می نوشتم مسئله برایم مهم بود و 
لایه های مختلف در بازنویسی بدست آمد. وی ادامه داد: دوربین در این 
فیلم پیش آگاه است و روایت کارگردان را بیان می کند. از جایی که مرد 
نیست زن را داریم و جایی که زن نیست مرد را می بینیم. نمی خواستم 
در فیلم پررنگ باشم. قصه رویی یک مسیر را می رود که همه می توانند 
آن را دنبال کنند و در لایه های زیرین قصه اتفاقات دیگری می افتد. این 
کارگردان توضیح داد: ما در این فیلم دو بازیگر داریم و در این میزانسن 
80 متری که قدرت مانور بسیاری نیست تلاش کردم اثر از ریتم نیفتد 
و دوربین حرکات عجیب و غریب انجام ندهد. عصر آزاد درباره این فیلم 
اظهار کرد: »ســمعک« به رغم اینکه در ظاهر قصه ای را در لایه رویی 
تعریف می کند اما تعمیم پذیر و قابل ارجاع اســت و این وجه موجب 
شده این فیلم در هر زمان با مخاطب ارتباط برقرار کرده، بیننده ترجمه 
خاص خود را از این اثر داشته باشد و من بازخورد سیاسی و اجتماعی از 

این فیلم داشتم. وی افزود: »سمعک« یک عنصر دراماتیک 
در فیلم است. انتظار داشتم شنیدن و نشنیدن کاراکتر زن 
فیلم بیشتر در فیلم موثر باشد و این امر کارکرد بیشتری 
می توانست داشته باشد. پرداخت به مسئله مهاجرت هنوز 
مضمون فیلم را تازه نگه داشته است. فیلم دو کاراکتر، یک 
لوکیشن، یک نمای بیرونی و پلان های اینسرت دارد که 

هریک دارای بار تمثیلی است. 
در بخش دیگــری از برنامه حمید بازاری کارگردان فیلم 
کوتاه »لید« اظهار کرد: با توجه به اینکه خبرنگار هستم، 
ترجیح دادم درباره مشکلات این قشر فیلم اولم را بسازم 
و درباره دســتمزد پایین و سهم کارشان حرفی بزنم. فیلم کوتاه برای 
آزمون و خطاســت و کار اول ایرادات بســیار دارد و برای تصحیح خود 
نیازمند به زمان داریم. وی ادامه داد: هنوز هم با سایت های خبری کار 
می کنم و همچنان در این حرفه با مسائل و مصائب روبرو هستم. امیر 
توکلی، مشاور هنری اثر نیز اظهار کرد: معتقدم اگر ضعفی در کار باشد 
تا حدی فیلمنامه است اما از کارگردانی و بخش فنی کار دفاع می کنم. 
تلاش کارگردان برای پرداخت به این سوژه مهم، قابل تقدیر است و به 
او تبریک می گویم. این اثر یک آموزش برای فیلمساز بود و قطعا کارهای 
بهتری از او می بینیم. مبین رستگار بازیگر اثر نیز اظهار کرد: نگاه کردن 
فیلم کوتاه با تماشــای فیلم بلند فرق دارد و این مهم صبوری خاصی 
را می طلبد چرا که فیلمســاز باید در کوتاه ترین زمان، پیام درستی به 
مخاطب بدهد. پیشنهاد بازی در فیلم های کوتاه زیاد دارم و علاقه مند به 
همکاری با کار اولی ها هستم. در تولید باید از تجربه افراد کاربلد حوزه 
فیلم کوتاه استفاده کرد. سحر عصر آزاد درباره این فیلم عنوان کرد: امتیاز 
مهم این فیلم سوژه است. سوژه فیلم ملتهب است و این اثر به قشری 
می پردازد که با مشکلات متعددی روبرو هستند اما نکته این است که 
سوژه ملتهب دراماتیزه نشده و با دیدن این فیلم انگار خبری را در قالب 
تصویر می بینیم. فیلم فراتر نمی رود و زبان تصویر در کار دخیل نشده 

است.
»یک سه شــنبه کوتاه« عنوان مجموعه برنامه ای است که به نمایش 

فیلم های کوتاه و پرسش و پاسخ درباره آن ها اختصاص دارد.

 تبادل تجربه فیلمسازان جوان با تماشای »فالگوش«، »سمعک« و »لید« 

انتقال پیام در کوتاه ترین زمان

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

اهدای نشان ویژه کشور اتریش
 به هوشنگ الهیاری 

طی مراســمی در وزارت فرهنگ و هنر اتریش در ســالن کازال در وین با 
حضور الکساندر فن دربلن رئیس جمهور اتریش و جمعی از شخصیت های 
فرهنگی و هنری نشــان طلای برتر این کشور و همچنین حکم تقدیر به 
هوشنگ الهیاری فیلمساز ایرانی اهدا شد. این نشان به پاس یک عمر زحمات 
و خدمات فرهنگی هنری هوشنگ الهیاری در حوزه سینما و فرهنگ اهدا 
شده است. هوشنگ الهیاری دارای تحصیلات روان پزشکی است و همچنین 
از ســال 1۳۵0 به عنوان فیلمساز فعالیت دارد و در آثارش به مسئله پناه 

جویان و مهاجران و مشکلات آنها توجه می کند./ایسنا 

»مردفیل نما« به تئاتر آمد 
امید عزیزی نویسنده و کارگردان نمایش »پروتئوس« که این روزها در پردیس تئاتر 
شهرزاد روی صحنه است درباره دغدغه ها و دلیل اجرای این نمایش گفت: بهره کشی 
انسانی از افرادی که دچار ضعف های ارتباطی هستند آزاردهنده است و همچنین 
نگاه های اجتماعی به افرادی که دچار نقص عضو و یا بیماری هستند باعث می شود 
تلاش ها و استعدادهای این افراد دیده نشود. من خواستم با این نمایش ملودرام از 
زاویه دیگری رفتارهای خودمان را به خودمان نشــان دهم. وی درباره شکل گیری 
نمایش توضیح داد: علی برقبانی بازیگر نمایش ابتدا پیشنهاد اجرای این اثر را به من 
داد و بعد از چندین جلسه که با هم داشتیم به این نتیجه رسیدیم که بهترین شکل 
تاثیرگذاری محتوای این اثر این است که این نمایش را به صورت موزیکال اجرا کنیم. 
به همین دلیل از وحید خیری همکلاسی دوران دانشگاهم در دانشکده موسیقی 
دعــوت کردم تا برای موزیکالیته کردن این نمایش همفکری کنیم. ما روزها کنار 
هم بودیم و روی موسیقی ها و شعرها کار می کردیم و در نهایت »پروتئوس« شکل 
گرفت. به گزارش مهر، در توضیح داســتان این نمایش آمده است: در سال 1900، 
جوان جراح بلند پرواز و خوشنامی به نام فردریک تریوز به دعوت دکتر الکس گام 
رئیس بیمارستان لندن دعوت به کار می شود. وی در محله ی فقیرنشین لندن در 
یک گذرگاه بازاری متوجه گروه سیرکی می شود که یک موجود عجیب و ناقص الخلقه 
را با عنوان مرد فیل نما نشان می دهند. این نمایش تنها یک نمایش موزیکال نیست 
بلکه روایت زندگی واقعی جان مریک به نمایندگی از یک قشر جامعه است. در این 
نمایش شخصیت های مختلفی از اقشار جامعه امروزی ما رو در روی جان مریک قرار 
می گیرند و هر کدام واکنش های یکســانی از سودجویی را با او خواهند داشت که 

آشکارکننده دنیای سرمایه داری امروزی است.

علی قوی تن و پتانسیلی که از آن استفاده نمی شود
علی قوی تن کارگردان سینمای ایران با اشاره به عدم فروش مناسب فیلم های کودک 
و نوجوان گفت: »باید در حوزه های مختلف فیلم ساخته شود به عنوان مثال فیلم های 
کارگردانانی همچون ابراهیم فروزش، مجید مجیدی که هنری هستند ساخته شود 
و از آن طرف فیلم هایی که بحث های سرگرمی را دنبال می کنند نیز ساخته شود.« 
وی خاطرنشــان کرد: »ما به عنوان فیلم ساز داریم با زمانه پیش می رویم زیرا فیلم 
فرزند زمانه  خودش است و در هر زمانه ای از اجتماع و شرایط آن فیلم می سازیم و 
به همین دلیل تصورمی کنم فیلم سازان نیز موضوعات فکری بچه های جدید را طرح 
می کنند و آن را می شناسند اما مسئله این است که سینما بحران زده شده است و 
باید دنبال راهکار برای برون رفت از این حس و حال بود.« قوی تن ادامه داد: »اینکه 
تنها چند فیلم فروش خوبی دارد اتفاق خوبی نیست و نباید دلمان به آن خوش باشد 
که فیلم هایی چون »فسیل«، »شهر هرت« و... می فروشد. در سال 1۵0 تا فیلم برای 
اکران داریم اما متأسفانه فقط دوتا از آن ها فروش فوق العاده ای را تجربه می کند.« وی 
با اشاره به این مطلب که ما نتوانستیم از پتانسیل دانش آموزان در سینماها استفاده 
کنیم، اظهار کرد: »داد و بی داد زیاد کردیم سال هاست می گوییم نهادهای آموزشی 
صداوسیما، نهادهای فرهنگی یا همکاری نمی کنند یا فعالیت موازی دارند و هیچ کس 
به حرفهای ما گوش نمی کند.« این کارگردان خاطرنشان کرد: »مدیران مدرسه و 
معلمان باید در اردوهای سینمایی انتخاب درستی در فیلم ها داشته باشند و تنها به 
فیلم هایی چون فسیل و... توجه نکنند. به گزارش پانا، قوی تن خاطرنشان کرد: اکران 
فیلم ها در سینماها معیوب شده و باید شیوه عوض بشود اما به این سادگی نیست و 

بالادستی ها باید این را بخواهند.« 

»خرده سیاره« در تدوین  
فیلم کوتاه »خرده سیاره« به کارگردانی احسان شادمانی که تهیه کنندگی آن را به 
صورت مشــترک لیلا دوکوهکی و انجمن سینمای جوانان ایران - دفتر تهران بر 
عهده داشتند با پایان فیلمبرداری وارد مرحله تدوین شد. حسن پورشیرازی در نقش 
نگهبان شیفت شب پارکینگ ماشین های تصادفی به عنوان شخصیت اصلی ایفای 
نقش کرده است. داستان فیلم روایت گر نگهبان پیر پارکینگی دورافتاده است که 
صدای مردگان درون ماشین های له شده را می شنود و در یکی از داستان ها تصمیم 

می گیرد، کار نیمه تمام سرنشینان مرده یک ماشین را تمام کند./مهر 

محمودرضا رحیمی، کارگردان، پژوهشــگر و مدرس تئاتر، شامگاه 
14 آذر در ســالن تئاتر هامون، به تماشــای نمایش »هیدن« به 
کارگردانی کوروش شــاهونه نشست. این هنرمند پس از تماشای 
نمایــش »هیدن« گفت: »نمایش »هیــدن« از نظر کمی و کیفی 
می توانــد به عنوان نماینده ایران به کشــورهای خارجی برود و با 
تماشــاگران جدی تئاتر در دنیا روبه رو شــود. این اثر برای گوش 
نیســت، بلکه کاملًا برای دیده شدن اســت و تماشاگران را حتی 
بعد از پایــان نمایش رهــا نمی کند و به هیچ عنــوان نمی خواهد 
سهل انگارانه با مخاطب برخورد و ارتباط ایجاد کند.« این پژوهشگر 
عرصه هنرهای نمایشــی گفت: »به قول بعضی از درام نویســان و 
نظریه پــردازان که می گویند باید یک درام آرام، نرم و با تمســخر 

شروع شود تا ببینید می توانید اعتماد تماشاگر را از آن خود کنید، 
»هیدن« با بازی های ســخت و در عین حــال روان بازیگران این 

اتفاق را در ما به وجود آورد. یک اثر وقتی خوب اســت که ذره ذره 
آن خوب باشــد و به نظرم این نمایش پر از لحظات و قراردادهای 
مختلف خوب بود.« او ادامه داد: »خیلی افســوس خوردم که چرا 
این قدر دیر به تماشــای این نمایش نشستم و امیدوارم بتوانم در 
شــب های پایانی اجرا نیز به تماشای اثر بنشینم تا باز هم لحظات 
هولنــاک، خوب و جذاب را حس کنــم.« »هیدن« از نمایش های 
پرمخاطب و پرفروش تئاتر ایران در ســال 140۲ به شمار می آید 
که تاکنون 170 اجرا داشته است. این اثر نمایشی، این شب ها در 
ســالن تئاتر هامون، در دو نوبت 18 و ۲0 روی صحنه می رود. به 
گزارش برنا، در توضیح این اثر آمده اســت: »انسان های بینایی که 

حقیقت را کتمان می کنند، نابینا هستند!«

 محمودرضا رحیمی و »هیدن«ی که تماشاگر را رها نمی کند

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی

 و ساختمان های فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره 140۲۶0۳۲100۶00۲1۵0 هیئت اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای امیرحسین مبشر فرزند عباس بشماره شناسنامه ۲7849 
صــادره از اصفهان در ششــدانگ خانه و باغچه به مســاحت 7۵۶/70 
مترمربع بطور مفروز قسمتی از پلاک ۵78 فرعی از 1 اصلی بخش 1۵ 
یزد واقع در علی آباد خریداری عادی مع الواسطه از مالکین رسمی بی بی 
فاطمه و محمدرضا و محمد مهدی همگی سمسار یزدی فرزندان محمد 
کاظم محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس 
از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر 

خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: چهارشنبه 140۲/09/01 
تاریخ انتشار نوبت دوم: پنج شنبه 140۲/09/1۶ 
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مفقودی
خانم ژیلا میرزائی مالک سواری پژو 40۵ جی ال ایکس آی 8/1 مدل 1۳88 
رنگ نقره ای - متالیک به شــماره پلاک 9۵1 ی ۶۲ - ایران 19 و شماره 
 NAAM01CA9AK87۳۶۵1موتور 1۲4881۳1۳۳۶ و شماره شاسی
به علت فقدان اسناد فروش )برگ کمپانی( تقاضای رونوشت المثنی اسناد 
مذکور را نموده است. لذا چنانچه هرکس ادعایی نسبت به خودروی مذکور 
دارد ظرف مدت ده روز به دفتر حقوقی سازمان فروش شرکت ایران خودرو 
واقع در شهرک پیکانشهر - ساختمان سمند مراجعه نماید. بدیهی است 

پس از انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد.

علی اصغر کریمی 
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت

آفتاب یزد:  خبر اول: وزارت دفاع روسیه اعلام 
کرد که در جریان سفر ولادیمیر پوتین به امارات 
متحده عربی، چهار جنگنده شکاری سوخو-۳۵ 
هواپیمــای حامل او را همراهــی کرده اند. پوتین 
دیروز وارد امارات شد و قرار است پس از آن راهی 
عربستان سعودی شــود. او در ابوظبی با »محمد 
بن زاید« به گفت و گو نشست و در عربستان نیز با 

»محمد بن سلمان« دیدار خواهد کرد.
خبر دوم: هفته ی گذشــته در ابتدای مذاکرات 
صلح با »مون جا این« رئیس جمهور کره جنوبی 
وقتی خودروی کیم جونگ اون به محل رســید، 
دوربین های حاضر در آنجا صحنه ی عجیبی را ثبت 
کردند: کاروانی از 1۲ محافظ که لباس های رسمی 
به تن داشتند، خودروی رهبر کره شمالی را احاطه 
کرده بودند و در کنار آن می دویدند.این »کاروان 
حفاظتی انسانی« با همان سرعت خودروی کیم 
جونــگ اون در کنار آن می دویدند و حتی زمانی 
که خودرو دور می زد این کاروان فرم حرکت خود 
را حفظ می کرد تا آنکه در نهایت خودرو توقف کرد 
و محافظان توانستند برای لحظاتی نفس تازه کنند.

رفتارهای خودکامگان بسیار به هم شبیه است.آنان 
همانطور که در حکمرانی و سیاست ورزی شبیه 
یکدیگر هستند در نمایش نیز از روی دست هم 
تقلب می کنند.به دو خبری که در بالا ذکر شــد 
نگاهی بیندازید. قطعا از منظر پرســتیژ سیاسی 
پوتین، شان بالاتری از رئیس جمهور فرانسه و یا 
آلمان ندارد اما از آنجایی که این رؤســای جمهور 
از نمایش لذت می برند باید به همراه هواپیمای وی 
ده ها هواپیمای جنگی به پرواز در بیایند تا به نوعی 
او را ســاپورت و پشتیبانی کنند.این درحالیست 
که یقینا قرار نیســت در جریان این سفر اتفاقی 
در آســمان برای پوتین رخ دهد و این یک شوی 

مضحک تمام عیار است!
حالا بــه خبر دوم نگاه کنید کــه البته زمان آن 
برای ماه های قبل اســت. »کیم جونگ اون« نیز 

ماننــد پوتین علاقه وافری به نمایش دارد.البته او 
به اقتضای کشور فقیرش ترجیح می دهد به جای 
جنگنده چند کارمند بیچاره را دنبال خودروی خود 
بکشاند که حداقل در این فقره، از هم کیشان خود 

عقب نماند!
از این دست اخبار فراوان است. یعنی در طول تاریخ 
تقریبا تمام رؤسای جمهور خودکامه اینگونه عمل 
کردنــد. آنان هر چه در چنته دارند را رو می کنند 
تا نمایشی را برگزار کنند. برخی از این نمایش ها 
سخیف است و برخی مضحک. ولی در باطن ماجرا 

فرقی نمی کند.
در این باب گفتنی است، سال ها قبل دیکتاتور لیبی 
نوع جدیدی از نمایش را بر روی صحنه می برد.او 
آنقدر دوز شــومنی اش بالا بود که محافظان خود 
را از میــان مدل های زن انتخاب می کرد تا مقابل 
دوربین ها خودی نشــان دهد و وقتی هم به مقر 
ســازمان ملل می رفت در هتــل نمی ماند و در 
حاشیه ساختمان مقر، چادر می زد!قذافی در نهایت 
سرنوشتی بســیار تلخ و مشوش داشت.یعنی در 
نمایشــی که این بار خیلی واقعی بود زیر دست و 

پای مردم جان داد.
و اما ســوال: چرا خودکامگان دســت به نمایش 
می زنند علی الخصوص در سفرهای خارجی؟ پاسخ 
بسیار روشن است. این گروه به دلیل مدل حکمرانی 
و سیاست ورزی شــان پایگاه مردمی ندارند و به 
همین دلیل برای آنکه در مناسبات خارجی دست 
پری داشته باشــند ناچارند رو به نمایش بیاورند.

در عرصه و میدان دیپلماتیک،دیپلمات ها و سران 
کشــورها برای آنکه بتوانند امتیازهای حداکثری 
را کسب کنند باید مهره های بسیاری برای بازی 
داشته باشــند.یکی از این مهره ها داشتن پایگاه 

مردمی است. 
آیا در شــرایط طبیعی و نرمال تا به حال دیده اید 
سران کشورهایی که نظامی بر پایه رای مردم دارند 

چنین شوهایی را بر روی صحنه ببرند؟!

به راستی چرا رؤسای خودکامه تمایل دارند نمایش دهند؛ 
نگاهی به رفتارهای پوتین و »کیم جونگ اون« در سفرهای خارجی

خودکامگان  شومن

»آوازه خوان طاس« منتشر شد 
کتاب »آوازه خوان طاس« نوشته مجید شفیعی با تصویرگری مژده شکری و با قیمت 47 هزار تومان در ویژه  
نشر منتشر شد. مجموعه داستان »آوازخوان طاس« شامل 10 داستان است که 8 داستان آن برگرفته از 
قصه های فولکلوریک میهن مان و دو داستان آن برگرفته از افسانه »شنل قرمزی« و رمان »شازده کوچولو« 

است./ایسنا 

اسکویی در »سینماحقیقت«
مهرداد اسکویی در هفدهمین جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران »سینماحقیقت«، کارگاه »مستندسازی 
از راه دور« برگزار می کند. کارگاه های آموزشی هفدهمین جشنواره »سینماحقیقت« با حضور استادان ایرانی 
و بین المللی با موضوع های مختلف برگزار می شود. این جشنواره از ۲7 آذر تا ۲ دی ماه 140۲ در پردیس 

چارسو برگزار می شود./ایلنا     
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جعل الاشعار

خمی که ابروی شوخ تو در کمان انداخت
مرا به دام وعده هــای انتخاباتی انداخت!

****
ســینه از آتش دل در غم جانانه بسوخت
گوشت! قیمت  افزایش  باشد  شایعه  کاش 

****
یارکجاست؟ آرامگه  ســحر  نســیم  ای 
خانــه با اجــاره کم هم یک رویاســت!

****
روزه یک سو شد و عید آمد و دل ها برخاست
فریاد از قیمت اقلام چه بسیار به هواست!

****
خلوت گزیده را چه تماشا به حاجت است
زدیدن پشت پرده گرانی ها چشمم عاجز است

****
در این زمانه رفیقی که خالی از خلل است
آدم خالص و اهل خالص ســازی اســت!

****
گل در بر و می  در کف و معشوق به کام است
افسوس که خانه دارشدن فعل محال است

شوخی با سلبریتی های خارجی

عجب پوششی داره جنیفر؟
گاهی در فضای مجازی و خبرهای طنز شوخی هایی با سلبریتی های 
خارجی می شود مثلا با هوش مصنوعی یا با استفاده از فتوشاپ تصاویری 
از آنان را در مکان های تاریخی می گذارند یا آن ها را با لباس های متنوع 
دیگری نشان میدهند. ما هم امتحان کردیم و تصویری از جنیفر لوپز 
خواننده سرشــناس هالیوودی را با لباس محلی خودمان در فتوشاپ 
تســت زدیم. مشاهده کردیم چقدر لباس محلی ما به وی می آید. چه 

پوشش جالبی پیدا کرده این خانم؟ خودتان ببینید و قضاوت کنید.

گپ نیوز 

خبر: نماینده مجلس: تلاش می کنیــم پرداختی ها به کارکنان دولت، 
کارگران و بازنشستگان به نرخ تورم نزدیک شود

ما: این کار خداپسندانه را بکنید دل های ما هم به شما نزدیک میشود! 
****

خبر: ستاریان، پژوهشگر اقتصاد مسکن: سالی 300 هزار مسکن در کشور 
ساخته می شد؛ این رقم در دو سال اخیر دولت رئیسی به 200 هزار واحد 

کاهش یافته
ما: حالا سر تعداد صد هزار مسکن کمتر مردم را از دولت دلخور نکنید!

****
خبر: زاکانی شهردار تهران: انتصاب خواهرزاده من بدون توصیه بوده است
 ما: بدون توصیه شــما بوده اما بدون امتحان و آزمون و تست و گزینش 

هم بوده!؟
****

 خبــر: یک نماینــده رد صلاحیت شــده: در انتخاب رئیســی همه 
تلاشم را کردم

ما: یعنی می خواهد بگوید دستم نمک نداشت!
****

خبر: مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی: بنزین معمولی که 
در تهران هم اکنون توزیع می شود آنقدر با کیفیت است که تقریبا با بنزین 

سوپر برابری می کند
ما: یعنی دیگر نیازی به توزیع بنزین سوپر نیست؟ پس چرا قبلا بنزین 
سوپر که با معمولی یکی بود را گرانتر عرضه می کردید؟ ما جای شما بودیم 
همین بنزین با کیفیت معمولی را در جایگاه سوپر به اسم سوپر با قیمت 

سوپر عرضه می کردیم!
****

خبر: سال 14۸0 جمعیت ایران به 30 میلیون می رسد
ما: این حجم کاهش جمعیت حداقل این مزیت را دارد که در سال 14۸0 
مشکل تراکم و ترافیک، آلودگی هوا و حتی شاید مشکل کمبود مسکن 

هم برطرف شود!

کلاس درس

معلم در کلاس درس ریاضی به بچه ها می گفت: معادلات پیچیده ای در 
ریاضی وجود دارد اما این معادلات راه حل دارند حل شدنی هستند. 
 یکی از بچه ها گفــت: آقا اجازه! پس چرا بابام میگه: زندگی ام معادله 

حل نشدنیه!

بدشانس

روز جهانی سیرابی مبارک نبود!
چندی پیش روز جهانی ســیرابی بود. چــون واقعا پروتیئن و خواص 
فراوانی دارد که در مقابله با بیماری ها به انسان کمک می کند. از این رو 
با برنامه ریزی دقیق از قبل و پس انداز و صرفه جویی فراوان با اقتدار روز 
جهانی سیرابی به سمت یک سیرابی فروش برند رفتم اما متاسفانه در راه 
یک موتوری جلوی من پیچید و به من خورد. با اینکه خودش مقصر بود به 
محض خوردن به من فریاد زد: »سیرابی چه می کنی«؟ خوشبختانه خیلی 
بخاطر برخورد او آش و لاش نشــدم اما چنان کوفته شدم که سیرابی 

خوردن را فراموش کردم. خلاصه روز جهانی سیرابی مبارک نبود!

طنز الحکایات

حکیم زیرک
روزی زنــی به نزد حکیمی رفت و به وی بگفت: هیچ مردی برای وصال 
سراغم نمی گیرد با اینکه از مال دنیا بسیار ارث به من رسیده اما چون 
سیمای دل انگیزی ندارم کسی ســراغم نمی گیرد اگر هم کسی بیاید 
حکماً بخاطر مالم می آید. انگار بخت من بسته است چه کنم؟ حکیم که 
بسیار زیرک بود گفت: بختت را نبستند توقع ات زیاد است! خواستگار 
دل از سیما و جمال زیبا برگرداند حداقل باید دلخوش به مال و منالت 
باشد یا خیر؟ زن به فکر فرو رفت و گفت: چه کنم؟ حکیم گفت: پسری 
می شناسم مهربان و بسیار خوش چهره همچو یوسف مصر، خودش مال 
و منال دارد و هیچ توجهی هم به چهره تو و مال تو ندارد زن او می شوی؟ 
زن بسیار شادمان شد و گفت: آری اما چطور به سیمای من کاری ندارد؟ 

حکیم گفت: این جوان از بخت بد خود و از بخت خوب تو نابیناست!

شگفتی ها

رسوم عجیب یونانیان و رومیان باستان
در یونان باستان و بعدتر در روم باستان، رسم بود که در ضیافت ها غذای 
خود را دراز کشیده به پهلو می خوردند و ته مانده ی غذای خود را روی 
زمین می ریختند. به این این دورهمی ها »سمپوزیوم« گفته می شود و 
شهروندان معتبر باید در آن ها شرکت می کردند. حالا تصور کنید اگر 
امروزه در یک ضیافتی معتبر یا سمپوزیوم یا حتی دیداری بین المللی 
اعلام شود میهمانان باید درازکشیده رو به پهلو غذا بخورند و ته مانده 
غذای خود را روی زمین بریزند چه وضع اسفناکی می شود؟ فیلم آن 

هم درفضای مجازی پخش شود انصافا آخر کرکر خنده می شود؟!

خاطرات آدم فضایی

من به عنوان یک آدم فضایی فکر می کردم فقط ما فضایی ها در سیارات 
دیگری زندگی می کنیم اما در سفر به کره زمین متوجه شدم خیر چنین 
نیســت برخی آدم های زمینی هم در سیارات دیگر زندگی می کنند. 
چون در جریان ســفرم به زمین یک روز داشــتم از جلوی یک دکه 
روزنامه فروشــی رد میشدم متوجه شدم برخی مردم با حیرت نگاه به 
تیترهای روزنامه ها و خبرهای گرانی ها می کنند و می گفتند: مسئولین از 
اوضاع مردم خبر ندارند در سیاره دیگر زندگی می کنند! ولی من تا حالا 

هیچکدام از این مسئولین را در سیاره خودمان ندیدم!

دیالوگ جعلی 

ماتیلدا: همیشه زندگی انقدر سخته، یا فقط وقتی بچه ای اینجوریه؟
لئون: همیشــه همینجوره، تازه وقتی بزرگ بشی اگه پولدار نباشی 

بخوای اجاره خونه هم بدی زندگی سخت تر میشه حتی تلخ میشه!
لئون - لوس بسون

معاونت امور زنان ریاست جمهوری: همه ما در ابتدای ورود به هر رشته ی تخصصی یا شِکَر بودیم، یا شیر
با گذراندن فرآیندهای لازم و تلاش تبدیل به بستنی شدیم

بستنی ها: مسئولین، تلاش کنید بستنی شوید 
گردآورنده: امیرحسین ذاکریچون بستنی محبوب همه مردم است

طنز

آلودگی هوا مرگبار است!
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آفتاب یزد: معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به عزم 
راســخ و جدی مقامات ارشــد ایران و عمان در توسعه 
و تعمیــق روابط روز افزون اقتصادی و تجاری و رشــد 
۴۱درصدی حجم مبادلات در ۸ ماهه اول سال جاری، 
تأکید کرد: باید نقشــه راه همکاری های اقتصادی بین 
تهران-مســقط هر چه سریع تر تهیه شــود تا این اراده 
مسئولان رده بالای دو کشور به یک حرکت و گام بزرگ 

در ارتقاء همه جانبه روابط تبدیل شود.
دکتر محمد مخبر در دیدار با »قیس بن محمد الیوسف« 
وزیر تجارت، صنعت و توســعه سلطنت عمان با تأکید 
بر روابط دیرینه، تاریخی و برادرانه دو دولت-ملت ایران 
و عمان در طول دهه های گذشــته و قدردانی از مواضع 
ســلطنت عمان در قبال جمهوری اســامی ایران در 
مجامع و سازمان های بین المللی، تصریح کرد: نقطه قوت 
روابط دو کشور در این بوده که در طول سالیان گذشته 
تحــت تأثیر هیچگونه تحولات سیاســی قرار نگرفته و 

جمهوری اسامی ایران همواره برگسترش همکاری ها با عمان تأکید 
و استقبال کرده است.

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه روابط اقتصادی تجاری ایران و 
عمان همپای روابط مستحکم و قوی سیاسی گسترش نیافته است، 
افزود: برگزاری اجاس کمیســیون همکاری های مشترک در دولت 
سیزدهم باید بستری برای افزایش حجم مبادلات مالی، اقتصادی و 
تجاری شود چراکه افق جدیدی در مناسبات ایران و عمان در دولت 
سیزدهم باز شده است و تمامی تعهدات و موافقات انجام شده بین دو 

کشور را کاما حمایت، پشتیبانی و پیگیری خواهیم کرد.

دکتر مخبر همکاری های صنعتی و معدنی بویژه ایجاد شــهرک های 
صنعتی را ایده ای مهم در افزایش روابط دو کشور دانست و ادامه داد: 
با حل شــدن مسائل بانکی و مالی، صدور مجوزها و تسهیل در رفت 
و آمدهای هیئت های تجاری و بخش خصوصی دو کشور، زمینه های 

سرمایه گذاری و صادرات و واردات فراهم خواهد شد.
معــاون اول رئیس جمهــور همچنین با اشــاره به جنایــات رژیم 
صهیونیســتی در غزه و قدردانی از موضع گیری به موقع ســلطنت 
عمان در مقابل جنایات و نســل کشی مردم مظلوم فلسطین ادامه 
داد: جنایات جنگی صهیونیســت ها دل همه مســلمانان و وجدان 

بیدار بشــریت را به درد آورده است اما برخی از مجامع 
بین المللی تاکنون اقدام و عکس العمل قابل توجهی در 
قبال این رژیم جعلی از خود نشان نداده اند و امیدواریم 
این جنایات هر چه زودتر متوقف شود و مسببین آن به 

سزای اعمال خود برسند.
»قیــس بن محمد الیوســف« وزیر تجــارت، صنعت و 
توســعه ســلطنت عمان نیز در این دیدار تصریح کرد: 
ســفر هیئت های بلندپایه سیاسی دو کشور و همچنین 
دیدار رهبر جمهوری اســامی ایران و ســلطان عمان 
نشانگر ارادت، عاقه مندی و محبت بین دولت و مردم و 
همچنین عمق استحکام و ریشه دار بودن روابط دو کشور 
است و سلطنت عمان همواره بر گسترش روابط تجاری و 
اقتصادی با توجه به ارتباطات گسترده سیاسی دو کشور 

تاکید ویژه ای دارد.
وی با تاکید بر اینکه باید در گســترش روابط تجاری و 
اقتصادی به دنبال مسیرها و راهکارهای جدید همکاری 
ایران و عمان باشــیم، گفت: در طول دو سال گذشته اقدامات بسیار 
خوبی در زمینه های اســتفاده از ارز ملی دو کشور در مبادلات، حل 
مشکات گمرکی، پروژه های مشــترک تجاری، سرمایه گذاری های 
 صنعتــی و معدنی و حــوزه انرژی و میادین مشــترک گازی اتخاذ 

شده است.
محمد الیوسف خاطرنشان کرد: پیگیری ها و حمایت های معاون اول 
رئیس جمهوری اســامی ایران مایه دلگرمــی و افزایش تاش های 
مقامات ایرانی و عمانی در زمینه گسترش روابط تجاری و اقتصادی 

دو کشور است.

آفتاب یزد: در پاســخ به مطالب مندرج در روزنامه به تاریخ های 
۱۷ و ۷ آبــان ماه ۱۴۰۲، با عنوان »حتمــا باید با مردم صادقانه 
گفتگو کنیم!« و »مرادصحرایی و تناقض های رفتاری و گفتاری«، 
مرکز برنامه ریزی منابع انســانی و امــور اداری وزارت آموزش و 

پرورش توضیحاتی را ارسال کرده که بدین شرح است:
بررســی وضعیت نیروی انسانی و نیازســنجی آن، همه ساله در 
حوزه های آموزشــی براساس شاخص های نســبت دانش آموز به 
گروه معلم و نســبت دانش آموز مشــمول به کارکنان تخصصی 
)موضوع نامه شماره ۱۷۷۰۱۰ مورخ ۱۳۹۷/۰۴/۱۳ سازمان اداری 
و اســتخدامی کشور( و در حوزه پرورشــی براساس قانون احیای 
معاونت پرورشی و تربیت بدنی در وزارت آموزش و پرورش مصوب 
سال ۱۳۸۵ هیئت وزیران محاسبه می شود. براین اساس؛ هر سال 
قراردادی با عنوان تفاهم نامه توســعه ســنواتی نیروی انسانی با 
ادارات کل آموزش و پرورش منعقد می شــود کــه در آن نیاز به 
گروه معلم براساس شاخص های مذکور و برنامه هفتگی آموزشی 
مصوب شورای عالی آموزش و پرورش محاسبه و براساس نیروی 
انسانی شاغل و تأثیر پرسنل خروجی )از جمله بازنشستگی، تقلیل 
ســاعت آموزشی، تقلیل ســاعت جانبازان و ایثارگران و معلولین 
و...( و نیروی انســانی ورودی )از جمله فارغ التحصیان دانشگاه 
فرهنگیان، جذب آزمون اســتخدامی ماده ۲۸ و سرباز معلم و...( 
وضعیت کمبود و مازاد نیروی انسانی تعیین می گردد که با عنایت 
به موارد ذکر شــده برای ســال تحصیلــی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ میزان 

۱۶۲۷۷۴ نفر کمبود محاسبه گردیده است.
هم چنین با در نظر گرفتن تعداد دانش آموزان ورودی و همســو با 
سیاست های معاونین محترم آموزش و هم چنین آمایش سرزمینی 
اســتان، تعداد کاس مورد نیاز در هر استان پیش بینی می شود. 
این پیش بینی با هدف نیل به شاخص های مصوب از سوی سازمان 
اداری استخدامی کشور و بهبود کیفیت آموزشی و براساس شرایط 
حاکم بر استان و با در نظر گرفتن وضعیت نیروی انسانی، فضای 
فیزیکی موجود و... صورت می پذیرد. لازم به ذکر اســت بر اساس 
مصوبه مــاده واحده جذب )۸۳۳( اولویــت اصلی جذب و تأمین 
نیروی انسانی از طریق دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه شهیدرجایی 
می باشــد، لیکن به دلیل کمبود امکانات و تجهیزات مورد نیاز در 
دانشــگاه های مزبور بخشــی از نیاز نیروی انسانی عاوه بر شیوه 
فوق الذکر از طریق برگزاری آزمون استخدامی دستگاه های اجرائی 
)جذب ماده ۲۸( تامین می گردد. هم چنین در صورت صدور مجوز 

و تأمین اعتبار باقی نیاز از طریق:
-  استفاده از ظرفیت غیرموظف شاغلین

-  جذب سرباز معلم و طاب وظیفه
-  به کارگیری بازنشستگان موضوع تبصره ۲ قانون منع به کارگیری 

بازنشستگان با موافقت سران قوا
-  تدریس موظف عوامل اجرایی

-  استفاده از دانشجویان دانشگاه فرهنگیان ورودی سال ۱۳۹۹
-  به کارگیری خرید خدمات آموزشی

تامین می گردد که برخی از آن هــا مانند تدریس عوامل اجرائی، 
از نظر کیفیت بخشــی به آموزش و پــرورش به هیچ عنوان مورد 
تایید متخصصین امر نمی باشد. از آن گذشته به دلیل سیاست های 
انقباضی ســازمان امور اداری و استخدامی، برخی مدارس مختلط 
در ســطح کشــور وجود دارد که در شأن نظام نبوده و مورد تایید 
نیســتند. همچنین جهت اســتفاده از ظرفیت پرسنل بازنشسته 
مکاتبه ای با امضا مقام عالی وزارت جهت استمرار مجوز بکارگیری 
تمام وقــت در مقطع ابتدائی و ۱۶ ســاعت در ســایر دوره های 
تحصیلی انجام پذیرفته است که منجر به دریافت مجوز بکارگیری 
بازنشســتگان به صورت ۲۴ ســاعت در هفته در کلیه دوره های 
تحصیلی گردیده اســت. همچنین مطابق مفاد مندرج در بند۲۱ 
راهکارهــای تامین و بکارگیــری نیروی انســانی )بخش چهارم 
شیوه نامه ساماندهی نیروی انسانی سال تحصیلی جاری(، مدیران 
 کل ادارات آموزش و پرورش اســتانها می توانند از دانشجو معلمان 
ســال سوم و چهارم دانشــگاه فرهنگیان و دانشگاه تربیت دبیری 
شــهید رجائی به صورت غیرموظف در شــهر محل تحصیل خود 
با تایید دانشــگاه مبنی برعدم ایجاد اخــال در تحصیل آن ها و 
با رعایت ســایر ضوابط و مقررات بهره برداری نمایند. شایان ذکر 
اســت وزارت آموزش و پرورش به منظور جبــران کمبود نیروی 
انسانی مورد نیاز ذکر شــده و به استناد ماده )۴۱( قانون الحاقی 
برخی از مواد به قانون تنظیم بخشــی از مقررات مالی دولت )۲( 
مصوب ۱۳۹۳/۱۲/۴ مجلس شــورای اســامی، با هدف پوشش 
حداکثری دانش آمــوزان لازم التعلیم می تواند اقدام به به کارگیری 
نیروهای خرید خدمات آموزشی از مراکز و مؤسسات غیردولتی به 
عنوان یکی از روش های تامین نیروی انســانی نماید، با عنایت به 
سیاستهای جذب نیروی انسانی و مفاد مندرج در مجوز استخدام 
دســتگاههای اجرائی به شــماره ۹۹۶۶۵ مــورخ ۱۴۰۱/۱۲/۰۳ 
ســازمان اداری و اســتخدامی به کارگیری نیروی خرید خدمات 

 آموزشی و قرارداد کار معین جدید در سال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ 
مقــدور نبوده و مطابق بخشــنامه شــماره ۷۰۰/۱۳۹۶۹۵ مورخ 
۱۴۰۲/۰۷/۰۱ بکارگیری نیروهای خرید خدمات آموزشی شاغل 
در سنوات گذشته که شایستگی های عمومی و حرفه ای آنان احراز 
گردیده اســت صرفاً در اســتان هایی که کمبود نیروی انسانی آن 
پس از اقدام حداکثری تامین نیرو برابر مفاد مندرج در شیوه نامه 
ســاماندهی نیروی انسانی سال ۱۴۰۳-۱۴۰۲ مرتفع نشده است، 
در سقف سهمیه ســال تحصیلی گذشــته امکان پذیر می باشد. 
متذکر می گردد در بند )۲-۳- الف( ماده۳ )فرآیندها و ســازوکار 
اجرایی( شیوه نامه اجرایی خرید خدمات آموزشی سال تحصیلی 
۱۴۰۲-۱۴۰۱ به مدیران کل ادارات آموزش و پرورش اســتان ها 
تکلیــف گردیده به منظــور تحقق عدالت آموزشــی و اجتناب از 
تحمیل محرومیت مضاعف به دانش آموزان مشمول طرح استفاده 
از نیروهای خرید خدمات آموزشــی بطور متمرکز در یک مدرسه 
دولتی جایز نیســت و ساماندهی و توزیع اینگونه نیروها متناسب 
با نیاز همه مدارس دولتی و در تکمیل کادر مجرب آموزشــی آن 
مدارس صورت پذیرد. لازم به ذکر است در راستای اجرای منویات 
مقام معظم رهبری و سیاست های وزارت متبوع، امکان تشکیل و 
استمرار مدارس و کاس های کمتر از ۵ نفر دانش آموز در مناطق 
کمتر توسعه یافته، محروم و نقاط مرزی با صرفه جویی در مناطق 
پر تراکم شــهری میسور بوده که این امر سبب جلوگیری از ترک 
تحصیل و پوشــش حداکثری دانش آموزان لازم تعلیم به خصوص 
در مناطــق محروم، کم برخوردار و مرزی گردیده اســت. لازم به 
ذکر اســت با عنایت به اهمیت کیفیت آموزشــی و توجه ویژه به 
کاس های چند پایه در مناطق روســتایی و دور افتاده به منظور 
فراهم آوردن امکان تحصیــل دانش آموزان محروم و اجرای طرح 
روستا مرکزی و تخصیص ساعت غیرموظف به معلمان به منظور 
ارتقا کیفیت آموزشــی از سیاست گذاری های این وزارت در سال 
تحصیلی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ می باشد. همچنین به منظور رعایت عدالت 
آموزشــی و در راســتای توجه به مدارس عادی دولتی و ارتقای 
کیفیت آموزشــی این مــدارس از جمله راهکارهای پیشــنهادی 
شیوه نامه ســاماندهی نیروی انسانی در ســال تحصیلی ۱۴۰۳-

۱۴۰۲ آن است که به گونه ای برنامه ریزی گردد تا نیمی از ساعات 
تدریس دبیران مدارس استعدادهای درخشان، نمونه دولتی، شاهد 
و... در مدارس دولتی عادی ساماندهی شود که امکان تحقق ان در 

زیر سامانه مدیریت منابع انسانی نیز فراهم گردیده است.

آفتاب یزد: معاون تولیدی سازمان بازرسی طی 
نامه ای به سازمان حفاظت محیط زیست نسبت 
به مغفول ماندن اقدامات زیربنایی در اجرای قانون 
هوای پاک هشــدار داد. به گزارش روابط عمومی 
سازمان بازرسی کل کشور، معاون تولیدی سازمان 
بازرســی طی نامه ای به سازمان حفاظت محیط 
زیست به عنوان دستگاه ناظر بر اجرای قانون هوای 
پاک، نسبت به مغفول ماندن اقدامات زیربنایی در 

اجرای قانون هوای پاک هشدار داد.
در این نامه اشــاره شده؛ با وجود این که در مواد 
)۸(، )۱۱(، )۱۲( و )۱۸( قانون فوق الذکر تکالیفی 
برای وزارتین نفت و صنعت، معدن و تجارت در 
راســتای بهبود وضعیت تولید سوخت فسیلی و 
بهبود کوره های احتراقــی »نیروگاه ها، صنایع و 
خودروها« تعیین گردیده؛ لیکن کماکان در این 
خصوص اقدام اجرایی مؤثری به عمل نیامده است.
در ادامه آمده اســت؛ در قانــون مذکور عاوه بر 
تبیین وظایف دستگاه های اجرایی در بهبود تولید 
و استفاده از سوخت فسیلی؛ به موجب ماده )۱۹( 
قانون هوای پاک، وزارت نیرو مکلف به توســعه، 
تولید و عرضه انرژی هــای تجدیدپذیر بوده، به 
نحوی که حداقل ۳۰٪ افزایش ســالانه ظرفیت 
مورد نیاز برق کشــور از انرژی های تجدیدپذیر 
تأمین شود که این مهم تاکنون به نحو شایسته 

محقق نگردیده است.
وی در نامــه فوق تصریح کرده اســت: علی رغم 
تکلیف وزارت کشور و شهرداری ها در مواد )۹( و 
)۱۰( قانون صدرالذکر در زمینه توسعه و نوسازی 
حمل و نقل عمومی شهری و ناوگان حمل و نقل 
عمومی به عنوان سهل الوصول ترین راه کاهش 

آلودگی هوا؛ دســتگاه های مذکور در اجرای آن 
اهتمام چندانی نداشته اند.

معاون تولیدی ســازمان بازرسی با بیان این که 
موارد معنون حاکی از فقــدان برنامه اجرایی در 
تکالیف مندرج در قانون هوای پاک است، اشاره 
داشته که اثری از ارائه برنامه ای مؤثر در راستای 
قانون هوای پاک در قالب برنامه هفتم وجود ندارد.
در پایان این نامه؛ در راستای بند »ج« ماده )۱۱( 
قانون تشکیل ســازمان بازرسی کل کشور و به 
منظور اجرای صحیح قوانین و حسن جریان امور 

موارد ذیل مورد تاکید قرار گرفته است؛
اولا؛ً گزارشــی از اقدامات زیربنایی دستگاه های 
اجرایی مرتبط با بهبود وضعیت تولید ســوخت 
فسیلی و بهبود کوره پهای احتراقی و نیز اقدامات 
اجرایــی صورت گرفته بر اســاس برنامه اجرایی 

مذکور، ظرف مدت حداکثر شش ماه ارائه گردد.
ثانیا؛ً ضمن ارائه گزارش آخرین وضعیت اجرای 
ماده )۱۹( قانون هوای پــاک و ماده )۵۰( قانون 
برنامه پنج ساله ششم توسعه؛ با همکاری وزارت 
نیرو نســبت به الزام فوری ارگان های دولتی به 
اجرای مصوبه شماره۷۸۲۵۰/ت۵۱۹۰۴ه- مورخ 
۱۳۹۵/۰۶/۲۵ هیئت محترم وزیران و الزام صنایع 
بــه اجرای موضوع ماده )۱۶( قانون جهش تولید 
دانش بنیان در تولید انرژی تجدیدپذیر اقدام شود.
ثالثا؛ً با اســتفاده از ظرفیت مــاده )۸( آیین نامه 
اجرایی مــاده )۲۷( قانون مالیات بر ارزش افزوده 
و مواد )۹( و )۱۰( قانون هوای پاک، نســبت به 
الزام فوری شهرداری ها برای تقویت ناوگان حمل و 
نقل همگانی داخل شهری اقدام و نتیجه را به این 

سازمان اعام نمایند.

دادگاه انتظامــی وکای دادگســتری اســتان 
خوزســتان یک وکیل را به دلیل کتمان درآمد 
واقعی و عدم ثبت مبلغ حق الوکاله در ســامانه 
ثبت به ۲ سال ممنوعیت از وکالت محکوم کرد 
که اثباتی بر ادعای فرار مالیاتی برخی وکاست.

بــه گــزارش تســنیم، دادگاه انتظامی وکای 
دادگستری استان خوزستان اخیراً رای به ۲سال 
ممنوعیــت از وکالت یک وکیل متخلف در این 
اســتان داده اســت. مبلغ قرارداد حق الوکاله 
این وکیــل متخلف ۲۷ میلیــارد ریال معادل 
۲میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان است که با هدف 
مالیات گریزی و کتمان حقیقت به سامانه های 

قانونی و الزامی بیان نشده است.
بر اســاس کیفرخواســت تنظیمی از ســوی 
دادســتان انتظامی کانون وکای دادگســتری 
 خوزســتان، یکی از وکای عضــو این کانون با 

۴ اتهام زیر مواجه بوده است:
»شــرکت در مدعی به مســتنداً به بند ۳ ماده 
۱۲۵ آیین نامه اجرایــی«، »مطالبه حق وکاله 
غیرمتعارف مستنداً به بند ۸ ماده ۷۶ آیین نامه 
اجرایی«، »عدم رعایت صداقت و کتمان حقیقت 
مستنداً به بند ۳ ماده ۱۲۴ آیین نامه اجرایی« و 
»عدم ثبت قرارداد مالی و حق الوکاله در سامانه 

ثنا مستنداً به بند ۲ ۱۲۲ آیین نامه اجرایی«.
در نهایت وکیل متخلف بــه دلیل خودداری از 
تنظیم وکالتنامه بر اساس توافق در حق الوکاله 
جدید )بیشــتر( و عدم ثبت آن در سامانه ثنا و 
نیز ابطال مابه التفاوت تمبر مالیاتی، به ممنوعیت 

مدت ۲ سال از وکالت کردن محکوم می شود.
عاوه بر اینکه روند پرونده رســیدگی به تخلف 

این وکیل بر اســاس آیین نامــه اجرایی لایحه 
قانونی استقال کانون وکای دادگستری صورت 
گرفته که در چند سال محل اختاف کانون های 
وکا با قوه قضائیه بوده اســت و نشــان دهنده 
پذیــرش ایــن آیین نامه از ســوی کانون های 
وکاســت، ادعای پنهــان کاری درآمد وکا بر 
اساس قرارداد خصوصی بین وکیل و موکل )به 
استناد قانون تجارت( و در ادامه عدم واریز حقوق 
دولتی و مالیات قانونی بر این درآمد، با این رای 

اثبات می شود.
متاســفانه کانون های وکا با ذکر این توضیح 
که مالیات وکا بر اساس وکالتنامه تنظیمی و 
حق الوکاله قانونی اخذ می شود و وکیل ناچار از 
پرداخت مالیات است، فرار مالیاتی عده ای از وکا 

را تکذیب می کنند.
اما طبق آنچه وکیل متخلف خوزســتانی انجام 
داده است، برخی وکا با موکان خود دو قرارداد 
را به امضا می رسانند؛ یک وکالتنامه قانونی که 
در ســامانه ثنا ثبت می شــود و حق و حقوق 
دولت )مالیات( و کانون وکا طبق آن محاسبه 
و دریافت می شود و نیز قرارداد خصوصی که در 
آن وکیل مبلغ توافق شده با موکل را از وی اخذ 
می کنــد که این درآمد اصلی وکیل جایی ثبت 
نمی شود و بنابراین مالیات حقیقی درآمد وکا 
اخذ نمی شود و به این ترتیب فرار مالیاتی وکا 

رخ می دهد.
کانون هــای وکای دادگســتری و نیز اتحادیه 
سراسری کانون های دادگستری ایران )اسکودا( 
 تاکنــون آماری از میــزان فــرار مالیاتی وکا 

ارائه نداده اند.

هشدار سازمان بازرسی کل کشور 
به سازمان حفاظت محیط زیست

محکومیت وکیل خوزستانی 
و اثبات »فرار مالیاتی« وکلای دادگستری

خبر

اعدام مفسدین و اختلاسگران
پاک کردن صورت مسئله است!

ادامه از صفحه اول:
اساساً دو تفسیر، دو برخورد، دو برداشت، 
دو نگاه به یک قانون حتماً آغاز یک فساد 

است.
هشــتم: ماهی را هر وقت از آب بگیریم 
تازه است، دیر و دور شده ولی از همین 
امروز هم می توانیم مشی و شیوه ی خود 
در مواجهه و برخورد با فســاد را تغییر 
بدهیم، خیلی زود به ســراغ نسخه ی: 
اعدامش کنید بررسی لازم نیست!« نرویم، 
عقده گشایی سیاسی نکنیم، انگشت اتهام 
در هوا نچرخانیم و اجازه بدهیم یک بار 
برای همیشه معلوم شود در یک اختلاس 
به این بزرگی، چه عواملی دخیل بوده اند؛ 
ضعف قانون اگر داریــم برطرف کنیم. 
ضعف نظارت اگر دخیل است کمربندهای 
نظارتی را محکم تر ببندیم، رد و نشانه ی 
هر شخص و شخصیت دیده شد به سراغ 
علت ها برویم، نترسیم و تا انتها فقط به یک 
مسئله بیندیشیم: مبارزه ی اصولی با فساد 

بدون سیاست بازی و سیاست زدگی!
دهــم: دولت می گوید؛ قــدم اول را ما 
برداشــتیم، برادرانه به دولت می گوییم: 
قدم دوم را نیز شــما بردارید. قدم دوم 
اعلام اســامی برکنار شده ها، سمت ها و 
مسئولیت ها است. به نظر می رسد این گام 

از گام نخست مهم تر باشد!

دبش با طعم درد
ادامه از صفحه اول:

... همه خدمــات و زحمات صادقانه خادمین 
کشــور به فنا میرود چرا کــه فقدان امنیت 
اقتصادی و مدیریتی باعث هرج و مرج و ترویج 
اختاس و ارتشاء و افتضاحات اقتصادی مشابه 

می گردد.
گرچه ســخنگوی قوه قضائیه منشــاء فساد 
حادث شــده را یک شرکت خصوصی قلمداد 
نموده ولیکن قطعا مدیران دولتی و عمومی از 
دولتهای قبلی و فعلی در این جرم تبهکارانه 
مشــارکت دارند و علی القاعده جرمی با این 
حجــم از اختاس و ارتشــاء و تضییع اموال 
بیت المال مســببین و مرتکبین و معاونین و 
مشــارکین متعددی دارد که نهایتا مزه تاراج 
اموال به غارت رفتــه بیت المال را این حلقه 
فاسد می چشد و عوارض اجتماعی واقتصادی 
وسیاســی وفرهنگــی و بین المللــی آن به 
مردم و حاکمیت خواهد رســید و خسران و 
خســارت های هنگفت آن از جیــب مردم و 

حیثیت حاکمیت پرداخت می گردد.
متاسفانه سال های سال است که مردم و جامعه 
و ارزشهای اجتماعی از حضور این رانت خواران 
و مدیران فاســد رنج میبرد و ســازوکارهای 
پیچیــده نظــام بوروکراتیــک پاســخگوی 
پیشگیری از وقوع اینگونه جرایم سازمان یافته 
نبوده و نیست و هر از گاهی لطمه ای کاری بر 
پیکر اعتماد عمومی وارزش های حکومتی وارد 
می شود که ســال های سال بر پیکر نحیف و 
اعتماد جامعه خودنمایی می کند و لازم است 
بیش از پیش به تدابیر پیشگیرانه بیندیشیم 
والا تعقیب کیفری متهمین و مجرمین بسیار 

هزینه بردارتر از پیشگیری خواهد بود.

وظایف قوه قضائیه
ادامه از صفحه اول:

آنچنــان در امر ایجــاد بهداشــت قضائی و 
پیشگیری از ارتکاب جرائم و تخلفات و دعاوی 
موفق خواهند شــد که از تعداد پرونده ها به 
نحو چشــمگیری کاسته خواهد شد و به یک 
صدم یا یک هزارم کاهش خواهد یافت و آنگاه 
نیاز بــه افزایش عده و عده در قوه قضائیه که 
بار بســیاری بر دوش بودجه عمومی کشــور 
می گذارد نخواهد بود و صرفه جویی اقتصادی 
عظیمــی رخ خواهد داد و امنیــت کافی در 
نظام هــای مالکیت و معامات و مســتندات 
ایجاد خواهد شــد به طوری که مردم و دولت 
احســاس امنیت وآســایش خواهند نمود و 
دیگر اثری از جرائم رســوه خواری و اختاس 
و کاهبرداری و فــروش مال غیر و معامات 
 معارض و پولشــویی و زمین و آب و جنگل و 
دریــا و کوه و آب خواری و تجــاوز به اراضی 
واماک و اموال ملی و دولتی و مردمی بواسطه 
سند سازی نخواهد ماند. اما عاوه بر شروط یاد 
شــده قوه قضائیه باید از دخالت اغیار شامل 
سایر نهادها و اشــخاص دولتی و غیر دولتی 
در انجام وظیفه قانونی انحصاری ســردفتران 
راجع به تنظیم اسناد راجع به اعمال حقوقی 
مردم و دولت شامل عقود و ایقاعات و تعهدات 
جلوگیری نماید. قوه مقننه نیز باید مطابق ماده 
۱۸ قانون دفاتر اســناد رسمی مصوب ۱۳۵۴ 
تنظیم کلیه اســناد را در دفاتر اسناد رسمی 
در کشور اجباری اعام نماید و به حیات سند 
عادی و شهود حرفه ای مطابق آن ماده خاتمه 
دهد و در این صورت دیگر نیاز به وضع قوانین 

جدید نخواهد بود. 
امیدوارم این نوشتار کوتاه مورد توجه ریاست 

قوای سه گانه قرار گیرد. 
* سردفتر اسنادرسمی 106 تهران 
و عضو دفتر حقوقی کانون سردفتران مرکز 
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? بســاط گستری در گرگان؛ تصویری 
که مشاهده می کنید یکشنبه مورخ ۱۲ 
آذر، به شهرستان گرگان سفر کردم، از 
ابتدای محوطه پاسرو شهرستان گرگان، 
بی توجهی  اســتان گلســتان گرفته ام. 
عوامل شــهرداری گرگان باعث شــده 
بساط گســتری میوه فروشان رواج یابد. 
آن ها بــدون پرداخت اجــاره، مالیات و 
عوارض کار می کنند و به کاســبانی که 
اجاره مغازه و مالیات می پردازند، اجحاف 
می کنند. چرا شــهردار گرگان نسبت به 
این گونه تخلفات، بی تفاوت است؟ علی 

- خبرنگار اجتماعی

? تصاویــر و فیلم هایــی از درگیــری 
بین مدیر کل میراث اســتان گلســتان 
با محیط بانان در آشــوراده توسط علی 
این  طالشــی دریافت کــردم، حکایت 
درگیری به شرح زیر گزارش شده است. 
برای دانستن دلایل می توانید کلیپ فوق 

را مشاهده کنید:
مدیــرکل میراث فرهنگی گردشــگری 
گلســتان از محیــط بانــان میانکاله و 
آشــوراده انتظار داشــت در مقابل ورود 
چندین کامیون حاوی مصالح ساختمانی 
برای شــروع کار عمرانی در آشــوراده 
ســکوت کنند. این درگیری در فضای 
مجــازی بازتاب گســترده ای به همراه 
داشت و شــنیدم محیط بانان برای این 

موضوع شکایت کردند. علی از تهران
۱۴۴۵- تلویزیون یا رسانه ملی متأسفانه 
با مخاطبــان خود دچار فاصله بســیار 
زیادی شــده یک گسســت بزرگ بین 
رســانه و مخاطبــان ایجاد شــده. این 
فاصله هــا بیشــتر هم می شــود. چون 
اراده ای برای اصاح روش ها وجود ندارد! 
۱۳۵۰- این نگران کننده اســت که در 
بطن جامعه شــامل اجرای یکســری از 
روش ها باشــیم که مورد پسند بسیاری 
از اقشار جامعه نباشد. روش ها هرچند با 
نیت خوب باشد، اما باید اثرگذاری مثبت 

داشته باشد نه برعکس. 
۱۴۰۵- چــرا مــدارک تحصیلی برخی 
آقایان مســئول یا نماینــده مجلس در 
کمیســیون ها با نــوع فعالیــت آنان و 
کمیســیون هایی که در آن مشــغولند 
متفاوت است؟ کسی که میکروبیولوژی 
خوانــده در کمیســیون اقتصادی چه 

می کند؟ 
۱۴۱۰- حادثــه واژگونی و آتش گرفتن 
مینی بــوس حامــل دانش آمــوزان در 
سیســتان و بلوچســتان یکی از حوادث 
دردناکی بود که متأسفانه بارها تکرار شده! 
۱۳۲۱- چرا برخی مقامات دولت قبلی با 
دولت فعلی آنقدر با هم کل کل می کنند 
توئیت برعلیه هم می زنند مدام از پشت 
پرده برخی مسائل به هم کنایه می زنند؟ 
۱۲۴۵- نمی دانیــم چــه در صــورت 
آقای  تائیدصاحیــت  یــا  ردصاحیت 
روحانی برای انتخابات خبرگان رهبری 

چه واکنشی از ایشان خواهیم دید؟! 
۱۲۵۶- برخی رسانه های غربی مدعی اند 
ایــران برنامه های هســته ای خــود را 
توســعه داده و همکاری با آژانس را هم 
کاهــش داده. گزارش های رئیس آژانس 
بین المللی هم در مورد فعالیت های ایران 

شیطنت آمیز است. 
۱۳۰۵- رئیس جمهــور آمریــکا مدعی 
اســت حماس به اســرائیل حمله کرد 
چون مخالف عادی سازی روابط ریاض و 
تل آویو بود. اما ما در حال همکاری برای 
به رسمیت شناختن اسرائیل هستیم. در 
واقع آمریکا می خواهد ساز خود را بزند! 

۱۲۱۰- افزایــش حقــوق ۱۸ یــا ۲۰ 
درصــدی در قیــاس با تــورم فعلی به 
درد مردم نمی خورد. این سیاســت های 

قطره چکانی فایده ندارد. 
۱۲۲۱- آقــای زاکانــی شــهردار تهران 
می گویند در حوزه های اقتصادی و غیره 
دســت برتر در منطقه را داریم. ایشــان 
مشــخص کنند در چه حوزه هایی برتر 

هستیم؟ 
صندوق هــای  در  بحــران   -۱۲۳۵
بازنشستگی را داریم هزینه های سنگین 
و درآمدهای ناکافی هم داریم که همگی 

برای قشر ضعیف بحران ساز هستند. 
پیام های مردمی در صفحات 7-2
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معاون اول رئیس جمهور:

نقشه راه همکاری های بین تهران - مسقط هرچه سریع تر تهیه شود

پاسخ آموزش و پرورش به دو گزارش آفتاب یزد



حکایت کمبود مرغ 
رئیس جهــاد کشــاورزی آذربایجان غربی 
گفت: کمبود مــرغ نداریم، مــردم بیش از 
نیازشــان می خرنــد... بــه رئیــس جهاد 
کشــاورزی آذربایجــان باید صــد آفرین و 
سیصد آفرین گفت که با هوش سرشار خود 
و به ســرعت برق و باد درد و مرض جامعه 
و مــردم را تشــخیص می دهــد و اگر لازم 
 بداند برای درمان آن نســخه هم می پیچد... 
در اسرع وقت باید برایشان اسفند دود کرد 
که خدای ناکرده نظر بد خواه حســودان و 
خناسان بر قامت رعنای ایشان اثر نکند. باور 
بفرماییــد حق تمام و کمال به جانب رئیس 
جهاد آذربایجان است و تمام گرفتاری های 
ما زیر ســر همین مردم ماســت. اصلًا چه 
معنــا دارد که مردم این همــه مرغ بخرند. 
حالا درســته که با تلاش و همت مسئولان 
و از جملــه همین رئیــس فرهیخته جهاد 
کشاورزی آذربایجان همه نعمات زندگی از 
شیر مرغ گرفته تا جون آدمیزاد آنهم به وفور 
و فت و فراوان و خیلی هم ارزان برای مردم 
فراهم شده است، ولی این وفوریت و ارزانی 
نباید باعث شــود مردم در خرید این نعمات 
حرص به خرج دهند... البته بعید هم نیست 
که مردم آذربایجان کاســه ای زیر نیم کاسه 
داشــته باشند. کســی چه می داند شاید با 
این مرغ فــراوان و ارزان، تجارتی، قاچاقی، 
زد و بنــدی، مافیایی، چیزی با آن ســوی 
مرز راه انداخته باشــند، والا خرید بیش از 
حد نیاز مرغ با هیچ حســاب و کتابی جور 
در نمی آیــد... خدای را شــاکریم که چنین 
مســئولان فهیم و با درایــت و آینده نگری 
نظیر همین رئیس جهاد کشاورزی داریم که 
با تیزهوشی، و به موقع علت اصلی مشکلات 
جامعه را کشف و بانیان آن را رسوای خاص 

و عام می نماید...
حمزه رضایی

طنز

آفتاب یزد - گروه شــبکه: به تازگی تصاویــری از جوانانی در 
اصفهان که حلزون های اســباب بازی را با نخــی همچون حیوان 
دست آموز خانگی به دنبال خود می کشند در شبکه های اجتماعی 
پربازدید شــده اســت. هنوز علت این پدیده مشخص نیست اما 
برخی آن را ســرگرمی و برخــی آن را نوعی واکنش به ممنوعیت 
 سگ گردانی عنوان می کنند. اما ماجرای این حلزون نخ کش چیست؟ 
به گزارش ایرنا، برخی از شــبکه های اجتماعی فارسی زبان خارج 
کشــور و نیز برخی از ســایت ها و پیج های داخلــی تصاویری از 
دست گرفتن یک نوع اسباب بازی توسط تعدادی نوجوان را تبدیل 
به سوژه روز کردند و گمانه زنی های مختلفی راجع به این تصاویر در 
حال انتشار است که در برخی از اماکنی همچون چهارباغ اصفهان 
خریداران زیادی از گروه های سنی مختلفی را مشاهده می کنید که 
این وسیله بازی را خریداری کرده و همراه خود می برند. اما حلزون 
نخ کش توربو یک اسباب بازی مهیجی برای کودکان نوپاست که 
کودک را به راه رفتن ترغیب می کند. این حلزون ســاخته شــده 
از مواد پلاستیکی ســازگار با محیط زیست است و برای کودکان 
ایمن و سرگرم کننده هم هست. اسباب بازی حلزون توربو متحرک 
است و کودکان می توانند با کشیدن بند این حلزون زیبا و متحرک 
لحظات شاد و مفرحی داشته باشند؛ این اسباب بازی جالب با پیچ 
و خــم دادن بدن و خزیــدن روی زمین لحظات هیجان انگیزی را 
برای کودکان کم سن و سال به ارمغان می آورد. شاید نخستین بار 
این اسباب بازی در تابســتان جاری در دست مسافران و کودکان 
در اصفهان دیده شــد، چندی نگذشــت که جولان کِرم گونه این 
اســباب بازی با حرکت های پر پیچ و خــم برای اصفهانی ها جذاب 
شد و برخی از فروشندگان نیز از این تقاضا استفاده و به عنوان یک 
اسباب بازی جدید در کنار سایر اسباب بازی های خود این محصول 

را اضافه کردند.

< حلزون نخ کش توربو اسباب بازی ارزان است
میــدان امام )ره(، چهارباغ و برخی از امکان گردشــگری همچون 
باغ پرندگان ناژوان از جمله محل هایی هستند که این اسباب بازی 
به فروش می رســد و این وســیله بازی در دســت برخی کودکان 
مشــاهده می شــود. جذابیت حرکتی، قیمت مناســب، رنگی و 
مقاوم بودن این اســباب بازی از جمله مهمترین دلایلی است که 
اسباب بازی فروشی ها، خرازی ها و حتی برخی از سوپرمارکت ها این 
محصول را آورده و حتی برای سوغات و هدیه به مشتری های خود 
پیشنهاد می دهند. اما اواخر هفته گذشته بود که برخی از شبکه های 
اجتماعی تصاویری از نوجوانان حلزون به دست را در صفحات خود 
منتشــر کردند که با واکنش بازدید کنندگان مواجه شد، برخی با 
گمانه زنی هایی مانند اعتراض نمادین به ممنوعیت ســگ گردانی 
به تفســیر عکس های منتشر شــده پرداختند، عده ای این وسیله 
بازی را نوعی مُد و یک اســباب بازی تفریحی و شوخی نوجوانان و 
جوانان عنوان کردند و برخی دیگر هم این اسباب بازی را برگرفته 
از شخصیت کارتونی »گَری« در پویانمایی باب اسفنجی که حیوان 

خانگی باب اسفنجی است و نمی تواند صحبت کند، می دانند.

< اصفهان پویشی برای ممنوعیت سگ گردانی نداشته است
اما نکته ماجرا اینجاســت که موضوع سگ گردانی و ممنوعیت آن 
نه تنها در اصفهان چندان فراگیر نیســت و هیچ طرح و برنامه ای 
راجع به موضوع ســگ گردانی و ممنوعیت آن در اماکن عمومی از 
مقام مسئولی منتشر نشده که اعتراض مدنی به دنبال داشته باشد 
و شاید طرح این موضوع به یک شوخی یا شیطنت رسانه ای برای 
برخی از شــبکه های فارسی زبان بیشتر شبیه باشد تا دنبال کننده 
)فالوور( بیشــتری را به خود جذب کنــد و یا حتی می تواند نحوه 
بازاریابی یک ســازنده اسباب بازی برای تبلیغ و خرید این وسیله 
بازی باشــد تا به این وســیله کســب درآمد کند. حسن ثقفیان 
جامعه شناس و استاد دانشگاه در این خصوص گفت: به تازگی این 
وســیله را دست گروه های ســنی مختلف به خصوص در چهارباغ 
دیده ام و به نظرم این مدل رفتارها یک »هوس اجتماعی« اســت 
و یک مدت کوتاه فراگیر و ســپس تمام می شود. وی افزود: آنچه 
در مورد این اســباب بازی دیده می شود یک تنوع است و نمی توان 
گفت این وسیله بازی جنبه سیاسی دارد و یا نمادی از اعتراض به 
ماجرای سگ گردانی باشد. این جامعه شناس گفت: پیش از این هم 
در فضای مجازی و شــبکه های اجتماعی تکیه کلام، موسیقی و یا 
کلمه ای بر ســر زبان ها افتاده، مد شده و سپس بعد از مدتی هم از 
ســر مردم افتاده و به فراموشی سپرده یا جذابیت خود را از دست 
داده اســت. وی ادامه داد: این هوس های جمعی و هیســتریک از 
خصوصیات فضای مجازی و شــبکه های اجتماعی است که برخی 
از مواقع مورد سوء استفاده هم قرار می گیرد و فضای مجازی تاثیر 
خود را می گذارد. این اســتاد دانشــگاه بیان داشت: باید تفریحات 
نوجوانان و جوانان خود را زیادتر کنیم و از محدودیت ها کم کنیم 

زیرا منشاء اینگونه رفتارها ناشی از برخی محدودیت هاست.

آفتاب یزد-گروه شــبکه: امیرحسین مقصودلو معروف به 
تتلو )متولد ۱۳۶۶( در مرز بازرگان توســط پلیس ترکیه به 
مسئولان ایرانی تحویل داده شــد. امیرحسین مقصودلو 
ملقب به تتلو که چند سال اخیر در استانبول ترکیه زندگی 
می کرد توسط پلیس ترکیه در مرز بازرگان تحویل ایران و 
با دستور قضائی بازداشت شــد. لحظاتی پس از بازداشت، 
مقام قضائی در استان آذربایجان غربی در خصوص تحقیق 
از اتهامات انتسابی، متهم را تفهیم اتهام و در جهت تکمیل 
تحقیقات تحویل ضابط قضائی داد. خبرگزاری قوه قضائیه 
)میزان( نوشت: شــکات خصوصی این خواننده غیرمجاز 
شکایت های متعددی در دستگاه قضائی علیه وی ثبت کرده 
بودند. مهم ترین شــکات این فرد نوجوانان زیر ۱۸ سال و 

خانواده هایشان هستند.
یکــی از مهم ترین اقدامات تتلو که گفته می شــود باعث 
گســترش فساد شــده فراخوان این خواننده برای حضور 
نوجوانان زیر ۱۸ سال در محل زندگی اش در استانبول بوده 
است. افرادی ادعا کرده اند که دختران جوان و نوجوانی در 
منزل این خواننده مورد آزار و اذیت قرار گرفته اند. پیش از 

این نیز، روایت ها و فیلم هایی از آزار جنســی امیر تتلو در 
فضای مجازی منتشر شــده است. سحر قریشی هم اخیرا 
در کانال یوتیوب خود مدعی شــده که بخشی از تتوهایی 
را که روی بــدن دارد، در ویلای تتلو زده اســت، آن هم 
تحت شــکنجه، کتک و در شرایط نامساعد روحی و روانی. 
تتلو اخیرا به فرودگاه رفته بود و قصد داشــت تا به ایران 
ســفر کند؛ درباره اینکه او چرا با وجود پرونده سنگینش، 
به دنبال بازگشــت به ایران بوده، گمانه زنی های متعددی 
از جمله تعقیب قضائی شــاکیانش در ترکیه و بدهی اش به 
کنسرت گذاران مطرح شده است. امیر تتلو پیش از این به ده 
سال حبس و ۷۳ ضربه شلاق محکوم شده بود که پنج سال 

از این ده سال، حبس تعلیقی است.
حال سوالی که مطرح اســت، این است که چه مجازاتی در 
انتظار تتلو است. در این باره یک کارشناس صدا و سیما گفته 
است: »تتلو طیف وسیعی از پرونده ها را با عناوین مختلف 
دارد که باید مورد بررسی قرار گیرد اما شدیدترین مجازات 
او ممکن اســت در رابطه با فساد فی الارض باشد که اعدام 

است«.

بازتاب بازداشت امیرحسین مقصودلو

حکم تتلو چیست؟
رئیسی:

در موضوع فساد در واردات چای،
خود دولت شناسایی، پیگیری
و دست اندرکاران را عزل کرد

رئیس جمهــور با بیان اینکه زیــاده خواهی، 
سوداگری و فســاد، موانع قابل توجهی است 
که پیش روی ماست، گفت: در دستگاه قضائی 
هم که بودم اعلام کردم که افراد ســوداگر در 
عرصه های مختلف به دنبال این هستند که با 
فساد جیب خود را پر کنند و این موضوع حتی 
در زمان جنگ هم وجود داشت. از روز اول در 
 دولت اعلام کردیم که حتما سر اژدهای هفت سر
 فساد را قطع خواهیم کرد و اجازه نخواهیم داد

فســاد در هیچ جایی از کشور لانه کند. هرجا 
که من فســاد ببینم و دولتمــردان ما در هر 
جایی از ادارات و ســازمان ها فســاد را ببینند 
موظــف به برخورد با آن هســتند. به گزارش 
ایرنا، وی اظهار داشــت: در ایام انتخابات وعده 
دادم که رئیس دولت باید اولین مدعی فســاد 
در کشور باشد و این در دولت سیزدهم محقق 
شد. تمام کسانی که به نام دولت کار می کنند 
باید نســبت به فساد حساسیت داشته باشند. 
در گزارش اخیر فساد در واردات چای، نخست 
دولت پیشقدم شد و شناسایی و پیگیری کرد 
و دست اندرکاران را عزل و پرونده را به دست 

دستگاه قضا سپرد.

۲۰۰۰ تقاضا برای کار کردن 
در اداره پست عجیب

افرادی از سراسر دنیا به دنبال مشاغلی هستند 
کــه در دور و دنج ترین نقاط دنیا، مانند قطب 
جنوب، باشد. »اداره پست پنگوئن« که در بندر 
لاکروی )Lockroy( و جزیره گودیر در قطب 
جنوب قرار دارد، ساختمان ۸۰ساله بریتانیایی 
است که هر سال ۴ نفر مسئول مراقبت از آن 
هســتند. به گزارش خبرآنلاین، جزیره گودیر 
به اندازه یک زمین فوتبال وسعت دارد، اما محل 
زندگــی صدها پنگوئن اســت و مرکز »حفظ 
میراث جنوبــگان« بریتانیا با تاســیس اداره 
پست کوچکی در این جزیره از این پنگوئن ها 
مراقبت می کند. این مرکز هر ســال ۴ نفر را 
استخدام می کند که آن ها باید از )نوامبر( آبان 
تا )مارس( اســفند به این جزیره رفته و مرتب 
تعداد پنگوئن ها را بشمارند. آن ها همچنین باید 
اطلاعات مربوط به شرایط زیست محیطی این 
جزیــره را رصد کرده و گزارش دهند. به گفته 
مدیر این مرکز، »زندگی در این جزیره بسیار 
سخت اســت و هرکس که به این اداره پست 
کوچک برای کار می رود بایــد روزانه حداقل 
۱۲ ســاعت کار کند و وقتی برای اســتراحت 
ندارد و جالب اینکه هر ســال بیش از ۲۰۰۰ 
نفر، فرم درخواست این شغل را برایمان ارسال 
می کنند.« افرادی که به این پستخانه فرستاده 
می شوند باید بدن ورزشکار و متناسب داشته 
و در برابر ســختی کار و سرمای شدید قطب 

جنوب تحمل بالایی داشته باشند.

یک کارشناس فوتبال: 
مقابل عربستانی ها فاجعه بودیم!

یک کارشناس فوتبال می گوید کیفیت مدافعان 
میانی ســپاهان خوب نیست و با این مدافعان 
هیچ شانسی در آسیا ندارند. سپاهان در آخرین 
هفته از مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا در 
خانه الاتحاد به مصــاف این تیم رفت که این 
دیدار با برتری ۲ بر یک نماینده عربســتان به 
پایان رســید. سپاهان با وجود شکست، با ۱۰ 

امتیاز به مرحله بعد راه یافت.
احمد جمشیدیان در گفت وگو با ایسنا درباره 
صعود ســپاهان با وجود شکســت این تیم از 
الاتحاد اظهار کرد: سپاهان بازی آبرومندانه و 
قابل قبولی مقابل الاتحاد انجام داد. آن ها شاید 
خودشــان را باور نداشــتند اما کیفیت خوبی 

نشان دادند.
متــر و معیار و ارزش و عیــار یک تیم مقابل 
تیم های عربستانی مشخص می شود و به نظرم 
عیار سپاهان هم مشخص شد. ما تاکنون مقابل 
عربستانی ها فاجعه بودیم و از ۱۸ امتیاز ممکن 

فقط یک امتیاز کسب کردیم.
او ادامه داد: با ایــن حال بازی با الاتحاد برای 
سپاهان مفید بود و در مجموع عملکرد خوبی 
در گروه داشتند. پرسپولیس هم شایسته صعود 
بود اما به هر حال باید به عنوان نماینده ایران 

به سپاهان احترام گذاشت.
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سینه از آتش دل، در غم جانانه بسوخت حافظ نامه 
آتشی بود در این خانه که کاشانه بسوخت

تفســیر: حافظ این شــعر را برای باخت پرسپولیس به تیم الدحیل 
سروده! وی معتقد است دل و جگر هواداران با این نتیجه آن هم در 

خانه، بدجور سوخت! 

فردی با اســتفاده از دستگاه فلزیاب یک سکه 
طلای بیزانسی را در نروژ کشف کرد. به گزارش 
ایسنا، فردی که در کوهستان های جنوب نروژ 

مشغول کاوش بود، یک سکه طلا به قدمت ۱۰۰۰ سال منقش به 
چهره مسیح را کشــف کرد. این نوع سکه کوچک نخستین بار در 
ســال ۹۶۰ میلادی تولید شــد. در یک سمت سکه تصویر مسیح 
درحالی که انجیل در دســت دارد، دیده می شود و در سمت دیگر 
تصویری از »باســیل دوم« و »کنستانتین هفتم«، دو برادر که بر 
امپراتوری بیزانس حکومت کردند، نقش بســته است. بخش غربی 
امپراتوری روم در سال ۴۷۶ میلادی سقوط کرد، این درحالی است 
که امپراتوری بیزانس یا امپراتوری روم شرقی تا ۱۰۰۰ سال دیگر 

پابرجا ماند. باستان شناسان با توجه به سه خطی که دور سکه ایجاد 
شده است، معتقدند این ســکه در حوالی ۹۷۷ میلادی تا ۱۰۲۵ 
میلادی، یعنی در دوران حکومت »باســیل دوم« و »کنستانتین 
هفتم« ضرب شده است. روی این سکه همچنین دو عبارت وجود 
دارد که یکی از آن ها به لاتین و به معنای »عیســی مسیح، پادشاه 
کســانی که حکومت می کنند« و دیگری بــه یونانی و به معنای 
»باسیل و کنستانتین، امپراتوران روم« است. البته محققان هنوز به 
این نتیجه نرسیده اند که این سکه چطور از کوهستان سر درآورده 

است، با این حال این فرضیه را مطرح کرده اند 
که شــاید این سکه به »هارالد هاردرادا« تعلق 
داشــته باشــد که در فاصله ۱۰۴۵ تا ۱۰۶۶ 
میلادی پادشــاه نروژ بــود. »هارالد هاردرادا« که بــا نام »هارالد 
ســوم« نیز شناخته می شــود، پیش از اینکه به تاج و تخت برسد 
به عنوان محافظ امپراتــور بیزانس فعالیت می کرد. همچنین این 
احتمال وجود دارد که از این ســکه به عنــوان هدیه برای ازدواج 
»هارالد ســوم« با دختر شاهزاده »یاروسلاو« از »کی یف« استفاده 
شده باشد. باستان شناسان قصد دارند در سال ۲۰۲۴ به محوطه ای 
از کوهســتانی که این سکه تاریخی در آن کشف شده بازگردند و 

کاوش های بیشتری انجام دهند.

رئیس شــورای شهر مشهد ازبرگزاری جلسه ای برای بررسی اتفاق 
اخیر متروی این شــهر خبــر داد. به گزارش اکوایــران، ماجرا از 
استوری دبیر روزنامه خراسان شروع شد. تصویری که نشان می داد 
مشخصات مسافران متروی مشــهد روی مانیتور منتشر می شود. 
اتفاقی که واکنش دســتیار رئیس جمهور را در پیگیری حقوق و 
آزادی اجتماعی هم به دنبال داشــت. ســکینه سادات پاد نمایش 
چهره شهروندان در فرودگاه، برخی ایستگاه های مترو و راه آهن در 
مشهد را مصداق نقض حقوق شهروندی دانست و گفت: این اقدام 
کرامت انســانی و حریم خصوصی را نقض می کند و در واقع ناقض 
اصول ۲ و ۲۵ قانون اساسی است. دستیار رئیس جمهور در پیگیری 
حقوق و آزادی اجتماعی با فراقانونی خواندن این اقدام تاکید کرده 
هیــچ فرد و مقامی حق ندارد با هر بهانه ای به حقوق شــهروندان 

تعرض کند و اقدام و رفتار فراقانونی داشته باشد.
حسن موحدیان رئیس شورای شهر مشهد هم گفت که قرار است 
در جلســه ای این موضوع پیگیری شود. این اتفاق در مشهد سابقه 
نداشته و در جلسه ای که برگزار می شود، مورد بررسی قرار می گیرد. 
شهردار مشهد هم می گوید این موضوع را باید از فرمانداری پیگیری 
کنیم. اما روزنامه خراسان در گزارشی از توقف چهره زنی در برخی 
از ایســتگاه های مترو خبر داده اســت. در این گزارش آمده است: 
دوربین هایی در گیت های ورودی نصب شده و مانیتورهایی که در 
منظر عمومی چهره افراد ورودی به ایســتگاه را به صورت تفکیک 
شده و با انتشــار برخی اطلاعات شخصی از جمله سن، جنسیت، 
احساســات و... نمایش می داد و موجب نگرانی شهروندان و افکار 
عمومی شــد و البته واکنش دستیار رئیس جمهور را هم به دنبال 
داشت؛ هر چند که پیگیری های ما نشان می دهد که در اقدامی قابل 
تحســین این کار غلط یعنی چهره زنی شهروندان که به تشویش 
اذهان عمومی انجامیده بود، متوقف شد. مجید نژادحسین رئیس 
کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای شهر به این روزنامه گفته 
است: ببینید بد منتقل شده است، اطلاعات شخصی مردم نیست. 

این نرم افزارِ هوش مصنوعی است. همه افرادی که رد می شوند، حتی 
من و شما هم که رد شویم عکسمان را می گیرد و نرم افزار تشخیص 
می دهد این شــخصی که رد می شود، مرد یا زن است. نژادحسین 
در پاســخ به این ســوال که هدف از نصب مانیتورها چیست؟ هم 
گفته اســت: در ۵ ایستگاه مترو و همچنین در فرودگاه و پایانه نیز 
هست. کلیاتش را پرسیده ام، اما جزئیاتش را بهتر است از زبان خود 
دوستانی که هماهنگ کرده اند بپرسید که با چه رویکردی است. این 
عضو شورای شهر مشهد می گوید از کلیت کار اطلاع داشته است. به 
گفته او یک تا یک ماه و نیم پیش من در جریان کلیت موضوع بودم 
که در ابتدای کار از پایانه شــروع شد. حالا یک تصمیم گرفتند که 
در ایستگاه هایی که تلاقی دو خط هست مثل پارک ملت، هفت تیر، 
غدیر و شریعتی نیز قرار بگیرد، اما مجوزی از شورا در این خصوص 
نگرفته اند. وقتی این موضوع رسانه ای شد، اعضای شورا با هم درباره 
آن صحبت می کردیم و کســی از اعضای شورا اطلاع نداشت. حالا 
من از کلیتش اطلاع داشتم، اما این که از شورا مجوز بگیرند، خیر. 
موسی الرضا حاجی بگلو، سخنگوی شورای شهر مشهد هم به روزنامه 
پیام ما گفته این اتفاق »ســهوی« اســت و قرار نیست این اتفاق 
به رویه تبدیل شــود، چراکه نقض حقوق شهروندی است و ما نه 

اجازه ی این اقدام را داریم و نه از ســوی قانونگذار چنین دستوری 
برای ما صادر شــده است. به گفته او اشکالی در شبکه های فناوری 
مترو پیش آمده بوده که این تصاویر سهوی منتشر شده است، این 
دوربین ها پیرو هوشمندســازی شهر و در راستای پدافند غیرعامل 
نصب شده و هدفش شناســایی دشمنان نظام است که هر لحظه 
به دنبال ضربه زدن به ما هستند. همچنین، در پی رخ دادن عملیات 
تروریســتی در برخی شهرهای کشور، واجب بود که این دوربین ها 
نصب شود. بااین حال انتشار این تصاویر عمدی نبود و به طور سهوی 
رخ داده و ما از ارگان مســئول پیگیری کرده ایم و خواستار ارائه ی 
توضیحات شده ایم. پس از حواشی ایجاد شده سرانجام مدیر روابط 
عمومی فرمانداری مشهد از توقف نمایش چهره و برخی اطلاعات 
افــراد در تلویزیون ها خبر داد. مهدی تناکــی گفت این تلویزیون 
همچنان در جای خود فعال است، اما اطلاعاتی که در کنار تصاویر 
هوش مصنوعی منتشر می شد، متوقف شده است. او با بیان این که 
مانیتور سالن مترو در حال حاضر صرفا تصاویر دوربین مدار بسته 
را نشــان می دهد گفت: برخی کاربران ادعا کردند که در تلویزیون 
قطار شهری اطلاعات خصوصی افراد منتشر شده است درحالی که 
در کنار تصاویر چهره افراد، صرفا اطلاعاتی مانند جنســیت و سن 
آنان منتشر شده است و این گونه نبوده که حتی نام کسی منتشر 
شــود. به ادعای برخی افراد، در بعضی موارد، حتی ســن افراد به 
اشــتباه به نمایش در آمده است. چون تصاویر و سن افراد از طریق 
هوش مصنوعی بر روی تلویزیون به نمایش درآمده است. ابتدا قرار 
بوده صرفا تصویر افراد روی تلویزیون پخش شود، اما اپراتور، برخی 
موارد دیگر را به آن افزوده اســت که این فرایند متوقف شده است. 
مدیر روابط عمومی فرمانداری مشهد گفت: موضوع انتشار تصاویر 
افراد از حدود یک ســال پیش در فــرودگاه و راه آهن بوده و عینا 
همین روند ادامه داشته است. در عین حال با برخی حواشی، انتشار 
تصاویر متوقف شده و تصاویر زنده دوربین های مداربسته همچنان 

پخش می شود.

موضــوع باخت پرســپولیس به الدحیل 
قطــر در تهــران آن هم با وجــود موج 
مواجی از تماشــاگران پرشــور و پر ذوق 
که انتظار پیروزی و صعود داشتند تراژی 
غمباری رقم زد. در اســتادیومی که قرار 
بود جنگ گلادیاتورهای ما و الدحیلی ها 
به نفع ما تمام شــود و مــا زنده بمانیم! 
نتیجه چیز دیگر شــد در لیگ قهرمانان 
زنده نماندیم! یک جورهایی یاد باخت به 
قطری ها در مقدماتی جام جهانی افتادیم. 
ناگهان اســتادیم و جو پر شور و مشتاق، 
 آخر بازی تبدیل شــد بــه جو پر غصه و 
پر دشنام. آسمان آزادی آکنده از پرتاب 
 بطری و ناسزا و شعارهای غضبناکانه بود. 
مردم و هوادارانــی که آمده بودند بعد از 
بازی ازیحیی یک بت بسازند آخر بازی و 
نتیجه عجیب باعث شد بت یحیی بشکند! 
۹۰دقیقه کافی بود تا شعارهای حمایتی 
طرفداران به شــعارهای ضد سرمربی و 
مدیر عامل تبدیل شود. درودهایی که به 
»حیا کن رها کن« تبدیل شــدند. حتی 
فریاد های »بی غیرت« هــم طنین انداز 
شــده بود. بطری های آبی که به علامت 
اعتراض از آسمان چون سنگ های ابابیل 
بر سر لشــکر یحیی پرتاب شدند. چون 
امیــد و روحیه مردم بــه این نتیجه گره 
خورده بود. همانطور که معیشــت ما به 
برجام و تحریم ها گره خورد و گشایشــی 
انجام نشد امید مردم هم به نتایج فوتبالی 
گره خورد و گشایشی نشد! ضدحال های 
تکراری و زنجیره ای دســت از ســرما بر 
نمی دارند. چه خــوب گفت کافکا: »دنیا 
آزاد است چهره خود را به تو نشان دهد« 
امروز دنیای فوتبال آسیا چهره جدیدی از 
خود نشان میدهد، حتی پوست انداخته 
و ما نه این چهره را خوب می بینیم نه از 
پیله های قدیمی و تاریخ مصرف گذشته 
بیرون می آییم. ما دوســت نداریم پروانه 

شویم. پرواز را دوست نداریم!
مــا زمانی باختیــم که ســرمایه گذاری 
عرب هــا را در فوتبال ندیدیــم. واردات 
ســتارگان را در آســمان لیگ های آن ها 
ندیدیم کهکشانی شدن آن ها را ندیدیم 
رنگین کمان زیبایی که در آسمان فوتبال 
عرب ها شکل گرفته را ندیدیم. زمانی ما 
غول آسیا بودیم، دیگر نیستیم، خداحافظ 
غول آســیا! دریغا که آماده جشن صعود 
بودیــم ولی عــزای ســقوط گرفتیم! ما 
همه رقــم باختیم، زیر خــط فقر رفتن 
 یعنی زندگی را باختیــم فقط فوتبال را 

نباختیم!

خبرچین

زندگی را باختیم 
فوتبال هم باختیم

 امیر حسین ذاکری 

ماجرای »حلزون نخ کش« در اصفهان چیست؟

جلسه ویژه درخصوص چهره زنی در مترو مشهد

کشف سکه عتیقه با فلزیاب
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 پلیس 

عضو کمیسیون اجتماعی:
باید افزایش نزدیک  به تورم را 

برای جامعه کارگری
 درنظر بگیریم

نماینده مردم اهواز در مجلس خاطرنش��ان 
ک��رد: افزایش م��زد کارگ��ران باید ملموس 
باش��د و بخش��ی از مش��کلات معیش��تی 
جامعه ی کارگری را حل کند. اگر در س��ال 
گذش��ته بهانه ای برای ع��دم افزایش حقوق 
وجود داش��ت، این بهانه امسال دیگر وجود 
ندارد.س��یدکریم حس��ینی عضو کمیسیون 
اجتماع��ی مجل��س ش��ورای اس��لامی در 
گفتگو با ایلنا، در پاس��خ به این س��وال که 
»با توجه به اینکه در س��ال گذشته با وعده 
مهار تورم ه��م حقوق ها افزایش مناس��بی 
نداش��ت، فکر می کنید ب��رای افزایش مزد 
س��ال آینده کارگران چه تصمیمی می تواند 
بهتر باش��د؟«، گفت: در دو س��ال گذش��ته 
یک س��ال افزایش خوبی داش��تیم و س��ال 
بع��د عدد کمتری در نظ��ر گرفتند که هیچ 
تناس��بی با عدد تورمی کشور نداشت به هر 
حال اگر در سال گذشته بهانه ای برای عدم 
افزایش مزد وجود داش��ت، این بهانه امسال 
دیگر وجود ندارد. وی تاکید کرد: امس��ال با 
توجه به بالا رفتن نرخ تورم و کاهش قدرت 
خرید کارگران باید برای افزایش دس��تمزد 
یک عدد قابل توجهی در نظر گرفته ش��ود. 
نماینده مردم اهواز در مجلس خاطرنش��ان 
ک��رد: در کن��ار این ه��ا اعط��ای کالابرگ و 
کمک های معیش��تی می تواند موثر باش��د. 
اما افزایش مزد کارگران باید ملموس باش��د 
و بخش��ی از مشکلات معیش��تی جامعه ی 
کارگری را حل کند. حس��ینی با اش��اره به 
افزایش حقوق نامناس��ب پیش��نهادی برای 
کارمندان، گفت: مشخص شد که دولت در 
لایحه بودجه نرخ افزایش حقوق سال آینده 
ب��رای کارمندان را ۱۸  درصد درنظر گرفته 
اس��ت که عدد بسیار نامناس��ب و غیرقابل 
قبولی اس��ت و نمی تواند در معیشت مردم 
و س��فره ی کارکنان دولت تاثیرگذار باشد؛ 
در نتیجه قطعا اگر بخواهند افزایش حقوق 
را بر اس��اس این عدد داشته باشند، آسیب 
جدی به وضعیت معیشتی مردم خواهد بود.

وی ادامه داد: بنابراین مجبوریم افزایش مزد 
قابل توجه و هرچه نزدیک تر به عدد تورمی 
را برای جامع��ه کارگری درنظر گرفته و در 
کنار آن تلاش کنیم با کمک های معیشتی 
و اعط��ای کالاب��رگ الکترونیک ب��ه بهبود 

وضعیت معیشت کارگران کمک کنیم.

 دولت بدهی هایش
 به سازمان تامین اجتماعی را 

پرداخت کند
بس��یاری از م��ردم کم درآمد جامعه، اقش��ار 
حقوق بگیر و به ویژه بازنشس��تگان زیر خط 
فقر ق��رار دارن��د و برخی ها به دلی��ل پایین 
بودن حقوق، مجبورند لوازم خانگی وس��ایل 
ضروری ش��ان را به طور اقساطی تهیه کنند، 
از ای��ن رو ضعف های مدیریتی باعث ش��ده با 
گذش��ت مدت ها از موضوع همسان س��ازی و 
پرداخ��ت مابه التفاوت حقوق بازنشس��تگان 
تامین اجتماعی علیرغم وعده های مسئولان 
هنوز این موضوع تحقق نیافته و مسئله دیگر 
که ای��ن روزها برخی ها در م��ورد بی تعهدی 
دولت نسبت به دلیل بی توجهی به تعهداتش 
به س��ازمان تأمین اجتماعی اس��ت و برخی 
از م��ردم و کارشناس��ان می گوین��د: دول��ت 
سالهاس��ت به عنوان بزرگترین بدهکار تامین 
اجتماعی شناخته شده و این بدهی ها اینگونه 
ایجاد ش��ده اند: دولت متعهد است حق بیمه 
کارگاهه��ای زی��ر ۵ نفر را که تعدادش��ان ۱ 
میلیون ۳۰۰ ه��زار نفر بود را پرداخت نکرده 
اس��ت یا این که حق بیم��ه کارمندان دولتی 
که به تأمین اجتماعی آورده ش��ده اند، هنوز 
پرداخت نشده است و شنیده شده حق بیمه 
کارگ��ران و کارمندان ش��رکت های دولتی از 
جمله ش��رکت های مخاب��رات، برق که دولت 
باید به تامین اجتماعی پرداخت کند، پرداخت 
نمی کند. کارخانه های س��ودده ک��ه دولت از 
تامی��ن اجتماعی با قیمت پایی��ن خریداری 
ک��رده، تاکنون پ��ول آن ها را ب��ه طور کامل 
پرداخت نکرده اس��ت از جمله کارخانه تولید 
سانتریفیوژ تسا در شهرهای کرج و اشترجان 
اصفهان و شهرهای دیگر و موضوع دیگر این 
که در زم��ان کرونا هزینه درمان بیماران غیر 
تأمین اجتماعی بس��تری در بیمارستان های 
تامین اجتماعی، پرداخت نشده است. بدهی 
وزارت بهداش��ت ب��ه تامی��ن اجتماع��ی در 
پرداخت س��رانه درمان بیمه ش��دگان تامین 
اجتماعی)طرح تحول بیمه سلامت( و خرید 
۲۹ بیمارس��تان از تامین اجتماعی که مبلغ 
توافق ش��ده برای واگ��ذاری آنها ب��ه تأمین 
اجتماعی آیا پرداخت شد؟اینها گوشه هایی از 
بدهی دولت به سازمان تامین اجتماعی است. 
طب��ق ماده ۲۲ آیین دادرس��ی مدنی، بدهی 
دولت به تامین اجتماعی باید به روز محاسبه 
شود و سود مرکب به آن تعلق می گیرد. طبق 
محاسبه کارشناسان بازنشستگان مستقل تا 
روز ن��گارش این مطلب دولت مبلغی نزدیک 
به ۸۵۰ هزار میلی��ارد تومان)۸۵۰ همت( به 
تامی��ن اجتماعی و یا دقیق تر ب��ه کارگران و 
بازنشس��تگان تامین اجتماعی بدهکار است 
که از پرداخت آن ش��انه خال��ی می کند و در 
بودجه س��ال ۱۴۰۲ هم به ج��ای ۲۰۰ هزار 
میلی��ارد تومان فقط ۵۶ هزار میلیارد را تقبل 
کرده اس��ت که معلوم نیس��ت پرداخت شود 
یا ن��ه و اگر قرار به پرداخت باش��د باز هم به 
جایش ش��رکت ها یا کارخانه های ورشکسته 
را ب��ه تامین اجتماعی تحمی��ل خواهد کرد 
آن هم با قیمت های نجومی.س��ازمان تأمین 
یک س��ازمان عمومی و غیردولتی است که با 
مبالغ دریافتی از کارگران و بازنشستگان ایجاد 
ش��ده است. دولت حق دخالت در آن را ندارد 
اما با تصویب قوانین مختلف درحالیکه اجازه 
دخال��ت در آن را ندارد تمام مس��ئولان آن را 
دولت انتخاب می کند! یعن��ی بدهکار بزرگ 
یک س��ازمان برای عدم پرداخت بدهی خود 
کنترل آن را در دست می گیرد و در عمل آن 
را به نابودی کش��انده است! ناگفته نماند این 
بدهی ها شامل تمام دولتها می شود، متأسفانه 
دولت فعلی هم به جای تسویه بخشی از بدهی 
خود به سازمان تأمین اجتماعی که حق الناس 
اس��ت، به دنبال در اختیار گرفتن کامل این 
س��ازمان و ادغام آن با صندوق بازنشس��تگی 
کشوری و لشکری اس��ت تا هم بدهی دولت 
به این سازمان عمومی غیردولتی به فراموشی 
س��پرده ش��ود و هم از منابع تأمین اجتماعی 
و سایر صندوق های پولدار برای تأمین منابع 
لازم و پرداخت به صندوق های دولتی که فعلا 

از بودجه عمومی پرداخت می شود.

وزیر کشور:
ممنوعیت حضور اتباع 

افغانستان در برخی استان ها 
موضوع جدیدی نیست

وزیر کش��ور به خبر ممنوعیت حضور اتباع 
افغانس��تان در ۱۶ اس��تان کش��ور واکنش 
نش��ان داد و گفت: ای��ن ممنوعیت موضوع 
جدیدی نیس��ت و در برخی استان ها اتباع 
نبای��د حضور پیدا کنند. به گزارش ایس��نا، 
احمد وحیدی، درباره انتشار اخباری مبنی 
ب��ر ممنوعیت حضور اتب��اع خارجی در ۱۶ 
استان کشور، گفت: در بعضی از نقاط از قبل 
هم همینطور بوده و برخی مناطق مشخص 
ش��ده که در آنجا اتباع حض��ور پیدا نکنند 
و ای��ن موضوع نیز در ادامه همین مس��ئله 
اس��ت و موضوع جدیدی قلمداد نمی شود.

وی افزود: این نقاط از قبل معلوم ش��ده که 
در برخی اس��تان ها اتب��اع نباید حضور پیدا 
 کنند این موضوع نیز در ادامه همان مسئله

 است.

آمار تجرد دختران و پسران 
بالای ۳۰ سال

یک نماین��ده مجلس آمار تج��رد دختران و 
پسران بالای ۳۰ سال را اعلام کرد. به گزارش 
مهر، امیرحسین بانکی پور، اظهارداشت: حدود 
دو میلیون و ۲۰۰ دختر بالای ۳۰ سال مجرد 
و حدود دو میلیون و ۵۰۰ پس��ر مجرد بالای 
۳۰ س��ال داریم. این آمار نگران کننده اس��ت.

بانکی پور با بیان اینکه سه درصد ازدواج های ما 
در کشور به طلاق منجر می شود نه یک سوم 
اظهارکرد: نسبت سه به یک ازدواج به طلاق به 
این معنا نیست که از هر سه ازدواج یکی منجر 
به طلاق می ش��ود ازدواج بین مجردهاست و 
طلاق بین کسانی که سال های گذشته ازدواج 
کرده اند. بانکی پور گفت: قبلاً در قانون جوانی 
جمعیت برای زوج ه��ای نابارور تعیین کردیم 
ک��ه تمام هزینه درمان های ناب��اروری را بیمه 
متقبل شود، اکنون حدود ۹۰ درصد هزینه ها 
در مراکز دولتی و حدود ۵۰ درصد هزینه ها در 
مراکز خصوص��ی را بیمه می دهد. اما دختران 
بالای سی سال نگران اند که در صورت تأخیر 

ازدواج، فرزندآوری برای آنها سخت می شود.

۱۰۰۰ برگه معاینه فنی
 ابطال شده است

رئیس مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور تهران 
گفت: یکی از اقدام��ات پلیس راهور تهران 
ب��زرگ، ابطال معاین��ه فنی وس��ایل نقلیه 
دارای آلایندگی اس��ت. به گزارش باش��گاه 
خبرن��گاران، س��رهنگ علی اصغر ش��ریفی 
گفت: در طرح تشدید برخورد با خودرو های 
دودزا تیم ه��ای پلیس راهور تهران بزرگ از 
۱۰ روز پیش تا کنون حدود ۱۰۰۰ دستگاه 
خودروی��ی ک��ه دود زا ب��وده و معاینه فنی 
نداش��ته اند را متوق��ف و معاینه فنی آنان را 
باط��ل کرده اند. رئیس مرکز اطلاع رس��انی 
پلیس راه��ور تهران ب��زرگ اف��زود: دودزا 
بودن وس��یله نقلیه خیلی بیشتر از نداشتن 
معاین��ه فن��ی در حالت ع��ادی آلایندگی 
ایجاد می کند. یکی از اقدامات پلیس راهور 
ته��ران بزرگ، ابط��ال معاینه فنی وس��ایل 
نقلیه دارای آلایندگی اس��ت. یعنی وسیله 
نقلیه برای اخذ معاین��ه فنی مراجعه کرده 
و حت��ی آن را هم گرفته، ولی در طی زمان 
ش��رایط آن را از دس��ت داده است. اگر این 
مورد توس��ط همکاران بنده در سطح معابر 
مش��اهده می ش��ود، نس��بت به ابطال برگه 
معاینه فنی خودروی دودزا که شرایط خود 

را از دست داده اقدام می گردد. 

9 اجتماعی

در میان اخبار محیط زیس��تی، پدیده »قطع درختان« همواره مورد 
توجه و دغدغه اقشار مختلف، از جمله حامیان محیط زیست و حتی 
ش��هروندان عادی بوده و هست. همانطور که مرداد ماه سال جاری، 
ماجرای قطع درختان خیابان ولیعصر تهران خبرس��از شد و در پی 
آن، معاون خدمات شهری شهرداری منطقه یک اعلام کرد: »حسب 
دس��تور سازمان بوستان ها مقرر شد که درختان خشکیده، از سطح 
شهر جمع آوری شوند تا با آغاز فصل پاییز و معتدل شدن هوا کاشت 
مجدد و جوان س��ازی درختان انجام شود.« در موردی دیگر، قطع ۴ 
اصله درخت در خیابان ایتالیای تهران، طی ماه گذشته، در شبکه های 
اجتماعی مطرح شد و واکنش های متعددی در پی داشت؛ تا در نهایت 
شهرداری تهران مدعی شد که این درختان، نه قطع، که »سربرداری« 
شده اند تا خطری متوجه رهگذران و خودروهای پارک شده در حاشیه 
خیابان نشود. هرچند این ادعا ساکنان این منطقه را قانع نکرد. طبق 
اخباری که اخیراً در فضای مجازی منتشر شده، گویا این بار ضربات 
س��خت تبر بر پیکر درختان پارک جنگلی چیتگر تهران فرود آمده 
اس��ت. به گفته بازدیدکنندگان و ساکنان این منطقه، شمار زیادی 
از درختان این پارک به تازگی بریده ش��ده اند. آنها می گویند درختان 
قطع ش��ده، س��الم، زنده و بی آفت بوده اند؛ اما اطلاعیه نصب شده در 
ورودی پارک حاکی از این اس��ت که درختان را به  علت حمله  آفات 
قطع می کنند. مهدی بابایی، از اعضای کمیس��یون محیط زیست و 
شورای شهر تهران، در گفت وگو با خبرآنلاین، ضمن واکنش به این 
خب��ر می گوید: »موضوع قطع درختان پارک جنگلی چیتگر مربوط 
به یک ماه پیش اس��ت که طی این جری��ان، مجوز قطع ۸۰۰ اصله 
درخت با تأییدیه س��ازمان منابع طبیعی صادر ش��د.« او با تکیه بر 
توضیحات دبیر کمیس��یون ماده ۷ شهرداری فضای سبز و استعلام 
از مس��ئولان منطقه ۲۲ تهران، علت این رویداد را حمله نوعی آفت 
به نام »سوسک پوس��تخوار« به پارک جنگلی چیتگر بیان می کند 
و می گوی��د: »مجوز قطع درخت تنها در صورتی صادر می ش��ود که 
درخت خشکیده یا آفت زده باشد و قطع درختان زنده و سالم خلاف 
قوانین است. طبق گفته کارشناسان و بررسی های انجام شده، درختان 
قطع شده در پارک چیتگر نیز به طور کامل آسیب دیده بودند.«عباس 
محمدی، مدیر انجمن دیدبان کوهستان و کنشگر محیط زیست، در 
همین راستا می گوید: »درختان کاج پارک جنگلی چیتگر از حدود 
پنج سال پیش، مورد هجوم نوعی آفت به نام »سوسک پوستخوار« 
قرار گرفته اند. درختان تنومندی در این پارک وجود دارند که سرپا و 
ایس��تاده خشک می شوند، زیرا با وجود این آفات، پوست تنه درخت 
به شدت آسیب می بیند و راه تنفس آن بسته می شود. در این شرایط 
چاره ای نیست جز اینکه درختِ آسیب دیده، قطع یا سوزانده شود تا 
آفت گسترش پیدا نکند.« این حشرات معمولاً به درختان ضعیف و 
در حال زوال حمله می کنند و با تغذیه از آوند آبکش به دلیل ایجاد 

اختلال در جریان شیره نباتی سبب از بین رفتن درختان می شوند.

<اشتباهی که از نیم قرن پیش دامنگیر فضای سبز چیتگر شد
محدوده چیتگر از لحاظ اقلیمی، گرم و خشک است و درختان کاجی 
که در آن کاش��ته ش��ده اند، دارای طبع سرد و مرطوب هستند و در 
اقلیم مدیترانه ای زیست بهتری دارند. محمدی در این باره می گوید: 
»این منطقه از لحاظ اقلیمی، برای کاشت درخت کاج »الِدار« معروف 
به کاج تهران یا کاج ایرانی مناسب نبوده و نیست. از زمان احداث این 
پارک، ۶۰ س��ال پیش، این اشتباه از سوی سازمان منابع طبیعی یا 
ش��هرداری وقت صورت گرفت، تا به امروز هم ادامه یافت و به جای 
استفاده از گونه های بومی یا درختان متنوع، به طور یکنواخت درخت 
کاج و اقاقیا در این بوس��تان کاشته شد.« اصرار بر کاشت گونه های 
متنوع به این علت اس��ت که طبیعت به طور فطری، به تنوع تمایل 
دارد؛ اگ��ر باف��ت گیاه��ی و درختی یک جنگل متنوع باش��د، آفت 
نمی تواند به طور گس��ترده طغیان کند و سلامت زیستی گیاهان را 
به خطر بیندازد. محمدی با اشاره به یکنواختی بافت درختان و نبود 
تنوع گیاهی در پارک جنگلی چیتگر می گوید: »اگر گونه های درختی 
متفاوتی در این جنگل وجود داشت، ممکن بود حمله آفت پوستخوارِ 
کاج صرفاً متوجه درختان کاج شود و باقی درختان )گونه های دیگر( 
در ام��ان بمانند. اما حالا که طیف وس��یعی از درختان چیتگر کاج 
هس��تند، آن هم از نوع غیربومی، خطر طغیان آفت متوجه وس��عت 
گسترده ای از این پارک است. طی مشاهدات اخیر من، چیزی حدود 

چه��ل درصد از درخت��ان اقاقیا و کاج در پارک چیتگ��ر آفت زده یا 
خشکیده اند.«

<کم آبی، خطری مشترک برای زیست گیاهی و انسانی
عامل دیگری که در آسیب دیدن درختان پارک جنگلی چیتگر نقش 
دارد، کمبود آب است و عملیات برج سازی در حریم این محدوده نیز 
بر تش��دید این معضل دامن می زند. عباس محمدی در توضیح این 
موضوع می گوید: »درخت کاج با همه س��ختی و مقاومتی که دارد، 
لازم است حداقل سه یا چهار نوبت در سال آبیاری شود. با بارگذاری 
اضاف��ی جمعیت و به دنبال آن افزای��ش مصرف آب در غرب تهران، 
چندسالی می شود که سهم آب پارک چیتگر را از رودخانه کرج قطع 
کرده اند. معضل کمبود آب تهران و برج سازی در منطقه چیتگر، نظام 
آبی را به کل بر هم زده و متأسفانه برداشت آب از چاه ها را افزایش داده 
است. چنین اقدامی سبب کاهش آبدهی چاه ها و درنهایت اتمام این 
منابع خواهد شد.«با این وجود، ما باز هم شاهد عملیات ساختمانی 
در این منطقه هس��تیم و این عملیات خلاف قانون است؛ همانطور 
که ش��ورای عالی شهرسازی و حتی ریاس��ت جمهوری در چند ماه 
گذشته اعلام کردند برج سازی در این منطقه باید متوقف شود. طبق 
مستندات، چاه های این منطقه در پنج سال اخیر ۲۲۰ لیتر در ثانیه 
آبدهی داشت، اما این میزان در حال حاضر به ۸۰ لیتر در ثانیه کاهش 
پیدا کرده است. این کنشگر محیط زیست ادامه می دهد: »کمبود آب 
در چیتگر، نه تنها یک مش��کل جدی برای س��اکنان آن است، بلکه 
زیست گیاهی منطقه را نیز تهدید می کند. درختان این منطقه در اثر 
کم آبی ضعیف شده اند و این ضعف، آنها را مستعد بیماری و آفت زدگی 

می کند.«

<اصلاح بافت گیاهی، راهی برای حفاظت از فضای سبز
داده های کارشناس��ی نشان می دهد که پارک چیتگر به لحاظ بافت 
گیاهی می بایست اصلاح شده و تنوعی از درختان و درختچه ها در آن 
کاشته شود. با مشورت کارشناسان محیط زیست می توان گونه های 
مناسب تری مانند: داغداغان، شیرخِشت، درختچه زرشک، وَلیک و... 
را در این پارک کاشت و پرورش داد. محمدی با تأکید بر این موضوع 
می گوید: »به منظور مدیریت این بحران، بهتر است که کاشت تنوع 
زیادی از گیاهان با تکیه بر طبع گیاهیِ خشکی پس��ند و بومیِ این 
منطقه، در دستور کار سازمان منابع طبیعی و شهرداری قرار گیرد.« 
هم چنین او اضافه می کن��د: »تا حد امکان از بارگذاری جمعیتی در 
ش��مال چیتگر به طور جدی خودداری ش��ود؛ تهران و به طور خاص 
غ��رب تهران، اص��لاً ظرفیت این حجم از ساخت وس��از را ندارد و در 
صورت ادام��ه این روند، با یک بحران امنیت��ی در زمینه تأمین آب 
کش��ور، تخریب بافت گیاهی، افزایش آلودگی هوا و تشدید ترافیک 

مواجه خواهیم شد.«

به بهانه قطع درختان در پارک چیتگر

سرنوشت تلخ درختان چیتگر؛
 از اشتباهی در ۵۰ سال پیش تا قطع و سوزاندن درخت ها 

اوایل مهرماه، دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر با استناد به اطلاعیه  کاخ سفید از افزایش ۱۶ برابری 
شیوع مصرف زامبی و همچنین افزایش ۱۵ برابری تعداد فوتی های ناشی از مصرف این ماده خبر داد؛ 
این در حالیست که مدیرکل دفتر تحقیقات این ستاد می گوید اگر مصرف کننده »زایلازین« یا زامبی، 
بیش��تر از مقدار تحمل بدنش این ماده را مصرف و اوردوز کند، برایش هیچ دارویی وجود ندارد و به 
عبارتی بعد از آن، فرد فوت می کند. تهمینه باهری در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه یکی از وظایف 
دفتر تحقیقات و پژوهش س��تاد مبارزه با مواد مخدر، پایش وضعیت مواد مخدر جدید و عوارض آن، 
پیش از ورود به کش��ور اس��ت، اظهار می کند: براساس آخرین گزارشات صورت گرفته، ماده ای تحت 
عنوان زایلازین یا زامبی به عنوان بحران آمریکا مطرح ش��ده اس��ت؛ با توجه به افزایش تهدیدات و 
آسیب های نگران کننده این ماده، دفتر سیاست ملی کنترل مواد مخدر کاخ سفید در آوریل ۲۰۲۳ طی 
بیانیه ای رسماً زایلازین را به عنوان تهدیدی نوظهور برای آمریکا اعلام کرده است. این نامگذاری پس 
از بررسی دقیق تأثیر زایلازین بر بحران مواد اوپیوئیدی، از جمله نقش فزاینده آن در مرگ و میر ناشی 
از بیش مصرفی )اوردوز( در تمام مناطق آمریکا صورت گرفت.وی می افزاید: دفتر سیاست ملی کنترل 
مواد مخدر کاخ سفید در این بیانیه اعلام کرده است: »ایالات متحده امروز با خطرناک ترین عرضه مواد 
مخدر در تاریخ این کشور مواجه است. این کشور اکنون با چالش شدید زایلازین مواجه بوده، به ویژه 
هنگامی که این ماده با فنتانیل ترکیب ش��ود. نیاز فوری به تعیین منبع زایلازین و چگونگی کاهش 
عرضه غیرقانونی، توسعه آزمایش مبتنی بر شواهد و پروتکل های پاسخ به بیش مصرفی و تعیین نحوه 
درمان افرادی که به ترکیب خطرناک فنتانیل و زایلازین وابس��ته شده اند، وجود دارد.«مدیرکل دفتر 
تحقیقات و آموزش ستاد مبارزه با مواد مخدر در معرفی این ماده، اینطور توضیح می دهد: زایلازین یا 
همان زامبی، ماده بیهوشی است که در دامپزشکی مورد استفاده قرار می گیرد و این درحالیست که 
این ماده چه به صورت خالص و چه به صورت ترکیبی با موادی همچون فنتالین مورد سوءمصرف قرار 
گرفته است.وی ادامه می دهد: هنگامی که زایلازین با اوپیوئیدها ترکیب شود، می تواند اثرات هم افزایی 
داش��ته باش��د و خطر بیش مصرفی و مرگ را افزایش دهد. زایلازین به صورت خوراکی، استنشاقی، 
تدخین، انفیه یا تزریق زیرجلدی به صورت عضلانی یا تزریق داخل وریدی س��وءمصرف می ش��ود.

باهری علائم و نشانه های رایج مصرف این ماده را سستی سیستم اعصاب مرکزی )مانند آرامبخشی، 
بی توجهی، از دست دادن هوشیاری(، افسردگی تنفسی، برادی کاردی )افت ضربان قلب(، افت فشار 
خون و گاهی فش��ارخون گذرا و هایپرگلایس��می )قند خون بالا( عنوان ک��رده و می گوید: زایلازین 
همچنین می تواند باعث انقباض عروق محیطی شود که منجر به پرفیوژن بافت ضعیف، زخم پوستی 
و نکروز )بافت مردگی( و درنهایت منجر به عوارض سلولیت، آبسه و عفونت استخوان و مغز استخوان 
می ش��ود.مدیرکل دفتر تحقیقات و آموزش ستاد مبارزه با مواد مخدر خاطرنشان می کند: در صورت 
استنشاق، تدخین یا تزریق این ماده، ممکن است نکروز در محل تزریق یا سایر نقاط بدن رخ دهد، 

استفاده مکرر خطر نکروز بافتی را نیز افزایش می دهد. 

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی با اشاره با تداوم آلودگی هوا، گفت: باتوجه 
به میزان بالای گازهای خطرناک برابر نشانگرهای سطح شهرها، بنظر می رسد سوخت »مازوت« در 
برخی از نیروگاه ها همچنان مورد اس��تفاده اس��ت که می تواند خطرناک باشد.به گزارش شفقنا، سید 
مرتضی خاتمی در رابطه با آلودگی هوای پایتخت و کلانشهرها، گفت: وضعیت آلودگی و پایداری آن 
نشان از وجود منابع آلاینده قوی در شهرهای بزرگ و حاشیه آنها دارد؛ در حالی که مقرر شده است 
کارخانجات و نیروگاهها بویژه از کلانشهرها و حومه آنها برچیده شود، یا حداقل از سوخت نامناسب 
استفاده نکنند. ولی وجود میزان بالای آلاینده هایی چون گاز SO۲ و غلظت بالای آن در حد ۳۰ یا 
بالاتر، ناشی از سوخت مازوت یا سوخت ناقص گازوئیل در سطح شهرها است. وی در رابطه با استفاده 
از سوخت مازوت در اطراف و داخل شهرهای بزرگ، گفت: با توجه به میزان بالای گازهای خطرناک 
برابر نشانگرهای سطح شهرها، بنظر می رسد سوخت »مازوت« در برخی از نیروگاه ها همچنان مورد 
اس��تفاده است که می تواند خطرناک باش��د؛ یعنی همانطور که ما از دخانیات به عنوان ماده سمی و 
خطرن��اک ی��اد می کنیم، در حال حاضر در همان ردیف و بالات��ر از آنها، غلظت آلاینده ها را داریم به 
نوعی که برای همه افراد جامعه خصوصا افراد مسن، افراد با بیماری های زمینه ای و اطفال مضر است.

خاتمی نماینده مردم ماهنشان و ایجرود در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: در درجه اول توصیه 
می کنیم مسئولین ذیربط، یکبار و برای همیشه این آلاینده ها را از محیط های مسکونی دور کنند؛ و 
همچنان که شهرک های صنعتی پیش بینی شده است که با فاصله از مناطق مسکونی دایر می شوند، 
مس��تقر شوند؛ بنابراین در شرایط جوی سرما، کم بارشی و س��کون هوا،بارندگی، پایداری آلاینده ها 
بیشتر، خطرناک و هشدار دهنده است.عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در رابطه با استفاده از 
سوخت بی کیفیت برای خودروها، گفت: نامناسب بودن سوخت خودروها، از دیگر عوامل کمک کننده 
اس��ت و همین سوخت های معمولی که به صورت گازوئیل، نفت گاز و بنزین مصرف می شود بعلاوه 
اشکالات فنی که خودروها دارند، باعث سوخت ناقص و افزایش بار آلایندگی می گردد.رئیس فراکسیون 
پیشگیری، کنترل و مبارزه با دخانیات مجلس با بیان اینکه وضعیت آلودگی هوا به دلیل عدم نظارت 
کم کم به امری عادی تبدیل می شود، گفت: اگر نظارت مستمر و بازخواست از مسببان و مسئولین 
ذی ربط نباش��د، این مس��ئله کم کم به امر نهادینه تبدیل می شود و جامعه را با این شرایط تطبیق 
می دهد؛ و بصورت مزمن و مس��تمر آثار زیان بار خودش را در جامعه خواهد گذاشت. بنابراین ظاهرا 
امر دائر بر تطابق جامعه با شرایط موجود است. در واقع وقتی نظارت نباشد و با شاخص ها سراغ رفع 
آلاینده ها نرویم، به نوعی وادار می کنیم که آحاد جامعه، خود را با این ش��رایط تطبیق دهند.وی در 
پایان خاطرنش��ان کرد: طبیعتا آمار ابتلائات اعم از مراجعات سرپایی و بستری و نهایتا فوت ناشی از 
آلاینده ها به مراکز درمانی رو به افزایش است که امیدواریم اقدامات عاجل پیشگیرانه اتفاق بیفتد. البته 
بجز علائم و عوارض مشهود، آثار زیانبار تدریجی و مزمن هم بر موضوع مترتب است که ممکن است 

در بلند مدت خود را نشان دهد.

بازنشستگان و مس��تمری بگیرانِ س��ازمان تامین اجتماعی از افزایش 
هزینه های درمان در سال های اخیر انتقاد دارند؛ آن ها می گویند براساس 
قانون الزام تامین اجتماعی، بایستی صفر تا صد خدمات درمانی در تمام 
بخش ه��ا به ص��ورت صد درصد رایگان و از طریق بیمه پایه ارائه ش��ود 
اما ش��رایط به گونه ای پیش رفته که عملاً بیمه پایه ی تامین اجتماعی 
کارکرد چندانی ندارد؛ بازنشستگان مجبورند ماهانه هزینه ی مازاد برای 
بیمه تکمیلی بپردازند و علیرغم این پرداخت، بازهم خدمات درمانی مکفی 
و رایگان دریافت نمی کنند. علی اکبر عیوضی، دبیر کانون بازنشستگان 
تامین اجتماعی اس��تان تهران، در رابطه با مسئله درمان بازنشستگان و 
چالشی به نامِ »بیمه ی تکمیلی« به ایلنا گفت: اتمام قرارداد قبلیِ بیمه 
تکمیلی ۳۰ آبان ماه امس��ال بود؛ از اول آذر، قرارداد جدید ش��روع شده 
است؛ پیش از آذر، کانون عالی بازنشستگان تشریفات قانونی کار از مناقصه 
گرفته تا عقد قرارداد را انجام داد؛ مسئله اینجاست که شرکت های بزرگ 
بیمه گذارِ تکمیلی مثل بیمه ایران یا بیمه آسیا در مناقصه ی امسالِ کانون 
عالی ش��رکت نکردند، ش��رکت هایی که در این مناقصه شرکت کردند 
در حد و اندازه ای نبودند که بخواهند به بازنشس��تگان سراس��ر کش��ور 
خدمات رسانی صورت دهند.او افزود: با توجه به اینکه ۲۷ استان به کانون 
عالی بازنشستگان مجوز داده بودند که به صورت متمرکز، کار عقد قرارداد 
با بیمه گذار تکمیلی انجام شود، با شرکت بیمه آتیه سازان حافظ قرارداد 
مجدد منعقد شد و خدمات رسانی از اول آذرماه آغاز شده است. به گفته 

عیوضی، مبلغ بیمه تکمیلی در قرارداد جدید، ۳۱۰ هزار تومان به ازای 
هر نفر است و امیدواریم سازمان تامین اجتماعی در پرداخت بخش قابل 
توجهی از این رقم – حدود ۷۰ درصد- مشارکت داشته باشد تا بار مالی 
بازنشستگان سبک تر شود.دبیر کانون بازنشستگان کارگری استان تهران 
اضافه کرد: در قرارداد جدید، سقف تعهدات بیمه گذار تکمیلی در خدمات 
کلینیکی و پاراکلینیکی و بیمارستانی افزایش یافته و آتیه سازان متعهد 
ش��ده به نحو احسن به بیمه شدگان خدمات بدهد البته به شرط اینکه 
سازمان تامین اجتماعی با عملکرد خود بازنشستگان را دچار مشکل نسازد.
این فعال صنفی بازنشستگان بیشتر توضیح داد: سازمان تامین اجتماعی 
براس��اس قانون الزام مکلف است صفر تا صد خدمات درمانی مورد نیاز 
بیمه ش��دگان را چه از طریق درمان مس��تقیم و چه به شیوه ی درمان 
غیرمستقیم، رایگان ارائه دهد؛ متاسفانه سازمان نه تنها قانون الزام را رعایت 
نمی کند، بلکه در مسیرِ تعامل بیمه تکمیلی با بازنشستگان نیز اخلال 
به وجود می آورد به این ترتیب که مبلغ را از حقوق بازنشس��تگان کسر 
می کند ولی به حساب شرکت بیمه گذار واریز نمی کند؛ اینجا ارائه خدمات 
به بازنشستگان دچار مشکل می شود و نارضایتی به وجود می آید. به اعتقاد 
عیوضی، سازمان با رفتار خود به نارضایتی بازنشستگان دامن می زند؛ باید 
بپذیرند اصل، قانون الزام تامین اجتماعی ست که سازمان بر این اساس 
موظف اس��ت کلیه خدمات درمانی بازنشستگان را رایگان فراهم سازد، 
اگر این وظیفه به نحو احسن انجام می شد بازنشستگان هرگز سراغ بیمه 

تکمیلی نمی رفتند. او تاکید می کند: بیمه تکمیلی به دلیل ناتوانی سازمان 
تامین اجتماعی و قصور در انجام تکالیف قانونی به بازنشستگان تحمیل 
شده است؛ خود مدیران سازمان تامین اجتماعی به این عارضه ی تحمیلی 
کاملاً وقوف دارند و به خوبی می دانند که بازنشس��تگان از روی اجبار به 
دنبال بیمه تکمیلی رفته اند و مجبور شده اند بخشی از هزینه ها را از جیب 
خود بپردازند تا در شرایط فعلی که هزینه های درمان به شدت بالاست، 
بتوانن��د خدمات درمانی مورد نیاز خود و خانواده را دریافت کنند.»هیچ 
بازنشسته ای از روی خوشحالی و برای تجمل سراغ بیمه تکمیلی نمی رود و 
هزینه ی ماهانه ی مازاد نمی پردازد«؛ دبیر کانون بازنشستگان تهران با بیان 
این جمله اضافه کرد: بیمه تکمیلی فقط یک اجبار است؛ امروز هزینه ی 
درمان بالاست و حقوق ماهانه بازنشستگان کفاف این هزینه ها را نمی دهد؛ 
بازنشستگانی داریم که نمی توانند پول داروی خود یا همسران شان را تامین 
کنند؛ در این شرایط، بیمه تکمیلی برایشان به مصداق ضرب المثلِ »کاچی 
به از هیچی« عمل می کند؛ می گویند بیمه تکمیلی عضو باشیم تا لااقل 
بخشی از هزینه ها برایمان رایگان شود. به اعتقاد عیوضی، در این میان 
وظیفه ی سازمان تامین اجتماعی، مساعدت با بازنشستگان است و اگر 
بخواهیم بر مبنای قانون حرف بزنیم باید بگوییم وظیفه ی سازمان پرداخت 
صد درصد هزینه ی بیمه تکمیلی بازنشستگان است چراکه براساس قانون 
الزام، ارائه ی رایگانِ تمام خدمات درمانی و تمام ملحقات این خدمات بر 
عهده ی سازمان است.حالا بازنشستگان توقع دارند سازمان تامین اجتماعی 
پرداختِ بخش قابل توجهی از هزینه ی بیمه تکمیلی مستمری بگیران را 
متقبل شود؛ عیوضی در این رابطه گفت: سازمان باید پرداخت ۷۰ درصد 

از هزینه ی بیمه تکمیلی را برعهده بگیرد. 

 معضلی به نامِ »درمان بازنشستگان«

مخدر »زامبی« تهدیدی نوظهور؛
 فوت مصرف کنندگان بعد از اوردوز 

 آمار مرگ و میرها ناشی از آلودگی هوا 
رو به افزایش است

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

این منطقه از لحاظ اقلیمی، برای کاشت درخت 
ایرانی  یا کاج  کاج »الِدار« معروف به کاج تهران 
این  احداث  زمان  از  نیست.  و  نبوده  مناسب 
پارک، ۶۰ سال پیش، این اشتباه از سوی سازمان 
منابع طبیعی یا شهرداری وقت صورت گرفت، 
تا به امروز هم ادامه یافت و به جای استفاده از 
گونه های بومی یا درختان متنوع، به طور یکنواخت 

درخت کاج و اقاقیا در این بوستان کاشته شد
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یک کارشــناس مسائل اقتصادی هدف دولت سیزدهم برای تامین 
بودجه جــاری از محل درآمدهای مالیاتی را درســت دانســت و 
گفت: درآمدهای حاصــل از فروش نفت باید در طرح های عمرانی، 
زیرســاختی و توسعه ای هزینه شود و از طریق سامان دادن به امور 

مالیاتی، می توانیم هزینه های جاری دولت را تامین کنیم.
دولت سیزدهم در تلاش است با افزایش درآمدهای مالیاتی از طریق 
شناسایی مودیان جدید و مقابله با فرارهای مالیاتی از اتکای بودجه به 
نفت بکاهد، اما موضوع مهم این است که بخش تولید آسیب نبیند.

بر اســاس این گزارش، برای اولین بار در سازمان امور مالیاتی، میز 
واکنش سریع برای حل و فصل مســائل فعالان بزرگ اقتصادی و 
مودیان خوش حســاب مالیاتی ایجاد شده اســت. در لایحه بودجه 
۱۴۰۳ نیز عــلاوه بر ارائه تخفیف مالیاتی به تولید، معافیت حقوق 
و معافیت مالیات اصناف نیز بســیار بیشتر از میزان افزایش حقوق 

افزایش یافته است.
ایــن رویکرد نخســت در جهت تحقق بودجه بــدون نفت بوده تا 
بخش مولد اقتصاد به عنوان یک شریک مهم و کلیدی برای توسعه 
اقتصادی کشــور از کاهش نرخ مالیاتی و تخفیف مالیاتی برخوردار 
شــود؛ همچنین در جهت کاهش بروکراسی اداری مرتبط با حوزه 
مالیاتی و تسهیل اخذ تسهیلات کسب و کارها اقداماتی انجام شده 

است.
بنــا بر این گزارش، در کنار موضوع کاهش بار مالیاتی از روی دوش 
تولیــد، موضوع تمرکز بر مبارزه با فرار مالیاتــی و افزایش مودیان 
مالیاتی در دستور کار قرار دارد؛ در سال جاری اقدامات بسیار مهم 
و کلیدی در جهت افزایش درآمدهای مالیاتی و اصلاح نظام مالیاتی 
با تمرکز بر اخذ مالیات از بخش هایی که نسبت به پرداخت مالیات 

تمکین ندارند، انجام شده است.
مالیــات عادلانه به این معنا در حال پیگیری اســت که همان طور 
کــه مالیات کارمند و کارگر در پایان هر مــاه به صورت خودکار از 

حسابش کسر می شود، مشــاغل پردرآمد نیز به سهم خودشان از 
مالیات را بپردازند.

< اخذ مالیات از بخش پنهان و غیر شفاف
»حسین محمودی اصل« کارشناس مسائل اقتصادی در گفت وگو 
بــا ایرنا در خصوص لایحه بودجــه ۱۴۰۳، اظهار کرد: هدف دولت 
سیزدهم برای تامین بودجه از محل درآمدهای مالیاتی خوب است، 
اما دولت برای این امر کار ســختی را در پیــش دارد. واقعیت این 
است که هنوز نتوانسته ایم آن طور که شایسته است بر فعالیت های 
ســوداگری در کشــور مالیات ببندیم و این موضوع باید با جدیت 

پیگیری شود.
وی با تاکید بر اینکه باید ســرمایه ها را از بخش های ســوداگری به 
سمت تولید ســوق دهیم، افزود: به درســتی اصلاح نظام مالیاتی 
کشــور در دستور کار دولت قرار گرفته است و مقابله با فرار مالیاتی 
و شناسایی مودیان جدید پیگیری می شود. دولت باید تا جایی که 
می تواند به ســمت اخذ مالیات از بخش پنهان و غیر شفاف حرکت 

کند.

< حمایت دولت سیزدهم از تولیدکنندگان
محمــودی اصل گفت: دولت اقدام درســتی در راســتای حمایت 
از تولیدکنندگان به اجرا گذاشــته شــد و نرخ مالیات آن ها کاهش 
یافت، اما باید حمایت از تولید همه جانبه باشد. بایستی سیاست ها به 
سمتی باشد که ریسک تولید به حداقل برسد و سودش حداکثر شود.
این کارشــناس اقتصادی تاکید کرد: ریســک تولید بالاســت اما 
فعالیت های واسطه ای، دلالی و سوداگری حاشیه سود بالا و ریسک 

پایینی دارد که دولت باید این شرایط را تغییر دهد.
وی تاکید کرد: احتمالاً در شرایط فعلی افرادی که قصد فرار مالیاتی 
دارنــد، به فکر راه های جدید برای طفــره رفتن از پرداخت مالیات 

خواهند افتاد. اســتفاده از تهاتر روشی است که پیش بینی می شود 
به آن روی آورند.

< هدف دولت برای مقابله با فرارهای مالیاتی خوب است
محمودی اصل در خصوص تمرکز بر مالیات ستانی از مشاغل پردرآمد 
مانند طلافروشان، آهن فروشان، مشاورین املاک، رستوران داران و... 
که بیشترین درآمد و کمترین میزان پرداخت مالیات را دارند، تاکید 
کرد و گفت: هدف دولت در مقابله با فرار مالیاتی این مشاغل خوب 
اســت و باید با استفاده از ســامانه های نظارتی قوی و به روز با فرار 

مالیاتی مودیان پردرآمد مقابله کنیم.
این کارشــناس امور مالیاتی در خصوص به کار انداختن درآمدهای 
نفتی در بخش های پیشران و پروژه های عمرانی صنعت نفت و گاز، 
بیان کرد: از ابتدا هــدف این بود که درآمدهای نفتی در حوزه های 
زیرســاختی و عمرانی به کار گرفته شــود، امــا در ادامه این روند 
برعکس شــد و به استفاده از درآمدهای نفتی در هزینه های جاری 

دولت پرداختیم.

< معافیت های مالیاتی سامان دهی شود
وی تصریح کرد: بــه دلیل عدم تحقق درآمدهــای مالیاتی دولت، 
درآمدهای حاصل از فروش نفت تماماً مورد استفاده قرار می گرفت 
و طرح های عمرانی، زیرساختی و توسعه ای مورد غفلت واقع شد که 
از طریق سامان دادن به امور مالیاتی کشور می توانیم این مشکلات 

را حل کنیم.
به گزارش ایرنــا؛ محمودی اصل گفت: ســامان دهی معافیت های 
غیرضرور قطعاً می توانــد در افزایش درآمدهای مالیاتی دولت موثر 
باشد و معافیت های مالیاتی بدون منطق باید حذف شود، زیرا محلی 
برای رانت و فساد است. باید مجموعه ای از شاخص ها را در موضوع 

افزایش درآمدهای مالیاتی مدنظر داشته باشیم.

مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی از رشد ۹ درصدی تجارت 
دریابرد ایران نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد و گفت: 
با توجه به علاقه مندی دولت ارمنســتان بــه همکاری در حوزه 
دریایی و بندری با ایران، سازمان بنادر و دریانوردی در این مسیر 

تمام تلاش خود را به کار خواهد بست.
علی اکبر صفایی در نشست با »نارک تریان«، معاون وزیر اقتصاد 
ارمنســتان و »واردان گوستانیان« وابسته اقتصادی ارمنستان در 
ایران که در محل ســازمان بنادر و دریانوردی برگزار شد، اظهار 
کــرد: رئیس جمهــوری، معاون اول رئیس جمهــور و وزیر راه و 
شهرســازی در مقاطع زمانی مختلف از دولت ارمنســتان دفاع 
کردند در حالی که بســیاری کشورها تلاش داشتند تا جغرافیای 
منطقه را تغییر دهند و مرز همســایگی ایران و ارمنســتان را بر 
 هــم بزنند اما جمهوری اســلامی ایران محکم ایســتاد و چنین 

اجازه ای نداد.
وی ادامه داد: رئیس جمهور نســبت به همسایگان ایران تعصب 
بسیار زیادی دارد و به دولت تأکید کرده است که در تمامی ابعاد 

به ویژه ابعاد اقتصادی با کشورهای همسایه همکاری کنند.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی با بیان اینکه در همین راستا 
همکاری های اقتصادی با کشــور همسایه رقم خورده است، گفت: 
تجارت دریابرد ایران نسبت به سال گذشته ۹ درصد رشد داشته 

است و در مسیر افزایش این رقم گام بر می دارد.
صفایی با تأکید بر اینکه ســازمان بنادر و دریانوردی از هر گونه 
توافق دو جانبه بین ایران و ارمنســتان در حوزه دریایی و بندری 
اســتقبال می کند، عنوان کرد: هر گونه همکاری سه جانبه بین 
ایران، هند و ارمنســتان در چابهار مورد تایید ســازمان بنادر و 
دریانوردی است و در راستای شکل گیری آن با بررسی بسته های 

پیشنهادی گام بر می دارد.
وی ادامه داد: پیش از این ایران در نشســتی ســه جانبه با حضور 
مشاور رئیس جمهور روسیه، رئیس شورای عالی امنیت ملی هند 
و وزیر راه و شهرسازی ایران که با حضور سفرای کشورهای حوزه 
CIS و قفقاز برگزار شــد بر همکاری ســه جانبــه ایران، هند و 
روسیه تأکید کرد و در این مسیر از تجارب خوبی برخوردار است 
که می توان از این تجربه در راســتای تعامل و همکاری سه جانبه 

ایران، هند و ارمنستان استفاده کرد.
معاون وزیر راه و شهرسازی در پایان بر ثمربخش بودن همکاری 
ایران و ارمنستان در بخش اقتصادی به ویژه حوزه دریایی و بندری 

تأکید کرد.
همچنین جلیل اسلامی، عضو هیئت عامل و معاون امور بندری و 
اقتصادی ســازمان بنادر و دریانوردی ضمن تشکر از تمایل دولت 
ارمنســتان به منظور افزایش همکاری در حوزه دریایی و بندری 
با ایران به ویژه در بندر شــهید بهشــتی چابهار، اظهار; VN: با 
توجه به پیشنهاد دولت ارمنستان، پیشنهاد همکاری ایران، هند 
و ارمنســتان در بندر چابهار ایده خوبی اســت و قطعاً در صورت 
ارائه بسته پیشنهادی مطلوب، کار کارشناسی در این رابطه انجام 

خواهد شد تا در رابطه با آن تصمیم گیری کنیم.
وی افزود: ارمنســتان علاوه بر همکاری در بندر چابهار می تواند 
در بنادر دیگر نظیر بوشــهر، امام خمینــی )ره( و بندر عباس نیز 
تخلیه و بارگیری کالا داشته باشد و فعالیت ها صرفاً به بندر چابهار 

خلاصه نشود.

< بنادر ایران ۲۵۰ میلیون تن ظرفیت تخلیه و بارگیری دارند
معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به 
اینکه بنادر ایران ۲۵۰ میلیون تن ظرفیت تخلیه و بارگیری دارند، 
اظهار کرد: سازمان بنادر و دریانوردی آماده تحقق هرگونه پیشنهاد 

عملیاتی و اجرایی از سوی دولت ارمنستان در بندر چابهار است.

< اقدامات دولت ایران در جلوگیری از بر هم خوردن جغرافیای منطقه 
        قابل ستایش است

در ادامه »نارک تریان«، معاون وزیر اقتصاد ارمنســتان با اشاره به 
اینکه جایگاه و نقش ویژه ایران در منطقه بر کسی پوشیده نیست، 
گفت: اقدامات دولت ایران در جلوگیری از بر هم خوردن جغرافیای 
منطقه قابل ستایش و داشتن مرز مشترک بین ارمنستان و ایران 

برای دولت ارمنستان حائز اهمیت است.
وی افزود: تجربه ایران در نشســت سه جانبه ایران، روسیه و هند 
می تواند بســیار کمک کننده باشد و پایه خوبی برای همکاری سه 

جانبه ایران، هند و ارمنستان در منطقه خواهد بود.
نارک تریان با بیان اینکه آماده هرگونه همکاری مشــترک با ایران 
به صورت تفاهم نامه و توافقنامه هستیم، گفت: بهتر است دیداری 
سه جانبه بین ایران، هند و ارمنستان به منظور همکاری مشترک در 
بندر شهید بهشتی چابهار برگزار شود و برای ارمنستان مهم است 
که بتوان از ظرفیت بندر چابهار به بهترین شکل در مسیر کریدور 

شمال-جنوب استفاده کرد.

< ایران دروازه تجارت کالا به سمت جنوب و کشورهای حوزه خلیج فارس
بر اســاس این گزارش روابط عمومی ســازمان بنادر و دریانوردی، 
همچنین »واردان گوستانیان« وابسته اقتصادی ارمنستان در ایران 
با اشــاره به اینکه ارمنستان دروازه تجارت کالا به سمت کشورهای 
شــمالی، اروپا و... است، اظهار کرد: ایران هم دروازه تجارت کالا به 
سمت جنوب، کشورهای حوزه خلیج فارس، هند و... است و باید از 

ظرفیت دو کشور در این مسیر به شکلی مطلوب بهره برد.
وی افزود: کریدور شمال-جنوب از نظر استراتژیک برای دولت ارمنستان 
از اهمیت بالایی برخوردار اســت و در همین راستا احیای تأسیسات 

زیربنایی و مسیرهای مواصلاتی در دستورکار قرار گرفته است.
بــه گزارش ایرنا؛ گوســتانیان با بیان اینکه اتصال دریای ســیاه و 
خلیج فــارس از نظر تجارت کالا از اهمیت بســیار بالایی برخوردار 
اســت، گفت: بندر چابهار مســیر حمل و نقل کالا را کوتاه خواهد 
کرد که این مســئله از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است و لازمه 
 تحقق اســتفاده از این ظرفیت، بازســازی مســیرهای ترانزیتی و 

زیربنایی است.
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ارتباطات

مالیات

اشتغال

وزیر ارتباطات از پرتاب موفقیت آمیز کپســول 
زیســتی بومی پس از یک دهه وقفه خبر داد و 
افزود که تا پایان سال خبرهای خوشی از حوزه 

فضایی در راه است.
»عیســی زارع پور« با انتشار پستی در ویراستی 
خبــر داد که، بعد از یک دهه وقفه، جدیدترین 
کپسول زیستی کشورمان با یک پرتابگر بومی 
بــه ارتفــاع ۱۳۰ کیلومتر بــا موفقیت پرتاب 
و آزمایش های برنامه ریزی شــده بــرای آن با 

موفقیت انجام شد.
وی افزود: این کپســول زیستی ۵۰۰ کیلویی 
و پرتابگر آن در راســتای تحقق نقشه راه طرح 
اعزام فضانورد ایرانی به فضا به دست دانشمندان 

کشورمان طراحی و ساخته شده است.
کپسول زیســتی نخســتین گام در تحقیق و 
توسعه در زمینه زیست فضا است. این پروژه با 
حمایت کامل سازمان فضایی ایران به سرانجام 

رسیده است.

هفته گذشته متخصصان صنعت فضایی ایران، 
آخرین تست ها را روی این کپسول انجام و پس 
از موفقیت در این تســت ها، با موفقیت به فضا 
پرتاب شد. این کپسول از آنجایی که یک نمونه 
تحقیقاتی است، بســیاری از فناوری های مورد 
نیاز برای ســاخت یک کپسول حامل انسان به 
فضا را در خود دارد و سازمان فضایی ایران قصد 
دارد با این کپسول، تست های لازم درباره صحت 

عملکرد این فناوری ها را در فضا انجام دهد.
به گــزارش ایرنــا؛ زارع پور در ادامــه افزود: از 
امیر آشــتیانی و همکاران نخبه و مجاهدشان 
تشــکر می کنم. »ســلمان« کلاس جدیدی از 
پرتابگرهای فضایی اســت که بــرای اولین بار 
محموله مخروطی -کروی نیم تنی را باموفقیت 
پرتــاب کرد. صنعت فضایی با هم افزایی و طبق 
سند۱۰ساله در مسیر پرشتاب پیشرفت است و 
ان شاءالله تا پایان سال خبرهای خوش دیگری 

هم در راه است.

عضــو کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اســلامی به بیان توضیحاتی درباره لزوم اصلاح 
ســرانه مالیاتی برخی مشــاغل خــاص مثل 
آرایشــگران زنانه، بنگاه هــای معاملات ملکی، 
رستوران داران، طلافروشان و... پرداخت و گفت: 
سرانه مالیاتی این مشاغل از کم هم کمتر است.
غنی نظری خانقاه، عضو کمیســیون اقتصادی 
مجلس شــورای اســلامی، درباره فرار مالیاتی 
برخی مشــاغل خاص مثل آرایشــگران زنانه، 
بنگاه های معاملات ملکی، رستوران داران، طلا 
فروشــان و... علیرغم فعالیت ســامانه مودیان 
مالیاتی و پایانه های فروشــگاهی، اظهار داشت: 
باید دولــت در قانونی که دربــاره ی پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مودیان مالیاتی است؛ 
اصناف را مکلف کند کــه از کارتخوان ها برای 

فعالیت های خود استفاده کنند.
وی افزود: از ســوی دیگر باید نظارت جدی بر 
مشاغل انجام شــود تا بر اساس درآمد مشاغل 
مختلف از آن ها مالیات عادلانه اخذ شــود. در 
حال حاضر معاملاتی در بنگاه های املاک انجام 
می شــود که بنگاه ها حدود۳۰ میلیون و بیشتر 
بابت آن از خریدار و فروشــنده می گیرند؛ ولی 

مالیاتی بابت این درآمد پرداخت نمی کنند.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلــس گفت: به 
عنوان مثال آرایشــگاه های زنانه برای یک کار 
چندســاعته ۲۰ میلیون به بــالا از مردم پول 
می گیرند، اما حساب و کتابی روی درآمد آن ها 
نیســت و راه های فرار مالیاتی را خوب بلدند و 

مالیات نمی پردازند.

این نماینده مجلس یازدهــم در ادامه توضیح 
داد: برخی از مشاغل ضمن اینکه درآمد خوبی 
دارند مالیات کمی می پردازند و از دستگاه های 
کارتخوان هم استفاده نمی کنند تا درآمد آن ها 
مشخص باشد. البته مشخص شدن درآمد آن ها 
هم بســتگی به مردم دارد. مردم ما باید بدانند 
که وقتی خریــدی انجام می دهنــد و یا برای 
دریافت خدمتی بایــد وجهی بپردازند از کارت 
بــه کارت کردن و پرداخت نقدی بپرهیزند و از 

دستگاه های کارتخوان استفاده کنند.
این نماینده مجلــس یازدهم بیان کرد: مالیات 
برای عموم است و به جیب سازمان امور مالیاتی 
نمی رود بلکه صرف زیر ســاخت ها و اداره امور 
کشور می شــود، مردم باید به این مسئله واقف 

شوند و جلوی این امور را بگیرند.
نظری ادامه داد: مردم فرهنگ مالیات را باید فرا 
بگیرند تا به این وسیله پزشکان، وکلا، آرایشگران 
زنانــه، املاکی ها و... را مجبور کنند از ســامانه 
مودیان مالیاتی و پایانه های فروشگاهی استفاده 
کنند. داشتن فرهنگ مالیاتی به نفع مردم است 
و باعث شناسایی این فرارهای مالیاتی مشاغل 

خاص و با درآمد بالا می شود.
به گزارش تســنیم؛ عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس توضیح داد: سرانه مالیاتی این مشاغل 
هم باید اصلاح شــود و مجلس به این موضوع 
ورود خواهد کرد. سرانه مالیاتی مشاغل خاص 
مثل آرایشگران زنانه، بنگاه های املاک، رستوران 
داران و طلافروشان از کم هم کمتر است و باید 

اصلاح شود.

برنامه هفتم توسعه برای رفع چالش های بازار کار 
مثل عدم توازن منطقه ای، عدم توازن جنسیتی، 
عدم تطابق شغلی و نرخ بالای بیکاری جوانان و 

قشر تحصیل کرده پیشنهاد خاصی ندارد.
اوایل آبان ماه ۱۴۰۲ بود که مرکز پژوهش های 
مجلس به بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه در 

حوزه اشتغال پرداخت.
این گزارش بیان کرده است که کلیت ورود برنامه 
هفتم توسعه به موضوع اشتغال محدود به تعیین 
یک هدف کمّی )یک میلیون اشتغال در سال( 
و یک ماده پیشــنهادی )ماده ۶( شده است که 
در آن برخی از مســائل سمت تقاضای بازار کار 
درخصــوص ایجاد و توســعه بنگاه های خرد و 

خانگی مورد توجه قرار گرفته است.
این گزارش اینطور ادامه می یابد که در این ماده، 
گسترش اشتغال در مناطق روستایی و محروم 
از طریق فعالیت های تسهیل گری و شبکه سازی 
نهادهــای عمومی غیردولتی پیش بینی شــده 
است. در این ســاختار وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی متولی ایجاد اشتغال بوده و پیش بینی و 
تامین منابع مالی برعهده سازمان برنامه و بودجه 
اســت. مکانیزم تامین مالی این ماده به صورت 
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه و ارزان قیمت و 
با محوریت بانک مرکزی است که سهم بانک های 
عامل و وثایق را تعیین می کند. اما این ماده برای 
نحوه تعامل بین نهادهــای عمومی غیردولتی، 
این نهادها با بانک های عامل و با دســتگاه های 
اجرایی، راهکاری پیشــنهاد نداده است و نقش 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان متولی 
این موضوع، مشخص نیست. همچنین مکانیزم 
تأمین مالــی و نظارت بر اجــرای این ماده نیز 

اشکالات جدی دارد.
در این گزارش مطرح می شــود کــه در فصل 
اشتغال برنامه، با آنکه صرفاً سمت تقاضای بازار 
کار مورد توجه قرار گرفته است، اما همه جوانب 
آن را پوشــش نداده و صرفاً با رویکرد حمایتی 
و تأمین معیشــت به آن پرداخته است و در این 
میان رویکرد توسعه ای اشتغال، کاهش اشتغال 
غیررســمی، کاهش عدم توازن منطقه ای، ایجاد 
نظام جامع آمار و اطلاعات بازار کار، گســترش 
و ایجاد اشتغال در بنگاه های کوچک و متوسط، 
ایجاد زنجیره ارزش و ســازگاری با تحقق رشد 
۸درصدی اقتصاد، مغفول مانده است. همچنین 
نحوه محاســبه و فروض لایحه در تعیین هدف 

کمّی ایجاد یک میلیون شغل مشخص نیست.
در این گزارش بیان می شود که این فصل از لایحه 
برنامه هفتم توسعه، برای رفع چالش های بازار کار 
)عدم توازن منطقه ای، عدم توازن جنسیتی، عدم 
تطابق شغلی و نرخ بالای بیکاری جوانان و قشر 

تحصیل کرده(، پیشنهاد خاصی ندارد و به طورکلی 
در احکام این فصل، اهتمامی درخصوص ایجاد 
وحدت رویه و رفع چالش های مهم سیاست های 
رونق تولید و اشــتغال دیده نمی شود و این گونه 
به نظر می رســد که نظام تصمیم گیری کشــور 
همچنان الگوی فکری منســجم و واحدی برای 

اشتغال زایی و رونق تولید ندارد.
در حالت کلی منظور از اظهارات فوق این است که 
برنامه ریزی برای کاهش نرخ بیکاری نیازمند فکر 
و سیاست گذاری دقیق است، برنامه توسعه یکی 
از پلن های کلان برای کشــور است که معمولاً در 
موضوعات اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی تعریف 
می شود. این برنامه ها ۵ساله هستند و هر بار با هدف 
خاصی برنامه ریزی و اعلام می شــوند؛ به اعتقاد 
کارشناسان بازار کار برنامه مشخصی برای کاهش 

نرخ بیکاری در برنامه هفتم دیده نشده است.
اما محســن منصوری، معــاون اجرایی رئیس 
جمهــور در اظهارات اخیر خود بــا بیان اینکه 
وعده ایجاد سالی یک میلیون شغل محقق شد 
مدعی کاهش نرخ بیکاری به کانال ۷درصد شده 
اســت. آخرین گزارش مرکز آمار از کاهش نرخ 
بیکاری در تابســتان ۱۴۰۲ بــه کانال ۷ درصد 
خبر می دهد. اما بســیاری از مردم معتقدند که 
این میزان از کاهش بیکاری را احساس نمی کنند.

محسن منصوری، معاون اجرایی رئیس جمهور 
بیان کرد: دولت در موضوع اشــتغالزایی و رفع 
موانع، اهتمام و عزم جدی دارد و رئیس جمهور 
هم جلسات مســتمری برای این موضوع برگزار 
کرده است آمارها نشان می دهد که ما در حوزه 

اشتغال، وضعیت بهتری نسبت به قبل داریم.
مهمترین مســئله کاهش نرخ بیکاری است، با 
تلاش دولت نرخ بیکاری وارد کانال هفت درصد 
شــده اســت و هنگامی که نرخ بیکاری به زیر 
۸درصد برسد، نشان می دهد دولت در این حوزه 

طراحی جدی انجام داده است.
به گزارش تسنیم؛ از سوی دیگر تعهدات حوزه 
اشتغال دولت در سطح کلان کشور محقق شده 
است، ما وعده داده بودیم که سالی یک میلیون 
شــغل ایجاد کنیم و تکلیفمان هم همین بود و 
در سال گذشــته عددی که محقق شد بیش از 

این بود.

موارد قابل طرح در نهمین اجلاس کمیسیون اقتصادی ایران و قطر، 
انعقاد توافق نامه تجارت آزاد، کشت فراسرزمینی، افزایش صادرات 
غیرنفتی بــا ارزش افزوده بالا، تلاش برای جذب ســرمایه گذاران 
قطــر، حمایت از حضور بخش خصوصی، تســهیل صدور روادید و 

قراردادهای عملیاتی است.
قطر از کشورهایی اســت که در دهه اخیر با ایفای نقش هایی مهم 
درعرصه بین المللی، توانسته است تاثیرگذاری مهمی در جهان ایفا 
نماید. دولت قطر با تئوری دیپلماسی نرم، همکاری و ائتلاف سازی با 
قدرت های نرم جهان و فرامنطقه ای، تلاش ویژه برای میانجیگیری 
در بحران هــا و منازعه های منطقــه ای با ایجاد تــوازن و تعادل و 
ارتباط گیری با تمام قدرت ها، به واسطه گری مهم در حل مناقشات 

منطقه و جهان تبدیل شده است.
در واقع قطر گرچه به لحاظ وســعت ســرزمینی کوچک است، اما 
از امکانات و ظرفیت های دیپلماتیک و غیر دیپلماتیک قدرتمندی 
برخوردار اســت که آن را به عنوان یک کنشــگر مهم منطقه ای و 
جهانــی تبدیل کرده اســت. به عبارتی در یک دهــه اخیر قطر به 
خوبی با استفاده از مولفه های قدرت نرم، مانند کمک های مالی، ابزار 
قدرتمند رســانه ای، برگزاری جام جهانی، میانجیگیری، دیپلماسی 

عمومی فعالی را ایفاد می کند.
از مهمترین ابعاد توسعه روابط دیپلماسی، دیپلماسی توسعه روابط 
اقتصادی بین کشورهاســت که افزون بر ایجــاد منافع اقتصادی، 
چالش هــای سیاســی بین آن هــا را کاهش می دهــد و به تقویت 
امنیت ملی و اقتصادی طرفین منجر می شود. کشور قطر به عنوان 
یکی از ۱۵ همســایه ایران، از جمله همسایگانی است که کمترین 
مشــکلات را با ایران داشته است و دارای ظرفیت های بالقوه زیادی 
اســت که ایران می تواند با افزایش سطح تعاملات با این کشور در 

کنار استراتژی های مناســب اقتصادی، از چنین ظرفیت هایی بهره 
بیشتری ببرد.

از آنجاکــه ایــران و قطــر ازجملــه دارنــدگان، تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان منابع ســوختی در منطقه خاورمیانه و سطح جهان 
هســتند، بخش عمده مبادلات تجاری بین دو کشــور را مبادلات 
غیرنفتی تشــکیل می دهد. برای همین نیاز اســت سیاســت های 
متناسب در راســتای ارتقای تجارت غیرنفتی بین ایران و قطر در 

پیش گرفته شود.
ساختار اقتصادی کشور قطر با تعاملات اقتصادی میان ایران و قطر 
نشــان داده اســت که با بهره مندی از مزیت های نسبی و نزدیکی 
جغرافیایی و شــباهت های دینی و مذهبی می توان روابط اقتصادی 
برون مرزی دو کشــور را با اســتفاده از فرصت های اقتصادی مانند 
توســعه صادرات غیرنفتی، همکاری در بخش کشــاورزی، جذب 

سرمایه گذاران قطری و توسعه تعاملات گردشگری گسترش داد.

با توجه به روابط سیاســی بسیار مطلوب ایران و قطر و تاکید دولت 
سیزدهم به دیپلماسی همسایه محوری، از نخستین سفرهای های 
رئیس جمهور ایران در ابتدای سکانداری دولت، سفر به کشور قطر 
و ملاقات با امیر قطر بود که خود نشــان از اهمیت روابط دوکشور 
داشته و دارد. ســفری که طی آن برای توسعه روابط اقتصادی ۱۴ 
ســند همکاری پیرامون موضوعات انرژی، راه، کشاورزی، فرهنگی، 

استاندارد، بنادر به امضای مقامات دو کشور رسید.
از مهمترین ســندهای به امضا رســیده دو کشــور در سفر رئیس 
جمهور و هیئت همراه ایشــان در اسفند ماه ۱۴۰۰ امضای تفاهم 
نامه ارتباط الکتریکی دو کشور ایران و قطر با ظرفیت ۱۰۰۰مگاوات 
بوده اســت. در واقع با اجرایی شدن این تفاهم نامه می توان شرایط 
ویژه ای را برای توســعه و پایداری شبکه و ایجاد شرایط سواپ برق 

برای دیگر کشورهای همسایه در مازاد فصلی دو کشور ایجاد کرد.
کشــور قطر از مهمترین کشورهای اســتراتژیک و همسایه ایران 
محســوب می شــود. بر این اســاس نیز تاکنون هشت کمیسیون 
اقتصادی با دولت قطر برگزار شده و نهمین اجلاس از ۲۰-۱۸ آذر 
ماه ســال جاری با حضور مقامات ارشد اقتصادی در بخش دولتی و 
خصوصی دو دولت برگزار می شــود. در واقع این اجلاس می بایست 
با نگاهی عملیاتی تر و راهبردی برای توســعه روابط اقتصادی ایران 
و قطر محسوب شود. کمیسیون مشترک اقتصادی فرصتی مناسب 

برای عملیاتی نمودن روابط اقتصادی دو کشور است.
به گزارش تسنیم؛ براین اساس، برخی توافقات ازجمله انعقاد توافق 
نامه تجارت آزاد، کشــت فراسرزمینی، افزایش صادرات غیرنفتی با 
ارزش افزوده بالا، تلاش برای جذب سرمایه گذاران قطر، حمایت از 
حضور بخش خصوصی، تسهیل صدور روادید، بهبود زیرساخت ها و 

تنظیم قراردادهای بلندمدت و عملیاتی پیشنهاد می شود.

رئیس مرکز بین الملل وزارت نیرو تشریح کرد

کمیسیون مشترک ایران و قطر؛
فرصتی برای توسعه روابط اقتصادی غیرنفتی

کارشناس اقتصادی:

افزایش درآمدهای مالیاتی در جهت تحقق بودجه بدون نفت است

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی خبر داد؛

رشد ۹ درصدی تجارت دریابرد ایران نسبت به مدت مشابه سال گذشته

وزیر ارتباطات:
کپسول زیستی با موفقیت پرتاب شد

خبرهای خوش دیگری هم در راه است

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:
سرانه مالیاتی برخی مشاغل پردرآمد از کم هم کمتر است

چالش های بازار کار در برنامه هفتم توسعه دیده نشد
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دنیای اقتصاد: راه مهار آلودگی هوا
گام اول در ارتب��اط ب��ا موض��وع 
مدیری��ت آلودگ��ی هوای ش��هر 
تهران، شناخت و اطلاع موثق از سهم آلاینده   های 
هواس��ت. براساس آمارها، در مجموع سالانه حدود 
۷۰۱ هزار تن آلودگی در تهران منتشر می شود که 
حدود ۵۷۸ هزار تن از آن مربوط به»منابع متحرک 
آلاینده« اس��ت. منابع متحرک بیش از ۶۰ درصد 
ذرات معلق و ۸۲ درصد گازه��ای آلاینده را تولید 
می   کنند. منابع ثابت تولید آلودگی مانند فرودگاه   ها، 
جایگاه   های س��وخت، راه   آهن، پایانه   های اتوبوس، 
مصارف خانگی، تجاری، نیروگاه   ها و پالایش��گاه   ها 
هم در انتشار آلودگی سهم دارند و حدود ۲۰ درصد 
کل آلودگی هم مربوط به این   هاس��ت. به رغم همه 
تلاش   های ص��ورت گرفته، س��هم ذرات معلق در 
آلودگی هوای تهران در س��ال ح��دود ۱۰ هزار تن 
اس��ت. همچنین می��زان ذرات ناش��ی از گوگرد و 
آلودگی گوگرد بیش از ۱۸ هزار تن اس��ت، اکسید 
نیتروژن۱۰۲ هزار تن، آلاینده   های مواد آلی ۹۰ هزار 
تن و هیدروکربن   ها )SO (ناشی از سوخت فسیلی 
۴۷۷ هزار تن در س��ال است.س��هم منابع آلاینده 
متحرک خودروهای س��واری ۱۴درصد، تاکسی   ها 
حدود ۲.۵ درصد، موتورس��یکلت   های کاربراتوری 
بنزینی ۱۰درصد، وانت   ها ۲درصد، مینی بوس   های 
گازوئیلی ۴درصد، اتوبوس   های شرکت واحد نزدیک 
به ۶درص��د، س��رویس   های ادارات و اتوبوس   های 
س��رویس ۷.۵ درص��د وکامیون   ها ه��م نزدیک به 
۱۶ درص��د و جمع��ا ح��دود ۶۰ درص��د آلودگی 
هوای ش��هر تهران ناش��ی از ذرات معلق منتش��ر 
ش��ده از خودروهاس��ت. آلاینده   های گازی همین 
خودروها هم ۸۲ درصد است که سهم خودروهای 
سواری نزدیک به ۳۸درصد، تاکسی   ها ۹.۵درصد، 
موتورسیکلت ۲۱درصد، وانت نزدیک به ۱۰ درصد، 
مینی   بوس ۰.۸درصد، اتوبوس ۰.۵درصد، اتوبوس 
س��رویس ۰.۴ درصد و کامیون   ها ۳.۵ درصد برآورد 
می ش��ود. این نشان دهنده اهمیت پرداخت به این 
موضوع اس��ت. اگر بخواهیم برای کنترل آلودگی، 
منابع آلودگی را طبقه   بندی کنیم، به جهت ذرات 
معلق باید در وهله اول س��راغ خودروهای سواری 
و بع��د س��راغ موتورس��یکلت   ها بروی��م. به جهت 
آلاینده   های گازی نیز اول باید س��راغ خودروهای 
س��واری، بعد موتورس��یکلت   ها و بعد تاکس��ی   ها 
برویم. این نقش��ه راه اس��ت. چند عامل دیگر هم 
بس��یار تاثیرگذار اس��ت. از جمله کیفیت سوخت 
که بای��د دائما مورد پالایش قرار بگی��رد. در زمان 
مدیریت ما در شهرداری)سال   های ۹۷ تا ۱۴۰۰(، 
دائما از پمپ   بنزین   ها توسط سازمان محیط زیست 
نمونه   برداری می   ش��د و به صورت تصادفی کیفیت 

سوخت پمپ بنزین   ها ارزیابی و مانیتور می   شد. 
نکته مهم دیگر هم مربوط به مصرف مازوت است 
که هم   اکنون بس��یار مورد بح��ث و محل اختلاف 
است. به عنوان مثال استاندار تهران اعلام می   کند 
ک��ه در تهران مصرف م��ازوت نداریم. واقعیت این 
اس��ت که س��وخت مازوت از تقس��یمات کشوری 
تبعیت نمی   کند؛ یعنی ممکن اس��ت نیروگاه   های 
تهران مازوت اس��تفاده نکنند اما ب��ه عنوان مثال 
نیروگاهی در کرج از سوخت مازوت استفاده کند. 
ای��ن آلودگی در نهایت به س��مت ته��ران حرکت 
می   کن��د چون هم در جهت باد غالب اس��ت و هم 
میزان آلودگی به گونه   ای اس��ت که هم کرج و هم 
تهران را تحت تاثیر ق��رار می   دهد. بنابراین نباید با 
تقسیمات کشوری و جغرافیایی درباره این موضوع 
اظهارنظر کرد. این موضوع یک مس��ئله حاکمیتی 

است که مرز آن از تقسیمات کشوری فراتر است.
نکته مهم تر هم اینکه اگ��ر در این ماجرا همراهی 
مردم را داش��ته باش��یم موضوع به نتیجه خواهد 
رس��ید. ه��ر کاری از این جنس، یعن��ی کارهای 
عظیمی که نیاز به همراهی مردم است، اگر با نگاه 
اجتماعی تعقیب شود، می تواند به نتیجه برسد. به 
عنوان مثال، در مدیریت شهری فاصله سال   های ۹۷ 
تا ۱۴۰۰، طرح تردد عمومی با دوچرخه را مطرح و 
اجرایی کردیم. دوچرخه از مواردی بود که کنترل 
آلایندگ��ی بخش   های متحرک را هدف گرفته بود 
ضمن آنکه اهداف دیگری مانند کاهش آلاینده   های 
CO را هم به همراه داشت و می شد تصور کرد که 
با پیوستن هر یک نفر به کمپین تردد با دوچرخه، 
یک خودرو از س��طح ش��هر کم ش��ده است. این 
تص��ور هم غیرقابل قبول و غیرواقعی نبود. از همه 
مهم تر کنترل موتورهای هندلی دوچرخ مخصوصا 
کاربراتوری   هاست که بعضا میزان آلایندگی آنها از 
۶ خودرو با استاندارد یورو۵ بالاتر است. حساسیت 
نداش��تن به این موضوع در حوزه مدیریت شهری 
پذیرفته ش��ده نیست. برخی به اش��تباه حاضرند 
که در مسیرهای طراحی ش��ده برای دوچرخه در 
سطح شهر،موتورسیکلت   های بنزینی تردد کند اما 
دوچرخه حرکت نکند. این نگاه غلطی است که باید 

اصلاح شود و هزینه آن را همه ما می   پردازیم.

شرق: باز هم فساد
ای��ن روزها بحث از یک فس��اد فضای 
عموم��ی را درگی��ر خود کرده اس��ت. 
اگرچه ارقام بیان شده متفاوت اند اما به هم نزدیک 
هس��تند. هر از چندی خبر یک فساد مالی منتشر 
می ش��ود و ذهن ش��هروندان را به خود مش��غول 
می کند و پس از مدتی به فراموشی سپرده می شود. 
فساد طبیعی هر نظام اقتصادی است؛ آنچه اهمیت 
دارد، درج��ه آن و چگونگی مواجه حاکمیت با آن 
است.فس��اد به معنای اعمال قدرت به نفع خویش 
و وابستگان اس��ت. نگاه معمول در گذشته به این 
پدیده به صورت فردی بوده اس��ت. تصور می کنیم 
که فساد به توانایی اخلاقی فرد در برابر وسوسه های 
ش��یطانی برمی گ��ردد. بنابراین در ص��ورت وقوع 
سوء استفاده، فرد ملامت می ش��ود. درحالی که در 
مطالعات اقتصاد فساد، بسترها اهمیت زیادی دارند. 
در فضای رانتی، زمینه رانت جویی فراهم اس��ت و 
بنابراین حتما عده ای آلوده خواهند ش��د. اقتصاد 

ای��ران اقتصادی رانتی، دولتی رانتیر متکی بر نفت 
بوده و فساد در قبل از انقلاب گسترده بود. انقلابیون 
تصور روشنی از س��ازوکار فسادزا نداشتند و دلیل 
آن را افراد فاس��د در آن نظام می دانس��تند. از این 
رو پس از چندی فس��اد به گونه ای شده است که 
هم��ه از آن خبر دارند. اگ��ر آدم خوب بودن کافی 
بود، انقلاب ایران که ب��ا انگیزه های دینی و مدنی 
به دست انسان های بزرگ و وارسته رخ داد، باید از 
فساد مبرا می بود اما اکنون جامعه ما، فساد گسترده 
و ش��کاف طبقاتی بزرگ به همراه فقر و تبعیض را 
تجربه می کند. اقتصاد و سیاست در ایران ساختاری 
فسادزا دارد و برای آن دلایل و عللی وجود دارد که 
تا به آنها توجه لازم نش��ود، نمی توان با آن مبارزه 
کرد. ساختار فاسد بستر فسادزایی را ایجاد می کند. 
 ش��اید اگر برخی از بزرگان��ی که به آنها افتخار هم 
می کنیم امروز در این فضای رانتی می بودند، مانند 
برخی از هم رزمان دیروزش��ان می شدند، چنانچه 
طلحه ش��د و چنانچه زبیر ش��د و پ��س از انقلاب 
برخی ها شدند. نگاه فردی به فساد می تواند حتی 
مانع از مبارزه با فس��اد ش��ود؛ زی��را در این حالت 
به زمینه ها و بس��ترهای ش��کل گیری فساد توجه 
نمی شود. نگاهی که به نظر می رسد در قوه قضائیه 
بر فرض صداقت در مبارزه با فساد وجود دارد، نگاه 

فردی به فساد و محاکمه فرد فاسد است.
ساختارهای فسادزا موجب می شوند تا گروه هایی 
س��ازمان یافته از خلأهای قانونی یا قانون های قابل 
تفس��یرهای مختلف یا متضاد سوءاس��تفاده کرده 
و با بهره گیری از ش��بکه ارتباطی اقدام به فس��اد 
کنند. از این رو ع��لاوه بر مبارزه با خاطیان باید به 
س��ازوکار شکل گیری فس��اد توجه شود تا مجاری 
ورودی آن بس��ته ش��ود. به تعبیر نورث، در برخی 
از اقتصادها، افشای فسادها با رویکرد تسویه حساب 
و ب��ا هدف حذف گروه دیگر ی��ا کاهش نفوذ آنان 
صورت می گی��رد. از این رو با پدیده افش��اگری در 
برابر افشاگری مواجه می شویم. به  هر روی فقدان 
رویکرد س��اختاری به فس��اد، موجب تکرار آن به 
همان روش های سابق می ش��ود؛ زیرا منافذی که 
موجب فس��اد شده بودند، هنوز پا بر جا بوده و فقط 
فرد خاطی محاکمه شده است. از این رو هر پرونده 
فساد اعم از بابک زنجانی، طبری و مورد چای یک 
مورد مطالعاتی جدید در عرصه اقتصاد فس��اد باید 
تلقی ش��ود.امروز در کشور ما فساد سیستماتیک 
شده اس��ت. گاه به اشتباه فس��اد سیستماتیک را 
به معنای فاسدبودن همه مقامات حکومتی تلقی 
می کنند و از این نظر در برابر این اصطلاح درست 
مقاوم��ت می ش��ود؛ درحالی که منظ��ور از آن این 
اس��ت که سازوکارهای معیوب در ساختار سیاسی 
و اقتص��ادی وج��ود دارد و خوداصلاحی نیز در آن 
دیده نمی شود. فساد سیستماتیک سه نشانه دارد؛ 
اول  تکرار دائمی یک مشکل، دوم جابه جایی دائمی 
مش��کل از جایی به جای دیگر یا از زمانی به زمان 
دیگر و س��وم بروز مش��کل در کل سیستم بدون 
مشاهده آن در تک تک افراد. امروزه دلسوزان واقعی 
نظام باید به عمق فس��اد در کش��ور توجه کنند و 
برای اصلاح سازوکار شکل گیری فساد تلاش کنند؛ 
این امر نیازمند دوری از احساس��ات و جناح بندی 
سیاسی و اراده ای جدی همراه با بهره گیری از دانش 
روز است. یکی از اقدامات فوری و ضروری، برگزاری 
دادگاه های علنی مفس��دان و با حضور خبرنگاران 
اس��ت. طبیعی است این امر صداقت و جدیت قوه 

قضائیه را در مبارزه با فساد نشان خواهد داد.

جوان: چله اضطراب با پوستر! 
تمام علاقه مندان به فوتبال ضمن اطلاع 
از جزئی تری��ن برنامه های جام ملت های 
آسیا به این نکته هم واقفند که حریفان 
تیم ملی کشورمان چگونه در حال آماده شدن برای 
حضوری قدرتمند در این آوردگاه هس��تند و این 
را هم می دانند که تیم ملی کش��ورمان چگونه در 
حال آماده س��ازی است. لیگ برتر هفته هاست که 
به بهانه واهی حضور س��ه نماین��ده ایران در لیگ 
قهرمانان آسیا تعطیل است و تیم ملی هم به چند 
بازی کم اهمیت تدارکاتی با حریفانی دسته چندم 
دلخوش اس��ت، آن وقت فدراس��یون فوتبال تنها 
ب��ه این دل خوش کرده که هر روز از یک پوس��تر 
رونمای��ی کند و مثلاً روزش��مار برای ش��روع جام 
ملت ه��ا بگذارد، آن هم جامی که معلوم نیس��ت با 
اوصافی که برش��مرده ش��د چه سرنوشتی را برای 
فوتبال ایران رقم خواه��د زد.فوتبال ایران بیش از 
پنج دهه اس��ت که رنگ المپیک را به خود ندیده 
و چیزی در همین حدود است که رؤیای قهرمانی 
در قاره کهن را در سر دارد، اما واقعیتی که برخلاف 
تمام شعار ها به صورت علاقه مندان به فوتبال سیلی 
می زند، این است که قهرمانی و کسب موفقیت در 
قاره کهن با شعار و چاپ پوستر به دست نمی آید. 
فوتبال ایران سال هاست که اسیر چنین بازی هایی 
است. سال هاست که رقبا با برنامه جلو می آیند و ما 

همچنان در خواب غفلت به سر می بریم.
۴۰ روز تا آغاز جام ملت های آسیا فرصت باقیست 
و امروز اصلی ترین سؤال این است که آیا تیم ملی 
فوتبال ایران برای رویارویی با حریفان خود در قاره 
کهن آماده اس��ت؟ برنامه تیم ملی در این ۴۰ روز 
باقیمانده تا شروع جام چیست؟ فدراسیون پرادعای 
فوتبال که دیروز هیچ حرفی برای گفتن در مجمع 
عمومی کمیته ملی المپیک نداش��ت، قرار اس��ت 
در ای��ن ۴۰ روز باقیمانده چه کاری انجام دهد که 

اینگونه از پوستر آن رونمایی می کند؟
واقعیت این است که باید نگران بود، نگران نتیجه ای 
ک��ه در قطر به دس��ت می آید. نگ��ران تیمی که 
برنامه ای برای مقابله با حریفان آماده آسیایی خود 
ندارد. نگران تیمی که تمام دلخوشی آن ستاره های 
لژیونرش هس��تند تا اگر در بهترین شرایط باشند 
بتوانن��د گره ای باز کنند. نگران تیمی که نس��بت 
به چهار س��ال گذشته و قبل تر از آن هیچ تغییری 
نک��رده و پیرتر ش��ده و در نهایت نگران تیمی که 

فدراسیون تنها برایش پوستر چاپ می کند.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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عل��ی فروت��ن بازیگر گ��روه »فیتیل��ه« که پیش از ای��ن نمایش 
»دوره گرده��ا« را در کان��ون پ��رورش فک��ری و ت��الار هنر اجرا 
کرده اس��ت، خبر داد که این نمایش از دی ماه، در س��الن کانون 
پ��رورش فکری در خیابان وزرا روی صحن��ه خواهد رفت و البته 
این اجرا ویژه س��ه روز پایانی هفته اس��ت چون نمایش در طول 
هفته در دیگر شهرها اجرا دارد. او درباره اجرای نمایش در سالن 
خیاب��ان وزرا که فعالیت مس��تمری ندارد، توضی��ح داد: پیش از 
این ه��م گروه ما نمایش های »لپ گلی« و »چتر س��فید« را در 
این س��الن روی صحنه برده اس��ت. دسترس��ی به این سالن که 
خارج از محدوده طرح ترافیک اس��ت، برای تماشاگران راحت تر 
اس��ت ولی متاس��فانه وقفه هایی که در فعالی��ت آن رخ می دهد، 
سبب می ش��ود تماش��اگرانی را که به زحمت جذب کرده ایم، به 
آس��انی از دس��ت بدهیم. او با تاکید بر اینکه تولید تئاتر نیازمند 
بودجه و یارانه دولتی اس��ت، خاطرنشان کرد: وقتی برای ساخت 
نمایش بودجه ای در نظر گرفته نمی شود، چگونه باید رشد کند؟ 
وزارت ارشاد سالن دار شخصی نیست که به طور خصوصی سالنی 
درست کند. بودجه آن باید صرف تولید تئاتر شود و حالا پرسش 
این اس��ت که این بودجه صرف چه کاری می ش��ود؟ این هنرمند 
با ابراز تاس��ف از نبود امکان تبلیغات��ی برای تئاتر و به ویزه تئاتر 
کودک ادامه داد: ش��هرداری تهران که این همه بیلبورد در سطح 
ش��هر دارد، حتی ی��ک بیلبورد ه��م به تئاتر ک��ودک اختصاص 
نمی ده��د. همه این تئاترها با تایید و مجوز وزارت ارش��اد همین 
کش��ور روی صحنه رفته اند، وزارت ارشاد که از کره مریخ نیامده، 
اما اولویت ش��هرداری، دادن بیلبورد به اشی مشی و قاقالی است 
چون برایش درآمدزاس��ت. فروت��ن از بی توجهی تلویزیون هم به 
تبلیغ��ات تئاتر انتقاد کرد و گف��ت: تلویزیون ما به صورت رایگان 
یک صحنه از یک نمایش تبلیغ نمی کند. حتی حاضر نیس��ت در 
برنامه ه��ای کودک خود به بچه ها اع��لام کند که در تالار هنر یا 
کانون پرورش فکری تئاتر ببینند. مگر این تالارها مال کیس��ت؟ 
به خ��دا در همین تالارها بچه مس��لمان ها دارن��د کار می کنند. 
در ع��وض تلویزیون م��دام برای انواع خوراکی ه��ا، جغجغه، انواع 
اسباب بازی های کارشناسی ش��ده و نشده، تبلیغ پخش می کند. 
یعنی همه دنبال کاس��بی هس��تند. اینها سبب می شود که تئاتر 
کودک عقیم بماند. کس��ی که می خواه��د تئاتر کودک کار کند، 
رس��ما باید قلوه ها و کلیه هایش را بفروشد تا بتواند یک کار روی 
صحنه ببرد. او ادامه داد: من و آقای گلی نزدیک ۳۵ س��ال است 
که کار کودک می کنیم و برای مردم ش��ناخته ش��ده ایم و مورد 
اعتماد آنان هس��تیم. با تمام این تفاس��یر، هر ش��ب بعد از اجرا، 
به جز آخر هفته ها، آقای گلی اعلام می کرد که یک س��الن ۲۰۰ 
نفره در ش��هر ۱۳، ۱۴ میلیونی تهران نباید خالی باشد! اما وقتی 

تبلیغاتی وجود ندارد، مردم از کجا باخبر بش��وند که نمایش روی 
صحنه اس��ت. بعد می گوییم چرا مردم به طرف شبکه های جم و 
اجنبی کشیده می شوند؟ در حالیکه همین شبکه جم، به صورت 
رای��گان، فیلم ها و تئاترهای ما را تبلیغ می کند. در ش��رایطی که 
بیلبورد ش��هری نداریم و برای تبلی��غ در فضای مجازی هم باید 
فیلترش��کن بخری��م، تلویزیونی که دیدن آن نیاز به فیلترش��کن 
ن��دارد، برای چن��د تئاتر و گال��ری تبلیغ کرده اس��ت؟! اگر هم 
بکند، در بدترین زمان اس��ت چون برایش اولویت نیست. در این 
شرایط، تبلیغات در شبکه جم را هم ممنوع می کنند و اگر تبلیغ 
نمایش��ی از آن شبکه پخش بش��ود، اجازه اجرا نمی دهند. جالب 
اس��ت که در همین وضعیت��ی که تئاتر کودک، ام��کان تبلیغ و 
بودج��ه تولید ندارد، همه هم مدعی هس��تند که کودک برایمان 
مهم اس��ت! فروتن با تاکید بر نقش مهم تئاتر در فرهنگ س��ازی 
ب��رای کودکانمان خاطرنش��ان کرد: دیدن ی��ک نمایش به اندازه 
خواندن چندین کتاب اثرگذار است. اصلا همین کتاب، تلویزیون 
ب��رای چند تا کتاب تبلیغ می کن��د؟! برنامه ای مانند »کتاب باز« 
را ه��م تعطیل می کنند. در حالیکه وقتی س��روش صحت درباره 
کتابی صحبت می کرد، دوستان ناشرمان، می گفتند تاثیر بسزایی 
در اس��تقبال از آن کت��اب دارد. بنابرای��ن مردم م��ا کتاب خوان 
هس��تند ولی به این کار ترغیب نمی شوند. واقعیت این است که 
دوستان دوس��ت ندارند کس��ی کتاب بخواند چون باعث آگاهی 
بخشی می شود. فروتن با اش��اره به تاثیر تئاتر کودک، در تربیت 
تماشاگران تئاتر بزرگس��ال توضیح داد: همیشه پایان هر اجرا از 
پدر و مادرها تش��کر می کنم که برای تئاتر بزرگسال ما تماشاگر 
آگاه و فهی��م پرورش می دهند. تئاتر ما مدیون این بچه هاس��ت. 
اگ��ر از کودکی برای دی��دن تئاتر تربیت نش��وند، در آینده برای 
دیدن تئاتر دست به جیب نمی شوند و هزینه نمی کنند که بلیت 

نمایش بخرند و اولویت شان می شود وقت گذرانی در کافی شاپ ها 
یا فضای مجازی و اینترنت و... اینها مش��کلات اساس��ی است. او 
ب��ا ابراز تاس��ف از اینکه مس��ئولان پای خ��ود را از تولید تئاتر و 
اختص��اص یارانه به آن کنار کش��یده، اضافه ک��رد: من باید برای 
تولید نمایشم تهیه کننده شخصی بیاورم اما چه کسی حاضر است 
در تئاتر س��رمایه گذاری کند وقتی هیچ اطمینانی بابت برگشت 
آن س��رمایه وجود ندارد. مردم برای به دست آوردن سرمایه شان 
زحمت کش��یده اند. گاهی ه��م که کاری ف��روش می کند،  دچار 
دردس��ر می ش��ود، در حالیکه همه ای��ن کارها با تایید ش��ورای 
بازبینی روی صحنه رفته اند، ش��ورایی که در خود وزارت ارش��اد 
وج��ود دارد و متش��کل از چند متخصص و مس��ئولان ذی ربط و 
نمایندگانی از دیگر وزراتخانه هاست. وقتی کاری از چنین کانالی 
رد شده، چگونه است که به صِرف شکایت یک فرد، جلوی اجرای 
نمایش��ی گرفته می شود. اگر مشکلی هست، متوجه شوراست که 
به این کار مجوز داده. چرا یقه گروه را می گیرید. اینها بد اس��ت 
چون یعنی یک قانون مش��خص وجود ن��دارد. این هنرمند تئاتر 
که سال هاس��ت در حیطه تئاتر کودک فعالی��ت می کند، با ابراز 
تاس��ف از اینکه دامنه این بی توجهی ها به جشنواره تئاتر کودک 
و نوجوان هم کش��یده ش��ده، یادآوری کرد: یک جش��نواره تئاتر 
کودک و نوجوان داریم که س��الانه برگزار می شود. این جشنواره 
را به خاک س��یاه می نشانند تا برگزار شود. چرا جشنواره ای که با 
۶ میلیارد تومان می تواند برگزار ش��ود، دبیرش باید کاسه گدایی 
دست بگیرد و جلوی لاس��تیک فروشی و یخچال سازی و... برود 
تا بودجه ناچیزی بگیرد که بتوانیم جش��نواره ای را که اس��مش 
بین المللی اس��ت برگزار کنیم. از طرف دیگر مدام تاریخ برگزاری 
آن را تغیی��ر می دهند. یعنی برگزارکنندگان آن هر س��ال دچار 
س��ردرگمی هس��تند چون کودک برای تصمیم گیرندگان اصلا 
اهمیت ندارد، اصلا برایشان وجود خارجی ندارد. هرچند همواره 
ش��عار می دهند که کودک، آینده س��از کشور است ولی در عمل، 
در تک س��النی که متعلق به کار کودک اس��ت، به جای اینکه به 
گروه ها کمک کنند که بتوانند کار بسازند و روی صحنه ببرند، از 
آنان کس��ب درآمد می کنند. به گزارش ایسنا، او در پایان سخنان 
خود یادآور ش��د: امیدوارم نگاه درستی به قضیه بشود و فراموش 
نکنند ما هم که به دنی��ا آمده ایم، در گوش مان اذان گفته اند، ما 
هم بچه مس��لمان هستیم و معتقدیم. هزار و ۴۰۰ سال است که 
این کش��ور مسلمان است ولی چرا همه چیز را با هم آمیخته ایم. 
نمی ش��ود که همه در تمام س��ال، فقط تعزیه کار کنیم. الان ما 
چه نمایش��ی کودکی داریم که در دنیا حرفی برای گفتن داشته 
باشد. این وضعیت یعنی فاتحه کار کودک خوانده که باید برایش 

فکر عاجلی کرد.

 علی فروتن: 

برای تئاتر کودک باید کلیه خود را بفروشیم

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

روایت نویسنده کتاب »تماشای تماشاگر« از تئاتر لاکچری 

اقبال واحدی:اولین مخاطب هر برنامه خودم هستم

کتاب »تماش��ای تماشاگر« تالیف رویا س��لیمی به تازگی راهی 
بازار نش��ر شده است. این کتاب پژوهش��ی است پیرامون علل و 
انگیزه انتخاب کنسرت نمایش »سی صد« از سوی تماشاگرانش. 
درواق��ع این تحقی��ق به مطالعه طیف خاص��ی از مخاطبان تئاتر 
می پ��ردازد که به دلایلی می توانند ب��ا دیگر گروه های تئاتربین و 
مخاطب حرفه ای تئاتر تفاوت  آشکاری داشته باشند. رویا سلیمی 
نویس��نده کتاب »تماشای تماش��اگر« درباره دلایل نگارش این 
کتاب گفت: در دهه اخیر با گسترش و توسعه سالن های نمایش 
و افزایش تقاضا از س��وی مخاطب��ان، برخی گونه ها و انواع جدید 

اج��رای نمایش که ت��ا پیش از این در ایران به نمایش گذاش��ته 
نش��ده ب��ود، روی صحنه آمد که یکی از ژانرها کنس��رت نمایش 
اس��ت.« وی ادامه داد: »طبق معم��ول با ورود پدیده های جدید، 
مناقشات بسیاری نیز به همراه داشت. یکی از منافشه برانگیزترین 
اصطلاحات پیرامون این شیوه اجرا، تئاتر لاکچری است. تئاتری 
که با موسیقی همراه است و در کنار حضور سلبریتی ها، نمایشی 
را پیش چش��م مخاطبان قرار می دهد که به واس��طه نوع اجرا و 
هزینه ب��الای تولید، قاعدتا قیمت بالایی نیز دارد و در مقایس��ه 
ب��ا دیگر تئاترهای روی صحنه، رقم بلیت آن تفاوت بس��یاری با 

نمایش های دیگر خواهد داشت.« به گزارش پانا، نویسنده کتاب 
»تماش��ای تماشاگر« در ادامه س��خنان خود اضافه کرد: »قیمت 
بس��یار بالا و تقس��یم بندی مخاطب به لاکچ��ری و غیرلاکچری، 
ت��ا به ام��روز ادامه دارد و گروهی مخالف سرس��خت این گونه از 
نمایش های بزرگ، فاخر، بیگ پروداکش��ن و لاکچری هس��تند. 
علی رغ��م اجراهای متعدد این ش��یوه اجرا، هن��وز نام و اصطلاح 
واحدی که مورد توافق اهالی هنرهای نمایش��ی و موسیقی باشد، 
برای آن تعریف نشده اس��ت. کتاب »تماشای تماشاگر« از میان 
این عناوین به تسامح واژه تئاتر لاکچری را برگزیده و با رویکردی 
مخاطب شناس��انه به این پدیده نوظه��ور در تئاتر ایران پرداخته 

است.« 

اقبال واحدی مجری باسابقه تلویزیون درباره حضور کمرنگ خود 
در عرصه اجرای برنامه های تلویزیونی در این روزها گفت: ترجیح 
می دهم در برنامه ای به عنوان مجری حضور داش��ته باشم که از 

فضا و موضوع آن لذت ببرم.
 اولین مخاطب یک برنامه خودم هستم و اگر خودم با آن ارتباط 
برقرار کردم و آن را دوس��ت داشتم اجرایش را می پذیرم و گرنه 
ترجی��ح می دهم مجری برنامه نباش��م. وی که این روزها اجرای 
یک برنامه با نام »س��فرنامه روستا« را بر عهده دارد، یادآور شد: 
این روزها برنامه »س��فرنامه روستا« را تولید می کنم و اجرای آن 
را بر عهده دارم که هفته ای ۵۰ دقیقه برنامه است و پنجشنبه ها 
ح��دود ۱۰ صبح پخش می ش��ود. واحدی درب��اره این برنامه که 
تاکنون ۱۰۰ قس��مت از آن به پخش رس��یده است، توضیح داد: 
قرار اس��ت ۲۶ قس��مت دیگر ب��رای این برنامه ضب��ط کنم و به 
نظرم روس��تاهای ما ظرفیتی دارد که تا س��ال ها می توان چنین 
برنامه هایی را ادامه داد. روس��تاهای ما هر سال انگار زایش دارند 

و پدیده های مرتبط با روس��تاها به صورت مادی و فرهنگی تمام 
شدنی نیست. این مجری باسابقه با اشاره به اینکه در سفرهایش 

ب��ا خود چند دوربین عکاس��ی ه��م می برد، بیان ک��رد: من آدم 
فرصت طلبی هس��تم و همیش��ه ۲ تا ۳ دوربین همراهم دارم و 
در برخی مکان های گردش��گری مصاحبه ه��م می گیرم. درواقع 
فک��ر می کنم ب��دون دوربینم نمی توانم زندگ��ی کنم. به گزارش 
مه��ر، وی که ب��ه تازگی به قزوین رفته ب��ود درباره حضورش در 
این ش��هر و فضای کمرنگ تولی��دات تلویزیونی در حوزه میراث 
فرهنگی کشورمان بیان کرد: من یکی از داوران جشنواره میراث 
فرهنگی در ح��وزه ویدئو کلیپ و گزارش ه��ای تلویزیونی بودم. 
اصولا رشته میراث فرهنگی خاص و تخصصی است و قرار نیست 
فیل��م یا برنامه ای ک��ه درباره میراث فرهنگ��ی می بینیم یک اثر 
داس��تانی مثل ژانرهای مختلف باش��د البته می توان داس��تان را 
با این س��وژه ها دخیل کرد و با گردش��گری، می��راث فرهنگی و 
صنایع دس��تی پیوند زد که در برخی آثار ه��م دیده ایم این کار 
 انجام ش��ده اس��ت مثل »فرش باد« یا »گبه« ک��ه چنین اتفاقی

 رخ داده است.

مهدی زندیه:  مشکل ما در تئاتر حذف اندیشه هاست  آنجلینا جولی: هالیوود جای سالمی نیست
آنجلین��ا جول��ی بازیگر مش��هور س��ینما در 
مصاحبه با وال اس��تریت ژورن��ال گفت: »اگر 
قرار بود امروز کارم را در دنیای سرگرمی آغاز 
کند احتمالاً بازیگر نمی ش��دم زیرا زمانی که 
من ش��روع به کار کردم، انتظار چندانی برای 
عمومی بودن و به اشتراک گذاشتن همه چیز 
وجود نداش��ت. « به نظر می رسد که بیش از 
دو ده��ه تحت نظارت ش��دید اف��کار عمومی 
ب��ودن، آنجلین��ا جول��ی در تحت تاثی��ر قرار 
داده، زیرا او گفته اس��ت: »س��ال پیش و پس 
از جدایی از ب��رد پیت باز هم هدف روزنامه ها 
قرار گرفتم، استرس��م به حدی شدید شد که 
در س��ال ۲۰۱۸، در طول فیلمبرداری دنباله 
فیلم دیزنی »مالفیس��نت، بان��وی اهریمنی« 
متوجه ش��دم که صدایم نس��بت به زمانی که 
برای اولی��ن بار نقش این ش��خصیت را بازی 

می ک��ردم، تغییر کرده اس��ت. جول��ی در این 
ب��اره گفت: »بدن من به ش��دت به اس��ترس 
واکنش نش��ان می دهد. قند خ��ون من بالا و 
پایین می ش��ود. من ش��ش ماه قبل از طلاق 
ناگه��ان دچ��ار فلج بلِ ش��دم.« ب��ه گزارش 
ایس��نا، وی همچنی��ن گفت: »ای��ن روزها در 
لس آنجلس زندگی اجتماعی ندارم، زیرا وقتی 
بیرون می روم توجه ناخواس��ته زیادی به من 
می ش��ود و بنابراین در نهایت قصد دارم اینجا 
را برای همیش��ه ترک کنم و زمان بیش��تری 
را در خانه خود در کش��ور کامب��وج بگذرانم. 
این بخش��ی از اتفاقات پس از طلاق من است. 
من توانایی زندگی و س��فر آزادانه را از دست 
دادم. من در مکانی کاملا سطحی بزرگ شدم. 
 هالیوود در بین همه جاهای دنیا جای سالمی

 نیست.« 

و  نویس��ندگی  ب��ه  »فراموش��ی«  نمای��ش 
کارگردانی مش��ترک مهدی زندی��ه و آیدین 
تمبرچی با تهیه کنندگی س��جاد افش��اریان از 
بیست وس��وم آذر در سالن شماره یک عمارت 
ارغوان روی صحنه خواهد رفت. مهدی زندیه، 
درب��اره موض��وع نمایش گفت: »فراموش��ی« 
قرار اس��ت ب��ه تلفیق��ی از آلزایمر، نس��یان، 
فراموش��ی و... ملغم��ه ای از چیزهایی بپردازد 
که نمی توانیم خط مش��خصی ب��رای آن قائل 
ش��ویم. رفت وآمدهای زمانی که گاهی به یاد 
می آیند و گاهی فراموش می شوند.« او افزود: 
»نمایش »فراموش��ی« عنوانی جهان ش��مول 
و فراگیر اس��ت. ما حت��ی در زندگی روزمره و 
با نگاه ب��ه اتفاقات اخی��ر اجتماعی، روی لبه 
فراموش��ی و ی��ادآوری قرار می گیری��م. بقا و 
ادامه زندگی گاهی نیازمند فراموشی است اما 

انس��انیت و نوع دوس��تی به ما اجازه فراموشی 
نمی دهد. درواقع ما بسیاری از رخدادها را در 
بس��تر روابط اجتماعی مان فراموش می کنیم 
و جاهای��ی، ش��رایط، اجازه این فراموش��ی را 
به ما نمی دهد.« ای��ن هنرمند حوزه هنرهای 
نمایش��ی ادامه داد: »نمایش��نامه هایی با این 
عن��وان، ج��ای زی��ادی ب��رای پرداخت های 
متن��وع دارد. حتی خود عن��وان هم به راحتی 
قابل فراموشی نیس��ت چراکه همه درگیر آن 
هستند« به گزارش ایران تئاتر، زندیه در پایان 
س��خنانش گفت: »اکنون مش��کل ما در تئاتر 
رقابتی ش��دن برای حذف یکدیگر و همچنین 
حذف اندیشه هاس��ت. متأس��فانه بودجه کل 
تئاتر ما به اندازه یک فیلم س��ینمایی است و 
این موضوع هم بر رقابتی ش��دن بیش��تر آثار 

دامن زده است.«

فیلم کوت��اه »بیگانه« به کارگردانی میث��م احمدی پویا که از 
تولیدات حرفه ای انجمن س��ینمای جوانان ایران - دفتر تهران 
به ش��مار می رود پس از چهار روز فیلمبرداری در تهران و طی 
مراحل فنی، آماده نمایش ش��د. در خلاصه داس��تان این فیلم 
کوتاه آمده است: »در مدرسه ای شایعه شده که در انباری جن 
زندگی می کند. گردنبند فواد )یکی از دانش آموزان( در انباری 
می افتد و ش��فیعی )ناظم مدرس��ه( تصمیم می گیرد فواد را با 

ترس خود روبه رو کند./مهر

فیل��م کوتاه داس��تانی »لباس« ب��ه نویس��ندگی و کارگردانی 
فاطمه عس��گری رزاقی، در فضای بومی ب��ا محوریت فرهنگ 
و زب��ان در مناطق مختلف رودبار فیلمبرداری ش��ده و اکنون 
در مرحله تدوین اس��ت. در خلاصه داس��تان ای��ن فیلم کوتاه 
آمده اس��ت: »ستاره برای رسیدن به معشوقش امید قرار است 
عروس طایفه ای دیگر ش��ود. او برخلاف خواس��ته مادر امید از 
پوش��یدن لباسِ عروسی محلی که در رس��وم آنهاست سر باز 

می زند و...«/مهر 

نمای��ش آیینی »واله��ه« با هدف اقامه عزای فاطمی، توس��ط 
گروه هنری میثاق و با مشارکت مجموعه آزادی با نقش آفرینی 
جم��ع کثی��ری از بانوان هنرمند کش��ور از ۲۰ تا ۲۴ آذر ویژه 
بان��وان به صحن��ه خواهد رفت. در این نمایش تلاش ش��ده تا 
ب��ا اس��تفاده از افکت های نور و ص��دا در صحنه های یورش به 
منزل حضرت فاطمه )س( و تشییع پیکر مبارک ایشان فضای 
 غمبار وقوع این حوادث تاریخی صدر اس��لام به تصویر کشیده

 شود./مهر

»والهه« در برج آزادی »لباس« در تدوین  »بیگانه« آماده نمایش شد



خبرپنجشنبه  16 آذر 1402    شماره  6739 12

معاون وزیر صنعت، تجارت و توسعه سرمایه گذاری عمان و معاون 
وزیر صمت و رئیس هیئت عامل سازمان گسترش و نوسازی صنایع 
ایران، راهکارهای توسعه روابط صنعتی و سرمایه گذاری مشترک را 
بررســی کردند. در این دیدار بابک احمدی رئیس ایدرو با اشاره به 
زمینه های مشترک فی مابین دو کشور و توانمندی صنایع ایرانی، 
بر حضور شرکت ها و پیمانکاران ایرانی در پروژه های کشور عمان و 

همچنین سرمایه گذاری مشترک تاکید کرد.
احمدی در این دیدار از آمادگی ایدرو برای همکاری و مشارکت در 

پروژه های سوخت های زیستی، تغییر اقلیم و صنایع دریایی خبر داد 
و خاطرنشــان کرد: ما آماده همکاری و مشارکت با سرمایه گذاران 

عمانی در پروژه های مشترک هستیم.
صالح بن ســعید مسن که در چارچوب برگزاری بیستمین اجلاس 
مشــترک اقتصادی ایران و عمان در تهران به ســر می برد، هم در 
این دیــدار با ابراز تمایل به گســترش همکاری هــای صنعتی و 
ســرمایه گذاری میان دو کشــور، از آمادگی عمــان برای حضور 

شرکت ها و سرمایه گذاران ایرانی در این کشور خبر داد.

وی همچنین از رئیس هیئت عامل ایدرو برای دیدار با مقامات عمان 
و آشنایی بیشتر با ظرفیت های همکاری دو جانبه برای سفر به این 

کشور دعوت کرد.
به گزارش ایرنا؛ سید محمد موســوی معاون صنایع ماشین آلات 
و تجهیزات وزارت صمت هم در این جلســه با اشــاره به مذاکرات 
پیشین صورت گرفته میان طرف های ایرانی و عمانی گفت: ایدرو به 
عنوان سازمان توسعه ای و نهاد واسط می تواند شرکت های ایرانی را 

با طرف های عمانی وارد همکاری مشترک کند.

رئیس سندیکای صنایع کنسرو ایران گفت: در حال حاضر قیمت ماهی 
تن وارداتی که کیفیت بهتری هم نســبت به ماهی صید داخل دارد، 
ارزان تر از ماهی صید داخل برای تولیدکنندگان کنسرو ماهی تن تمام 
می شود.قیمت کنسرو ماهی تن که از سال گذشته سیر صعودی گرفته 
اســت، در هفته های اخیر بار دیگر گران شد و نرخ آن بسته به اینکه 
با چه برندی عرضه شــود تا ۱۰۰ هزار تومان در هر قوطی نیز پیش 

رفته است.
محمد مختاریانی، نایب رئیس سندیکای صنایع کنسروسازی ایران 
آنچه سبب ســاز این گرانی مستمر شده است را توضیح داد و گفت: 
چیزی که بیش از هر عامل دیگری بر قیمت کنسرو ماهی تن تاثیر 
می گذارد، قیمت خود ماهی اســت. سال گذشته در همین فصل هر 
کیلو ماهی صید داخل ۵۲ هزار تومان قیمت داشت، در حالی که الان 
قیمت آن به حدود ۱۵۴ هزار تومان رسیده و حدود سه برابر شده است. 
مختاریانی گفت: در سال گذشته به واردات ماهی ارز ۲۸۵۰۰ تومانی 
اختصاص پیدا می کرد که این امتیاز هم در ماه های آخر ســال پیش 
حذف شد، حتی واردات قوطی کنسرو هم مشمول دریافت ارز ۲۸۵۰۰ 
تومانی بود اما الان واردات قوطی بــا ارز تالار دوم که حدود ۴۲۰۰۰ 
تومان قیمت دارد صورت می گیرد. مجموع این عوامل به افزایش پلکانی 
قیمت کنسرو ماهی تن انجامیده و در همین حال مکاتبات سندیکا با 
شیلات و تعزیرات نیز در توقف این جریان صعودی تاثیر نداشته است. 

در این میان، بازنده اصلی این داستان تولیدکنندگان هستند.
مســعود بختیاری رئیس سندیکای صنایع کنسرو ایران نیز افزایش 

بیش از سه برابری قیمت ماهی تن صید داخل را تایید کرد و افزود: 
ماهی تن صید داخل ۸۰ درصد قیمت تمام شده کنسرو ماهی تن را 
تشکیل می دهد و بنابراین گرانی آن به جهش قیمت کنسرو انجامیده 
اســت. وی افزود: جهش قیمت ماهی تن در یک ســال گذشته در 
حالی اتفاق افتاده که شناورهای صید ماهی سوخت یارانه ای دریافت 
می کنند، البته به یقین جامعه صیادی هم مشکلات خود را دارد اما به 
هر حال اینکه قیمت ماهی تن صید داخل بیش از ۱۵۰ هزار تومان 
شده از وجود مشکلی حکایت می کند؛ قیمت این ماهی باید زیر ۱۰۰ 

هزار تومان باشد.
بختیاری تصریح کرد: وقتی به صیادان سوخت یارانه ای داده می شود، 
باید بر عملکرد آن ها نظارت شود. علاوه بر این جامعه صیادی از طریق 

محدودسازی واردات ماهی تن هم حمایت می شود.
رئیس سندیکای صنایع کنسرو ایران در ادامه بر لزوم کاهش قیمت 
ماهی تن تاکید کرد و گفت: باید بررسی شود قیمت واقعی هر کیلو 
ماهی تن صید داخل چقدر اســت و این کار بر عهده ســازمان هایی 
است که وظیفه ذاتی آن ها احصای قیمت تمام شده است، به طور مثال 

سازمان حمایت از مصرف کننده این وظیفه را بر عهده دارد.
وی همچنین اظهار کرد: ســندیکای صنایع کنسرو ایران به دفعات 
از طریق سازمان شــیلات ایران به ویژه معاونت صید این سازمان و 
همچنین سازمان حمایت از مصرف کنندگان پیگیر شده که قیمت 
تمام شــده هر کیلوگرم از ماهی صید داخل تعیین و تعریف شود تا 
روشن شود ماهی تن صید داخل چقدر گران تر از ارزش واقعی آن به 

کارخانه های تولید کنسرو ماهی عرضه می شود. در همین حال هیچ 
نهادی در کشور آمار دقیق و مطمئنی از میزان صید ماهی تن صید 

داخل اعلام نمی کند.
بختیــاری تصریح کرد: در حال حاضر قیمــت ماهی تن وارداتی که 
کیفیت بهتری هم نسبت به ماهی صید داخل دارد، ارزان تر از ماهی 

صید داخل برای تولیدکنندگان کنسرو ماهی تن تمام می شود.
رئیس سندیکای صنایع کنسرو ایران در پاسخ به این پرسش که افزایش 
چشمگیر قیمت ماهی چند کسب و کار فعال در تولید کنسرو ماهی 
را متضرر کرده است، اظهار کرد: بیش از ۱۰۰ مجوز راه اندازی کارخانه 
تولید کنسرو ماهی تن در کشــور اعطا شده که البته نیمی از تعداد 
مجوزها، واحد تولیدی در کشــور فعال است. با این حال در پی گرانی 
قیمت ماهی این ۵۰ واحد هم با کمتر از ظرفیت واقعی کار می کنند 
و حتی شماری از برندها از بازار حذف شده اند. وی همچنین خبر داد: 
صید ماهی از ۲۰ روز گذشته با توجه به اینکه فصل صید آغاز شده رونق 
گرفته البته امسال فصل صید هم با یک ماه تاخیر آغاز شد و امیدواریم 

این اتفاق جانی دوباره به صنعت تولید کنسرو ماهی تن بدهد.
به گزارش ایلنا؛ بختیاری افزود: موضوع دیگری که امید به بهبود اوضاع 
این صنعت را افزایش می دهد این است که وزارت بهداشت در مکاتبه 
با وزارت اقتصاد و امور دارایی خواهان معافیت صنعت کنسرو ماهی از 
پرداخت مالیات بر ارزش افزوده اســت، در صورتی که وزارت اقتصاد 
به این درخواست پاسخ مثبت دهد قیمت کنسرو ماهی تن ۱۰ هزار 

تومان کاهش پیدا می کند.

سخنگوی صنعت برق اعلام 
کرد: ۳۰ هزار میلیارد تومان 
از مطالبــات تولیدکنندگان 
و پیمانــکاران صنعــت برق 
بــا اســتفاده از اوراق مالی 
اسلامی و اسناد خزانه لایحه 
تســویه  زودی  بــه  مذکور 

خواهد شد.
در راســتای ماده ۶ قانــون حمایت از صنعت 
برق و پرداخت مابه التفاوت قیمت تمام شــده 
و تکلیفی برق، دولت با پیشــنهاد وزارت نیرو 
لایحه دو فوریتی تخصیــص ۳۰ هزار میلیارد 
تومان اوراق مالی را به مجلس شورای اسلامی 
ارسال کرد که دو فوریت طرح مذکور در جلسه 
روز دوشنبه ۱۳ آذر ماه مجلس شورای اسلامی 

به تصویب رسید.
مصطفی رجبی مشهدی سخنگوی صنعت برق 
با اشــاره به اینکه لایحه مذکور در قالب الحاق 
یک بند به تبصره )۵( ماده واحده قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۲ کل کشــور تهیه و ارسال شده 
است، افزود: ۳۰ هزار میلیارد تومان از مطالبات 
تولیدکننــدگان و پیمانــکاران صنعت برق با 
اســتفاده از اوراق مالی اسلامی و اسناد خزانه 

لایحه مذکور به زودی تسویه خواهد شد.
ســخنگوی صنعت برق تصریح کرد: بر اساس 

قانون، دولت موظف اســت 
اعتبــار لازم جهت پرداخت 
فروش  قیمت  مابه التفــاوت 
تکلیفی انرژی برق و انشعاب 
آن را با قیمت تمام شــده و 
همچنین معافیت های قانونی 
اعمال شده برای فروش برق 
را پیش بینی و به وزارت نیرو 
پرداخت نماید. رجبی مشــهدی اظهار داشت: 
در صــورت تصویب نهایی این لایحه توســط 
شورای نگهبان، وزارت نیرو بخش قابل توجهی 
از مطالبات تولیدکنندگان برق، تأمین کنندگان 
تجهیزات و پیمانکاران صنعت برق و نیروگاه های 

خصوصی را پرداخت خواهد کرد.
به گزارش ایلنا؛ ســخنگوی صنعت برق با بیان 
اینکه پرداخت بــه موقع مطالبات نیروگاه های 
خصوصــی بابت فروش برق نقش اساســی در 
حفــظ آمادگی نیروگاه ها بــرای تولید برق در 
ســال آینده خواهد داشت، افزود: امید است با 
تصویب نهایی طرح مذکور، نیروگاه های کشور 
بتوانند نســبت به انجام برنامه های تعمیرات و 
نیز اتمام طرح های توسعه ای خود اقدام نمایند 
تا بتوانیم دوره اوج بار سال ۱۴۰۳ را نیز همانند 
دو سال گذشته با تامین برق پایدار برای کلیه 

مشترکین پشت سر بگذاریم.

معاون اشتغال وزارت کار با اشاره به سامانه های 
حــوزه اشــتغال گفــت: در دولت ســیزدهم 
زیرســاخت های اطلاعات بــازار کار از برآورد 
محوری به ثبت محوری توسعه پیدا کرده است.
رونمایی ســامانه جامع بازار کار تا پایان سال 
وعده ای بود که چند وقت اخیر محمود کریمی 
بیرانوند، معاون اشتغال وزارت کار داد و در این 
باره گفت: در راستای شــناخت وضعیت بازار 
کار و دســتیابی به تصویر جامع از پویایی های 
بازار کار و همچنیــن پیش بینی های بازار کار 
و طراحی سیاســت ها و مداخــلات حوزه های 
اشــتغال و کارآفرینی مبتنــی بر ثبت محور و 
همچنیــن در خصوص مهارت هــای موردنیاز 
بــازار کار در بخش هــای مختلــف و کاهش 
زمان جستجوی فرصت های شــغلی اقدام به 
راه اندازی نظام جامع بازار کار ایران کردیم که 

زیرسامانه های مختلفی دارد.
کریمــی بیرانوند هــدف از راه اندازی ســامانه 
جامــع بازار کار را ثبت مبنا کــردن تمام بازار 
کار دانســت و گفت: پس از راه اندازی ســامانه 
جامع بازار تمام مردم با داشتن کد ملی دارای 
پروفایل شغلی مهارتی خواهند بود، این فقط در 
کشورهای پیشرفته هست. شناسایی بیکاران با 

الگوریتم های دقیق قابل انجام است.
یکی از ویژگی های سامانه جامع کار بحث ثبت 

محور شــدن اطلاعات برای برنامه ریزی دقیق 
است. در همین راستا محمود کریمی بیرانوند، 
معاون اشــتغال با انتشــار پســتی در شبکه 

اجتماعی ویراستی نوشت:
نبود اطلاعات در اقتصاد یعنی عدم شــفافیت 
و سیاســتگذاری غیردقیق و پاسخگویی مبهم 
به مردم. در دولت ســیزدهم زیرســاخت های 
اطلاعات بازار کار )نظیر سامانه های رصد ملی 
اشتغال، جستجوی شــغل، پایش و تسهیلات 
اشــتغال کشــور( از برآورد محــوری به ثبت 
محوری توسعه پیداکرده اســت. این مسیر با 

سرعت و مستمرا در حال توسعه است.
در دولت سیزدهم زیرساخت های اطلاعات بازار 
کار از برآورد محوری به ثبت محوری توســعه 

پیدا کرده است.
به گزارش تسنیم، به اعتقاد کارشناسان راه اندازی 
نظام اطلاع رسانی بازار کار علاوه بر آنکه موجب 
شفافیت بیش تر در بازار کار می شود، اطلاعات 
لازم برای شناســایی کارجویــان اعم از دانش 
آموختگان و ســایر افراد جویــای کار را فراهم 
می کند. با راه اندازی سامانه جامع اطلاع رسانی 
بازار کار، تجزیه و تحلیل شغلی تمام مردم ایران 
انجام و اطلاعات لازم برای شناسایی کارجویان 
از جمله دانش آموختگان و ســایر افراد جویای 

کار فراهم می شود.

بدهی ۳۰ همتی صنعت برق 
به زودی تسویه می شود

ثبت محوری شدن زیرساخت های 
اطلاعات بازار کار در دولت سیزدهم
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ســوابق تاریخی مذاکرات ایــران و کویت نشــان می دهد در طول 
مذاکرات دو کشــور از ۶۰ ســال پیش، بر سر تعیین مرزهای آبی و 
همکاری مشترک در برداشــت از این منابع گازی، همواره سران دو 
کشور حق کشور مقابل را برای سهم داشتن در این منابع عظیم گازی 

به رسمیت شناخته اند.
سران کشــورهای عضو شورای همکاری خلیج فارس در پایان چهل 
و چهارمین نشســت خود در دوحه قطر ادعاهــای واهی خود علیه 
جمهوری اسلامی ایران درخصوص پرونده میدان گازی آرش را تکرار 
کردند و اینبار پا را فراتر گذاشــته و در پایان این نشست در بیانیه ای 
مدعی شــدند که مالکیت میدان گازی مشترک آرش )الدره( متعلق 
به عربســتان و کویت اســت و تنها این دو کشور حق بهره برداری از 

منابع آن را دارند.
درحالی سران کشورهای عضو شــورای همکاری خلیج فارس، حق 
مســلم ایران در این میــدان گازی را نادیــده گرفته اند و به صورت 
یکجانبه، منابع ایران را بین دو کشــور عربســتان و کویت تقســیم 
کرده اند که اســناد رسمی مذاکرات کویت و ایران نشان می دهد که 
سالهاســت این دو کشور، توســعه این میدان را مشروط و در انتظار 

مشخص شدن مرز آبی گذاشته اند.
در سال ۱۹۶۲ در میانه خلیج فارس ذخایر عظیم گازی کشف شد که 
حجم آن ۳۵ تا ۶۰ تریلیون فوت مکعب )۶۰ هزار میلیارد فوت مکعب( 
تخمین زده شده اســت، این میدان که بین دو کشور ایران و کویت 
مشترک شناخته شد، در سمت ایران با نام »آرش« و در سمت کویت 

با نام »الدره« نامیده می شود.
از همان ســال ۱۹۶۰ اختلاف میان ایران و کویت بر ســر مرز آبی دو 
کشور در منطقه قرارگیری این میدان مشترک آغاز شد، اما اختلافات 
به صورت اظهارنظرهایی در جلسات باقی ماند تا اینکه در سال ۲۰۰۱ 
ایران به استقرار تجهیزات برای آغاز حفاری اکتشافی در این میدان اقدام 
کرد. کویت با اطلاع از آغاز حفاری های اکتشافی توسط ایران، با تهدید 
کشورمان به شکایت در مراجع بین المللی، ایران را از هرگونه فعالیت تا 
زمان حصول نتیجه در تعیین مرز آبی نهی کرد و ایران نیز فعالیت های 

اکتشافی و توسعه ای خود را به روی میدان آرش متوقف کرد.

این اقدام کویت و همکاری ایران در توقف فعالیتهایش، در حالی بود 
که عربستان و کویت در طرحی مشترک از سال ۲۰۰۰ فعالیت های 
اکتشــافی و توسعه ای را به روی این میدان گازی بدون اطلاع ایران 
آغاز کرده بودند. آغاز حفاری های اکتشــافی در میدان مشــترک 
»آرش - الدره« توسط عربستان و کویت به سال ۲۰۰۰ بازمی گردد 
کــه این کار بدون اجازه ایران به عنوان یک شــریک در این میدان 
مشترک انجام گرفت ]بحث اجازه و هماهنگی با ایران بدین منظور 
بیان شده است که دو طرف هنوز بر سر تعیین مرز مشترک آبی در 

این منطقه اختلاف نظر داشتند[.
ســال ۱۳۹۵ بود که با انتشــار گزارشی هشدار داد که کویت سهم 
ایران را در »آرش« به عربستان بخشید، اما مسئولان وقت، اولویتی 
برای توســعه این میــدان قائل نبودند و پرونــده آن را برای ادامه 

مذاکرات با کویت جهت تعیین حدود مرزهای آبی باز گذاشتند.
در حالی که در ایران، پرونده این میدان برای مشارکت با کویت باز 
نگه داشــته شد و هرگونه اقدام توســعه ای از سال ۲۰۰۱ از سمت 
ایران متوقف شــد، عربســتان و کویت با تشکیل شرکت مشترک 
)KJO( سهم برداشت از این میدان را به صورت ۵۰ درصد عربستان 
و ۵۰ درصد کویت بین خود تقسیم کردند و هیچ سهمی برای ایران 
که برآورد شــده است حتی تا ۷۰ درصد از ذخایر گازی این میدان 

مشترک در آبهای ایران باشد، قائل نشدند.
ادامه طرح شــبیخون به ذخایر گازی ایران در میدان آرش، امضای 
ســند همکاری اخیر بین ســعودی ها و کویت برای تولید روزانه ۱ 
میلیارد فوت مکعب گاز و ۸۴ هزار بشکه میعانات گازی از این میدان 

مشترک بود.
درحالی کویت در همکاری مشــترک با عربستان، در حال تقسیم 
ســهم ایران با سعودی ها اســت و در اظهاراتی عجیب، این میدان 
مشترک گازی را میدانی کویتی - ســعودی اعلام کرده است، که 
ســوابق تاریخی مذاکــرات ایران و کویت نشــان می دهد در طول 
مذاکرات دو کشــور از ۶۰ سال پیش، بر ســر تعیین مرزهای آبی 
و همکاری مشــترک در برداشت از این منابع گازی، همواره سران 
دو کشور حق کشور مقابل را برای سهم داشتن در این منابع عظیم 
گازی به رســمیت شــناخته اند و تا اواخر قرن بیستم و رسیدن به 
ســال ۲۰۰۰ نیز، سعودی ها نقشــی در این مذاکرات دوجانبه بین 
ایران و کویت نداشــتند و این طرح ســعودی، برای سهم گیری از 
منابع گازی این میدان مشــترک بین ایران - کویت، از حدود سال 

۲۰۰۰ آغاز شد.
جواد اوجی، وزیر نفت ایران فروردین ماه ۱۴۰۱ با انتشــار مطلبی 
اعــلام کرد »مطالعات جامع میدان مشــترک آرش با حفاری چاه 
اکتشــافی و انجام لرزه نگاری تکمیل شده است و به زودی با نصب 
جکت )پایه( عملیات حفاری در این میدان آغاز خواهد شد. گرچه 
ما مایل به مذاکره و همکاری برای توســعه میدان های مشــترک 

هستیم اقدامات یکجانبه، مانع طرح مذکور نخواهد گردید.«
به گزارش تسنیم؛ این اظهارات وزیر نفت نشان می داد ایران از این 
پس قرار نیست مثل سال های گذشته، نظاره گر تقسیم منابع گازی 
ایران در میدان مشــترک آرش، بین کویتی ها و سعودی ها بماند و 
بعد از ۲۲ سال وقفه در توسعه میدان گازی آرش، بار دیگر اقدامات 
توسعه ای را برای برداشت گاز از این مخزن مشترک، آغاز می کند؛ 
اما در یک ســال گذشــته نیز اتفاق مؤثری در میدان آرش از سوی 
ایران رخ نداد و به نظر می رســد روز به روز این کشورها، در تقسیم 

منابع ایران حریصانه تر رفتار می کنند.

»میدان آرش« در انتظار ورود قاطعانه 
دستگاه نفتی و دیپلماسی ایران

دولت

اتاق بازرگانی

خزانه دار کل کشــور تاکید کرد: یکی از اهداف 
مهم حسابداری بخش عمومی، تدوین ترازنامه 
دولت اســت که با انجام آن مشــخص می شود 
دولت هــا چه چیــزی را تحویــل گرفته و چه 

وضعیتی را به دولت بعد تحویل داده اند.
ســید رحمت اله اکرمی خزانه دار کل کشــور 
در آیین گرامیداشــت روز حسابدار که در سالن 
اجلاس ســران تهران برگزار شد با تبریک این 
روز به همه اهالی این حرفه گفت: با وجود همه 
تلاش های صورت گرفتــه صاحبان این حرفه، 
باید تلاش بیشــتری صورت گیرد تا این پیشه 
ارزشمند، نقش خود را در کیک اقتصادی کشور 

پیدا کند.
وی با تصریح اینکه تا دهه های گذشــته هدف 
اساسی حســابداری بخش عمومی صرفا ایفای 
نقش پاسخگویی بود، گفت: در حال حاضر بودجه 
ریزی بر اساس عملکرد و تدوین نظام حسابداری 
بخش عمومی بر مبنای تعهدی یا نیمه تعهدی، 
علیرغم تقویت نقش پاسخگویی، سودمندی در 
تصمیم را نیز جزو نقش های اصلی حســابداری 

بخش عمومی مورد نظر قرار داده است.
رئیس هیئت تشــخیص صلاحیــت حرفه ای 
حسابداران رسمی با اشاره به اینکه شعار محوری 
آیین گرامیداشت روز حسابدار امسال »شفافیت 
مالی، لازمه تعالی، توســعه و عدالت اقتصادی« 
است بیان داشــت: با وجود همه تلاش ها، برای 
ایجاد یک نظام مالی جامع و کامل که زمینه ساز 
انضباط مالی و عدالت اقتصادی باشد راه درازی 

در پیش است.
اکرمی افزود: اقدامات خوبی توسط خزانه داری 
کل کشور در حسابداری بخش عمومی صورت 
گرفته که از جمله آن تدوین استانداردهای بخش 
عمومی، تدوین نظام حسابداری بخش عمومی بر 
اساس مبنای تعهدی و بازنگری و به روزرسانی 
مستمر و تشکیل کمیته دائمی راهبری اجرای 
اســتانداردها و نظام حسابرسی بخش عمومی 

است.
وی تهیــه صورت های مالی تلفیقی در ســطح 
دولــت و گروه های گزارشــگر بخش عمومی را 
اقــدام دیگر خزانه داری کل عنوان کرد و گفت: 
یکی از اهداف مهم حسابداری بخش عمومی که 
باید انجام شود؛ تدوین ترازنامه دولت است که با 
انجام آن مشخص می شود دولت ها چه وضعیتی 
را تحویــل گرفته و چه چیــزی را به دولت بعد 
تحویل داده اند و در حال حاضر نیز کارهایی در 
این زمینه انجام شده اما اشکالات فراوانی دارد تا 

بتوان به عنوان ترازنامه دولت از آن نام برد.
اکرمی فرایند حسابرسی ادعای مطالبات از دولت 
یا در واقع شــفاف شــدن میزان بدهی دولت را 
اقدام دیگر حسابداری بخش عمومی عنوان کرد 
و اظهار داشــت: تا قبل از سال ۹۴، هر شخصی 
با هر سندی می توانست ادعای طلب یا بدهی از 
دولت کنــد اما در حال حاضر بدون طی فرایند 
موضوع کســی نمیتواند ادعــای این چنینی از 
دولت داشته باشد و خزانه داری گزارش های سه 
ماهه در خصوص وضعیت طلب یا بدهی دولت و 

اجزای آن ارائه می دهد.
وی در ادامــه گفت: تلاش وســیع در خصوص 
شناسایی اموال و دارایی های دولت که به نوعی 
بخش عظیمی از ابزار ترازنامه دولت را تشکیل 
می دهد، صورت گرفته و با این کار شناســایی، 
احصاء، سندســازی دارایی هــای دولت صورت 
می گیرد و مشخص می شود که دارایی های دولت 
بهینه اســتفاده می شود یا نه و مولدسازی نیز با 

اشراف کاملی انجام می شود.
خزانه دار کل کشور با تاکید بر اینکه آموزش جزو 
زندگی این حرفه است و باید در خصوص تناسب 
آموزش حسابداری و حسابرسی در مراکز آموزش 
عالی اقدامات بهتری صورت گیرد، گفت: تدوین 
نظام نامه آموزش حرفه ای ذیحسابان به منظور 
افزایش دانش و مهارت تخصصی رعایت اصول و 
ارزش اخلاقی حرفه دیگر اقدام حسابداری بخش 

عمومی بوده است.
اکرمی، استفاده حداکثری از فناوری اطلاعات در 
فرایند گزارشگری مالی را اقدام دیگر خزانه داری 
کل کشــور نام برد و کمک به بهبود شفافیت و 
اصلاح ساختار نظام حسابرسی، کمک به توسعه 
و بازنگری استانداردهای حسابداری و حسابرسی 
در بخش انتفاعی یا خصوصی و کمک به نحوه 
آزمون حسابداری رسمی با نظر خواهی از اعضای 
حرفه و مطالعات علمی را از جمله اقدامات انجام 
شده خزانه داری کل کشور در جهت حسابداری 

بخش خصوصی برشمرد.
وی با همکاری حســابداری بخــش عمومی و 
خصوصی برگزار شــده است، تاکید کرد: وزارت 
اقتصاد به عنوان متولی بخش حرفه در حاکمیت 
و همچنین صاحبان حرفه در بخش خصوصی، 
باید تعامل ویژه ای داشــته باشــند و گفتگو و 
همکاری ســبب رشــد و ترقی حرفه در کشور 

خواهد شد.
وی در خصوص چالش های حرفه حســابداری 
و حسابرسی در کشــور بیان داشت: عدم وجود 
ساختاری جامع برای نظام مند کردن حسابداری 
به گونه شایســته، عدم اســتفاده مناسب و به 
هنــگام از فنــاوری اطلاعات در حرفــه بویژه 
حسابرسی، عدم همراهی کامل برخی مسئولان 
واحد گزارشــگر، عدم یکپارچه نبــودن داده و 
اطلاعات مورد نیاز حســابداری در سطح کلان، 
چابک نبودن حرفه در برابر تغییرات محیطی و 
رقابت های نادرست و غیر منطقی در بخشی از 

بدنه حسابرسی از جمله این چالش ها است.
اکرمی راه اندازی سازمانی همچون نظام مهندسی 
یا نظام پزشــکی، استفاده به هنگام از فناوری ها 
به عنوان یک ضــرورت، نهادینه کردن فرهنگ 
پاســخگو بودن و منطقی کــردن حق الزحمه 
حسابرســی را از جملــه موارد بــرون رفت از 

چالش های پیش رو دانست.
به گــزارش برنا؛ وی در پایان خواســتار جدی 
گرفتــن حرفه توســط دولتی هــا و صاحبان 
حرفه، و تعامــل این دو بخش در تصمیم گیری 
 و سیاســت گذاری ها و نهایتا ارتقای اثربخشی 

حرفه شد.

فسادهای مالی هر چند پیامدهای منفی و پایداری 
دارند اما هر چند سال یک بار ارقام نجومی مربوط 
به آن ها در کشور خبرساز می شود. این در حالی 
است که همواره مبارزه با این پدیده دغدغه بخش 
خصوصــی و دولتی بــوده و در باب مبارزه با آن 

بسیار صحبت شده است.
سیدحمید حسینی عضو هیئت نمایندگان اتاق 
بازرگانی ایران در تشریح این موضوع اظهار کرد: از 
چند سال گذشته درباره دیجیتالی شدن سیستم 
تخصیص ارز بانک مرکزی صحبت و تاکید شد 
که دیگر اپراتور انســانی در جریان تخصیص ارز 
دخالــت ندارد و از این پس داده ها هســتند که 
فرآیند تخصیص ارز را در ســامانه های اینترنتی 
پیش می برند، بنابراین تمام فرآیندهای واردات 
و صــادرات کالا را می توان رصد و کنترل کرد و 

امکان بروز تخلف از بین می رود.
وی افــزود: امــا وقتی حتی با وجــود دیجیتال 
شدن سازوکارها تخلف در تخصیص ارز صورت 
می گیرد، نشان می دهد همچنان روابط بین افراد 
و امضاهای طلایی کارساز هستند و می توان بدون 
رعایت ضوابــط و چارچوب ها امور را پیش برد و 
انواع ســامانه های اینترنتی راه اندازی شــده هم 

بیشتر کارکرد امنیتی دارند نه اقتصادی.
حسینی تصریح کرد: بیش از یک دهه است که 
شــعار مبارزه با فساد می دهیم همچنین به نظر 
نمی رسد اراده ای در مقابله با فساد وجود نداشته 
باشد اما گویا مدیران شناخت کافی و درست از 

سیستم اجرایی کشور ندارند.
این عضو هیئت نمایندگان اتاق ایران همچنین 
گفت: حتی در اخباری که در مورد فســاد مالی 
اخیــر در تخصیص ارز به واردات چای منتشــر 
شده اطلاعات ناقص اســت و در واکنش به این 
اتفاق بیش از اینکه ریشــه های وقوع آن بررسی 
شود، این موضوع دســتمایه ای برای زیر سوال 

بردن عملکرد جناح های مختلف سیاسی شده و 
به جای اینکه به چگونگی وقوع رویداد پرداخته 
شود، در مورد آن بیانیه سیاسی خوانده می شود. 
به یقین دلایل وقوع این رویداد قابل راستی آزمایی 
و قابل کنترل است. تداوم اتفاقاتی از این دست 
در کشور را ســبب از بین رفتن اعتماد عمومی 
به دولت دانســت. همچنین مجیدرضا حریری، 
دیگر عضــو اتاق بازرگانی اســتقرار فرآیندهای 
تجاری را در سامانه های اینترنتی ابزار کافی برای 
به صفر رســیدن تخلفات مالی ندانست و گفت: 
هر سامانه ای می تواند باگ داشته باشد، آنچه در 
این موضوع اهمیت دارد نحوه سیاستگذاری است. 
بنابراین به نظر می رســد در کشــور اراده و عزم 
جدی برای مبارزه با فساد وجود ندارد، چون رصد 
چنین فسادهایی به ویژه وقتی در بستر واردات و 

صادرات صورت می گیرد کار سختی نیست.
وی افزود: مســئله دوم این اســت که وقتی در 
مجموع اقتصاد کشور یک بخش نسبت به دیگر 
بخش ها برجسته ســازی و اهمیت ویژه ای به آن 
داده می شود زمینه برای بروز فساد در آن بخش 
به وجود می آید، اتفاقی که در مورد موضوع تولید 
در ایران پیش آمده است. شاهد درستی این ادعا 
انواع فسادهایی است که در دو دهه اخیر با تاکید بر 
تقویت تولید انجام شده است. حریری تصریح کرد: 
تدام این اتفاقات سبب می شود دیوار اعتمادی که 

بین مردم و دولت وجود دارد فرو بریزد.
بــه گزارش ایلنا؛ وی در نهایت اظهار کرد: با این 
حال باز هم دولت می تواند از فساد اخیر به عنوان 
یک فرصت بهــره برد و دولت با شفاف ســازی 
ابهامات به مردم ثابت کند تخلف ها بررســی و 
خاطیــان در هر جایگاهی که باشــند مجازات 
می شــوند. با این کار جریان اعتماد بین دولت و 
دولت نه تنها در پی این اتفاق خدشه برنمی دارد 

بلکه تقویت هم می شود.

تدوین ترازنامه دولت از اهداف مهم حسابداری بخش عمومی است

سیدحمید حسینی عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران: 
اراده جدی برای مقابله با فساد وجود ندارد

راهکارهای توسعه روابط صنعتی و سرمایه گذاری مشترک ایران و عمان بررسی شد

دلیل افزایش چندباره قیمت تن ماهی

هیچ نهادی آمار صید ماهی تن را اعلام نمی کند


